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paidziernik 1999 

lnauguracja roku akademickiego 1999/2000 
pazdziemika w Kosciele Uniwersytec

kim odbyla si<( Msza sw. inaugumj'lca rok 
akademicki 1999/2000. Koncelebrowal j'l 
metropolita wrodawski ks. Henryk kardy
nal Gulbinowicz ( zdj .I) wraz z duchowny
mi reprezentuj'l:cymi 20 duszpasterstw aka
demickich Wroclawia. Przybyli: przewod
nicZ<l:CY KBN prof. Andrzej Wiszniewski, 
rektorzy wszystkich uczelni wrodawskich, 
przedstawiciele wladz wojew6dzkich i miej
skich, poslowie i senatorowie z wojew6dz
twa dolnosl<iskiego oraz pracownicy i stu
denci wroclawskich uczelni. Kazanie wy
glosil ks. prof. Ignacy Dec, rektor Papieskie
go Fakultetu Wroclawskiego. Przypomnial 
on, ze osi~ni<(cia naukowe wyrazaj 'lsi<( nie 
tylko ilosci'l: odkry6, wynalazk6w, publika
cji czy osi~ni<(tych stopni naukowych. 
Gl6wnym zadaniem pracownik6w naukijest 
ksztaltowanie osobowosci ludzkich. W cza
sie Mszy sw. ksi'l:dz kardynal poswi<(cil 
nowy sztandar Akademii Muzycznej im. 
Karola Lipinskiego we Wrodawiu. Uroczy
stos6 uswietnil ch6r parafialny pod dyrek
Cj<l: Marka Zborowskiego. 

Inauguracja roku nauki na Politechnice 
Wrodawskiej miala miejsce 4 pazdziemi
ka. Pol<iczona byla z nadaniem doktoratu ho
noris causa profesorowi Eugeniuszowi 
Dembickiemu z Politechniki Gdanskiej, 
wybitnemu specjaliscie z dziedziny mecha
niki grunt6w i fundamentowania. 

Gos6mi uczelni byli rektorzy i prorekto
rzy wroclawskich i polskich uczelni, profe
sorowie zagranicznych instytucji nauko
wych, dostojnicy koscielni, panstwowi i sa
morz<idowi, dolnosl<iscy poslowie i repre
zentanci przemyslu. 

JM Rektor przedstawil gl6wne problemy 
szkolnictwa wyzszego. (Jego przem6wienie 
publikujemy odr<(bnie.) 

Nast<(pnie uroczyscie wprowadzono no
wego honorowego doktora naszej uczelni 
(zdj.2). Dziekan Wydzialu Budownictwa 
L<idowego i Wodnego prof. Ernest Kubica 
(zdj.8) przedstawil sylwetk<( prof. Dembic
kiego. Prof. Ryszard Izbicki (zdj.7, za prof. 
Dembickim) odczytal lacinski tekst doku
mentu nadania tytulu. Wr<(czono kwiaty, zlo
zono gratulacje. Laureat dzi<(kUj<l:C podkre
slit, ze jest wychowankiem prof. Stanisla
wa Hueckla, kt6ry r6wniez otrzymal dokto
rat h.c. PWr. Przypomnial, ze jego wsp6l-

praca z Wroclawiem trwa od 1 963 roku. 
Wielkie znaczenie dla rozwoju tych kontak
t6w miala osoba prof. Igora Kisiela, dlugo
letniego dyrektora Instytutu Geotechniki. 
(On z kolei zostal wyr6zniony doktoratem 
h.c. Politechniki Gdanskiej.) 

Przechodz<!C do problematyki badawczej 
prof. Dembicki odwolat si<( do pocz'l:tk6w 
dziedziny, kt6ra jest ,tylez nauk<i co sztu
k<i"· Przypomnial: prac<( Coulomba, kt6ry juz 
w 1773 roku sformulowal podstawowe 
wzory dotycz'lce mechaniki grunt6w. Stop
niowo przeszedl do najnowszych metod roz
wi'l:zywania problem6w z geotechniki. (Po
swi<(cony im fragmentjego wyst'l:Pienia za
mieszczamy osobno.) 

Glos zabral r6wniez prof. Aleksander Ko
lodziejczyk, rektor PG, kt6ry podkreslil, ze 
,taka uroczysto$6 jest nie tylko wyrazem in
dywidualnego uznania, ale tez podnosi pre
stiz srodowiska." 

Tradycyjny punkt inauguracji roku akade
mickiego to immatrykulacja. Jedena5cioro stu
denckich przedstawicieli poszczeg6lnych wy
dzial6w odebralo z r<tk prorektora ds. dydak
tyki prof. Jerzego Swi<!tka nowe indeksy, zas 
JM Rektor uderzeniem berla pasowal ich na 
student6w (zdj.5). Zebrani w auli zwr6cili 
uwag<(, ze wsr6d przyjmowanych wlasnie na 
studia os6b znaczny udzial maj'l: potornkowie 
pracownik6w PWr. Odczytano to jako swia
dectwo uznaniu i szacunku, jakie iywi kadra 
naukowa wobec swojej uczelni, a nawet do
w6d zdolnosci zaszczepiania tych uczu6 in
nym. 

Zwracaj<l:C si<( do student6w prof. Swi'l:tek 
poruszyl temat znaczenia wiedzy we wsp6l
czesnym swiecie i poiytku z wyksztakenia. 
,Gratuluj<(, trafiliscie dobrze!"- zapewnil 
swoich podopiecznych.- ,Tu znajdziecie pro
gram nauczania adekwatny do swoich dl\_Zen. 
Tu macie szans<( na praktyki zagraniczne." 

Podobnie jak w ubieglym roku, JM Rek
tor i prorektor ds. nauczania wr<(czyli naj
lepszym absolwentom PWr nagrody za wy
niki w nauce. Otrzymaly je 24 osoby. 

Koncowym akcentem uroczystosci byl 
wyklad prof. Jana Kocha (zdj.6) ,Rola na
uki w rozwoju gospodarczym". 

Uroczystosciom towarzyszyly utwory wy
konywane przez Ch6r Politechniki Wro
clawskiej, kameralny ch6r ,Consonanza" 
i solist6w. (ml,mk) 

Pismo lnformacyj ne 
Politechniki Wrocla wskiej 

Redaktor Naczelny: dr inz. Maria Kisza 
Redakcja: bud D-5, pok. 2, 3 i 22a 

te1.320-22-89 (red.nacz.) i 320-21:17 

Politechnika Wroclawska 

e-mail: pryzmat@wtm.ite.pwr.wroc.pl 
http://pryzmat.ac.pwr.wroc.pl 

Opr.graf.,skanowanie, DTP, sklad i lamanie, lrorekta: redakcja 
Kolor na.fwietla: . .F'UNNA" W-w, ul. Krupnicza 214 

Druk: Drukarnia Oftcy'tly Wydawniczey PWr N.akl. 1500 egz. 

Festiwal Nauki wystartowal! 

Sza"owni Panstwo, 

Zaczql si~ ~ok akademicki, w kt6-

~ym nasza nat.<ka wchodzi "a nowo 

do e: ... ~opy. Bye moze o+~zymamy tez 

"owq ~.<staw~ o szkol"ictwie wyzszym. 

To waz"e dla calego s~odowiska wy

da~zenia, zatem poswi~camy im wie

le miejsca w tym- wyjqtkowo obsze~
nyl't\ - numerze. 

Kolo~owa wkladka zawie~a zdjecia 

z zakonczonego JJ Festiwalt.< Na

t.<ki s~odowiska w~oclawskiego, kt6-

~y by! st.<kcesem "ie do opisa"ia! Z"a

czy to, ze 1'\awet "a kiJkt.< ka~tkach "ie 
zdolalismy opisac wszystkich at~ak

cji, jakie mogly zobaczyc i L-<slyszec 

osoby p~zybywajqce "a t.<Czel"ie w~o

clawskiel W tej konkt.<~e"cji szczeg61-

"ie ko~zyst"ie wypadla Politech"ika. 

Nie ... k~ywamy, ze w opisie Festiwa-

1 ... bazowalismy cz~sciowo "a do"ie

siel'\iach poszczeg6l"ych koo~dyl'\ato

~6w, kt6~ym tt.< se~decz"ie dziek~.<je
my, zwlaszcza, ze byla to p~aca spo

lecz"a. 

Szczeg6lr·de zai•"+e.-.esowalo nas, Ze 

ws~6d L<czest"ik6w p~eze"tacji byli 

st ... de"ci PW~. Dowodzi to, ze mamy 
mlodziez ~zeczywiscie poszt.<kt.<jqcq 

wiedzy, a "ie tylko zalicze"ia i dy
plomt.<. 

Chcielibysmy zw~6cic Panstwa 

~.<wage 1'\a a~tyk ... l p~of. K~zysztofa 
Pigo"ia dotyczqcy lost.< k~akowskich 

p~ofeso~6w, kt6~zy w wy"ikt.< So"de
~aktio" K~akat.< byli w 1939 ~ok"' wi~
zie"i we w.·odawiu. 3est to za .. azem 

zapowiedz plal'\owa"ej "a Swi~to 
Nauki t.<~oczystosci odslo"i~cia pa

miqtkowej plyty p~zy wi~zie"i" "a ... 1. 
Swiebodzkiej. Do +ego tematt.< w,.6ci

my w "ast~P"Y"' nt.<me~ze. 
Zyczymy milej lekt"'Y 
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DOKTORAT H.C. 
PROF. A. WISZNIEWSKIEGO 

14 pazdziemika prof. Andrzej Wiszniew
ski - rektor PWr w latach 1990-96, obecny 
przewodnicz::j_cy KBN otrzymal doktorat 
honoris causa na Politechnice Lwowskiej. 
Promotorem doktoratu bt;dzie prof. Orest 
Julianowicz Lozinski, dziekan Wydzialu 
Elektromechanicznego PLw. Tlem uroczy
stosci b<tdzie III Polsko-Ukrainska Konfe
rencja na temat Nauki i Edukacji. Zbiegla 
si(( tez ona z podpisaniem protokolu wyko
nawczego do umowy o polsko-ukrainskiej 
wsp6lpracy naukowej . 

Bardzo si~ ciesz~ z tego wyroinienia, bo
wiem do Lwowskiej Politechniki mam szcze
golny stosunek- powiedzial nam prof. Wisz
niewski . 

Mamy nadziej((, ze wkr6tce uda nam si(( 
szerzej om6wic to wydarzenie. 

WYBORY NA IV KADENCJ~ KBN 

Na stronie http ://www.kbn.gov.pl/pub/ 
kbn/docs/du_ 05 _ 99 .html opublikowany 
zostal Dziennik Urz((dowy KBN nr 5/99 
zawieraj11.cy dwie uchwaly: 

Nr 23/99 z 15 wrzesnia 1999 r. w sprawie 
regulaminu wybor6w do zespol6w komisji 
Komitetu Badan Naukowych czwartej ka
dencji (wraz z kalendarium wybor6w). 

Nr 24/99 z 15 wrzesnia 1999 r. w sprawie 
podzialu komisji Komitetu Badan Nauko
wych na zespoly oraz dziedzin i dyscyplin 
nauki nalez::j_cych do wlasciwosci poszcze
g61nych zespol6w w czwartej kadencji Ko
mitetu . 

NOWELIZACJA USTAWY 0 JBR 

12 pazdziemika Rada Ministr6w przyj((la 
projekt nowelizacji ustawy o jednostkach 
badawczo-rozwojowych. 

Jest to niezb((dny krok ze wzgl((du na 
koniecznosc dostosowania jej przepis6w do 
Konstytucji RP. Dotyczy zwlaszcza upowaz
nien do wydawania akt6w normatywnych 
oraz przepis6w o post((powaniu dyscyplinar
nym. Projekt zawiera tez propozycje 
usprawnienia funkcjonowania JBR-6w. 

Projekt przewiduje nadawanie statutujed
nostce naukowo-badawczej przez organ 
sprawuj::j_cy nadz6r nad jednostk::j_ po uzy
skaniu opinii rady naukowej i zakladowych 
organizacji zwi::j_zkowych. 

JBR-y b<tdl:\. tworzone na podstawie roz
porz::j_dzenia. Nowe przepisy uregulowaly 
tez (ust. 2a w art. 15 ustawy) zasady two
rzenia w JBR-ach zakladowego funduszu 
nagr6d. Projektuje si(( rozszerzenie upraw
nien organu sprawuj11.cego nadz6r, co umoz
liwi wl::j_czenie do planu pracy jednostki za
dan pozaplanowych, je8li b<tdzie to niezb<td
ne do realizacji szczeg61nie waznych cel6w 

A T 
spolecznych lub gospodarczych. 

Dalsze zmiany dotycz::j_ post{(Powania dys
cyplinamego, zwlaszcza naruszen etyki i 
dobrych obyczajow w nauce ( chodzi gl6w
nie o plagiaty).W projekcie uwzgl<tdniono 
zdanie srodowisk naukowych, ze osoby, kt6-
re dopuscily si(( takich czyn6w, nie powin
ny pelnic funkcji kierowniczych, a w pew
nych wypadkach nie nalezy stosowac 
przedawnienia do wszcz((cia post{(Powania 
dyscyplinamego. 

W PRZYCHODNI 

13 os6b, kt6re pracuj::j_ w przychodni przy 
ul. Wittiga, bylo do niedawna na etatach 
Politechniki (w zespole OS). W drodze po
rozumienia mi((dzy pracodawcami stali si(( 
oni obecnie pracownikami ZOZ. 

TRUDNO, ALE ... 

Ci::j_gle jeszcze nie mozemy do konca przy
wykn::j_c do procedur przetargowych obowi::j_
zuj::j_cychjednostki budzetowe. Trzeba miec 
swiadomosc, ze te same zasady dotycz::j_pie
ni((dzy, kt6rymi dysponuj::j_ organizatorzy 
konferencji . 

POMNIK SYBIRAK6W 

Zwi::j_zek Sybirak6w dziala juz od 10 lat. 
W tym roku mija tez 60. Rocznica od agre
sji sowieckiej na Polsk((. Te rocznice uza
sadniaj::j_ intencj(( uczczenia pomnikiem pa
mi((ci zeslanc6w. Zwi::j_zek apeluje o wspar
cie finansowe idei budowy pomnika 

KtOPOTLIWE MIESZKANIA 

Z przyczyn formalnych przeci::j_ga si((pro
cedura sprzedazy lokali w budynku PWr 
przy pl. Grunwaldzkim. Dop6ki nie zosta
n::j_ okreslone warunki sprzedazy pomiesz
czen na I 0. pi((trze, nie bt<dzie mozna okre
slic udzialu poszczeg6lnych nabywc6w w 
cz((sciach wsp6lnych budynku. Zatem mimo 
staran wladz uczelni nie mozna liczyc na 
rozwi::j_zanie tego problemu w najblizszym 
czaste. 

PRACOWNICZY PROGRAM EMERYTALNY 

Ze wzgl((du na spodziewan::j_ nowelizacj(( 
ustawy Urz::j_d nadzoru nad Funduszami 
Emerytalnymi praktycznie nie rejestruje 
zglaszanych program6w pracowniczych. Na 
rynku Sl:\. nowe ,produkty" FE (podobno 
zgodne z przepisami), kt6re maj11. umozli
wiac przeksztalcenie ubezpieczenia w lli 
filarze w pracowniczy fundusz emerytalny. 

Wladze uczelni chcq przedstawic zwiqz
kom zawodowym alternatywne rozwiqzanie 
polegajqce na zindywidualizowaniufundusz 
gromadzony w 111 filarze : pracownik sam 
zalatwia umow~ ubezpieczeniowq, ale po-
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lisa jest u pracodawcy- poinformowal Pro
rektor ds. Og6lnych dr Ludomir Jankowski. 

Oczekuje sift, ze zmiana ustawy doprowa
dzi do obnizenia koszt6w pracodawcy w 
programie emerytalnym. Jednakze niekt6re 
formy mog11. stanowic na tyle duzy wysilek, 
ze konieczne b((dzie przeniesienie koszt6w 
na ubezpieczonych. 

KR6TSZY SEMESTR 

Czy juz Pailstwo wiedz<t, ze obecny se
mestr rna 14 tygodni? Senat podj11.l tak11. 
uchwal(( na wrzesniowym posiedzeniu. 

JAK PATRON Z PATRONEM 

Uczelnie wroclawskie, zapewne ze wzgl((
du na epok((, w kt6rej byly erygowane, nie 
mialy szcz((scia do patron6w. Min((lo juz 
szcz((sliwie ponad 10 !at od czasu odbieru
towienia Uniwersytetu Wroclawskiego. (Pa
mi((taj::j_ Panstwo niegdysiejsze dowcipy, 
zeby przemianowac UBB na Uniwersytet 
Patrice'a Lumumby, bo tez glupio, ale mniej 
wstyd?) Teraz przyszla kolej na patrona 
Akademii Ekonomicznej . 

Praca historyk6w amerykanskich Johna 
Earla Haynesa i Harveya Klehra ,Venona: 
Decoding Soviet Espionage in America" 
(wyd. New Haven and London: Yale Uni
versity Press, 1999) ujawnia tez udzial Po
lak6w w dzialalnosci szpiegowskiej 
NKWD. Wynika z niej, ze bez W::j_tpienia 
jednym z sowieckich szpieg6w byl Oskar 
Lange. Zostal on zwerbowany przez NKWD 
(KGB) w 1943 roku w USA i wsp6lpraco
wal z sowieckimi sluzbami specjalnymi pod 
pseudonimem ,Przyjaciel". Najprawdopo
dobniej byl tzw. agentem wplywu. 

Jak to milo nie miec patrona! 

ERRATA 

1. Nasi Czytelnicy zwr6cili uwag((, ze prof. 
Ludwik Turko (wyrnieniany w zwi::j_zku z 
wizyt11. prezesa GUC Z.Bujaka) nie jest po
stern, ale bylyrn postern UW. 

POLITECHNIKA WROCLAWSKA 
I POLSKI CZERWONY KRZYZ 

zapraszaj:t 
pracownik6w i student6w 

do honorowego oddania krwi 
w dniach 18-19 pazdziemika, 

w godzinach 9.00-15 .00 
w sali 136, bud. A-I PWr 

Zostaii krwiodawclif:! 
W ci::j_gu roku konieczne jest dokonanie 

okolo rniliona transfuzji. 
Na Twoj11. krew i osocze 

czekaj11. tysi::j_ce chorych. 
Oddaj(lc krew spelniasz najpi((kniejszy 

czyn- ratujesz zagrozone :lycie. 
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I POSIEDZENIE SENATU 
(23.09.1999) 

Senat uczcil pami((c dr hab. inz. Andrze
ja Bucewicza, prof. nadzw. PWr. Wspo
mnienie o zmarlym wyglosil dziekan Wydz. 
Mechaniczno-Energetycznego dr hab. Zbi
gniew Gnutek. 

• Przewodnicz<tcy UKW prof. R.Grz~tsle
wicz wr((czyl nowo wybranym dziekanom 
akty powolania na kadencj(( 1999/2002. 

• Na wniosek JM Rektora powolano 
(52: I: I) stal<t komisj(( skrutacyjn<t ( dyr. Se
kretariatu Uczelni mgr A.Samolyk, sekre
tarz Senatu mgr H.Luszczkiewicz). 

• Senat zatwierdzil dotychczas obowi<tZU
j<tCY regulamin Senatu i zasady pracy komi
sji senackich . 

• Przyj((tO (53:0:0), ze powstanie 8 komi
sji senackieh: (I) ds. statutu i regulamin6w, 
(2) ds. dydaktyki, (3) ds. studenckich, (4)or
ganizacji i finansowania badan naukowych, 
(5) ds. ekonomiczno-finansowych, (6) ds . 
rozwoju kadr naukowych, (7) organizacyj
na, (8) oceniaj<tca. 

Sklad komisji (I) do (6) jest wynikiem 
swobodnego zglaszania sit( czlonk6w Sena
tu do prac w poszczeg61nych komisjach. 
Senat zatwierdzil sklady 6 komisji odpo
wiednio nast((puj<tcymi ilosciami glos6w: 
53:0:1, 53:0:0, 53:0:0, 53:0:0, 53:0:0, 
53:0:1. Komisje (7) i (8) powstaj<t w innym 
trybie (wynikaj<tcym z §72 ust.3 Statutu i 
Zasad Pracy Komisji Senackiej). Sklady 
wszystkich ww. komisji podamy po ich osta
tecznym ustaleniu. 

Prof. J.Koch poinformowal o dzialaniach 
powolanej 9 lipca komisji ad hoc (zwanej 
r6wniez sanacyjn<t). Odbyla ona 20.09.99 
posiedzenie, na kt6rym zadeklarowano ch((c 
zaj((cia sit( sprawami dydaktyki (w tym w 
filiach), administracji, finans6w i wsp6lpra
cy z regionem. Komisja chce pracowac przy 
pomocy ekspert6w. Zastanawiano sit(, czy 
w sklad komisji powinni wchodzic repre
zentanci wladz uczelni. 

JM Rektor wyrazil pogl<td, ze potrzebna 
jest tak:le dyskusja z przedstawicielami nur
tu konserwatywnego. 

Senat powolal komisj~ ad hoc ds. stanu 
finansowego i strategii rozwoju uczelni zlo
zon<t z profesor6w: J.Biernata, P.Kafar
skiego, J.Kocha, T.Lutego i J.Zwozdzia
ka (33:14:4). 

• Powolano tez now<t Uczelnian<t Komi
sj(( WyborCZ<t. Jej przewodniCZ<tCYID moze 
zostac profesor/dr hab., czlonek Senatu. Je
dynym kandydatem byl prof. R.Grz~tsle
wicz, kt6rego kandydatur(( przyj((to. Pozo
stali czlonkowie UKW reprezentuj<t grupy: 
(1) prof./dr hab.: prof. J.Wi~ckowska, (2) 
pozostalych nauczycieli akad.: dr M. Siko
ra, (3) pozostalych pracownik6w: inz. 

N A 
A.Tarczewski i (4) student6w J.Chmiel. Z 
urz((du w sklad UKW wchodzi tez dyrektor 
Sekretariatu Uczelni - mgr A.Samolyk. 

• Wybrano 5 przedstawicieli Senatu do 
Rady Bibliotecznej: prof. W.Dudzinskiego, 
prof. P.Kafarskiego, prof. E.Kubic~, dr 
Z.Zajd~ i prof. J.Zwozdziaka. 

• Regulamin podzialu i przyznawania na
gr6d uznaniowych w PWr (§ 11 ust.3) m6wi, 
ze ,mozna otrzymac tylko 1 nagrod(( i tylko 
1 raz w roku". Do tych nagr6d zaliczana jest 
tez nagroda Ministra EN (zapewne dlatego, 
ze pieni<tdze na ni<t pochodz<t z funduszu 
uczelni). W tym roku minister przyznal na
grody osobom juz nagrodzonym przez Se
nat za osi<tgni((cia dydaktyczne w 1998 r.: 
prof. J.Zwozdziakowi ( nagroda MEN wraz 
z dr A.Zwozdziak i dr A.Szczurkiem) oraz 
dr I.Dubielewicz (wraz z prof. Z.Huzarem, 
dr inz. Z.Fryzlewiczem, dr B.Hnatkowsk~t 
i mgr J.Waniczkiem) . Senat postanowil 
zmienic laureat6w swojej nagrody - w ra
mach odpowiednich wydzial6w. Tak wi((c 
laureatem z W -7 zostal prof. T. Winnicki, a 
z W-8- prof. J.Swi~ttek. 

Prof. M.Piekarski zaproponowal, by po
dw6jnie nagrodzonym przesun<t6 ich nagro
dy o rok. 

Pojawia sit( pytanie, czy Komisja ds. Roz
woju Kadry Naukowej i Senat nie powinny 
juz wczesniej rozpatrywac mozliwosci ta
kiej kolizji. 

• N a wniosek prof. M.Hardyg6ry- przed
stawiony przez dr M.Sikor~ i poparty przez 
studenta P.Wojsznha - Senat prolongowal 
(52:0:0) stypendia specjalne dla dw6ch stu
dent6w bt<d<tcych ofiarami wypadku, jaki 
nast<tPil w czasie ich wyjazdu na Mistrzo
stwa Polski Politechnik w 1995 r. Obaj po
szkodowani: Szymon Adam6w (W-4) i 
Marek Kostka (W -6) wymagaj<t stalej opie
ki. 

• Prof. J.Zdanowski om6wil przyczyny 
sklaniaj<tce wladze PWr do wprowadzenia 
14-tygodniowego semestru. Chodzi o 
zmniejszenie koszt6w dydaktyki, w tym 
wydatk6w na nadgodziny. W 15. tygodniu 
bt<d<t realizowane terminy odr6bcze Uak 
bylo w latach 70.), zaj((cia, kt6re nie odbyly 
sit( z powodu swi<tt czy godzin rektorskich 
itd. prorektor podkreS!il, ze wczesniej czy 
p6zniej trzeba doprowadzic do kasacji nad
godzin, a rady wydzial6w musz<t podj<t6 
decyzje szczeg6lowe. JM Rektor poinfor
mowal, ze przewiduje redukcj(( o 10-11%. 
Na pytanie studenta P.Wojsznisa prof. 
J .Zdanowski powiedzial, ze w zaj((cia w 
semestrze musz<t odbyc sit( 14-krotnie. 

Prof. M.Piekarski byl zdania, ze to roz
wi<tzanie, choc najprostsze ekonomicznie, 
jestwyjsciem nadzwyczajnym. Prawidlowe 
dzialanie powinno polegac na zmniejszeniu 
obci<t:len tygodniowych student6w, co jest 
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zadaniem komisji programowych. Zapropo~ 
nowal, by skr6cenie semestru bylo decyzj<t 
jednorazow<t, obowi<tzUj<tC<t w bie:l<tcym 
roku. Taki krok i tak wprowadzi zam((t, bo 
obci<t:lenia dydaktyczne zostaly juz ustalo
ne. 

Prof. K.Bartoszewski poparl wniosek o 
ograniczenie czasowe. Prof. M.Kaminski 
poparl zmian((, jednak zauwazyl, ze niedo
ci<t:lone dydaktycznie jednostki obci<t:l<t 
sw6j fundusz statutowy, kt6ry i tak juz zo
stal rozdysponowany. Dr Z.Okraszewski 
powiedzial, ze skr6cony semestr nie powi
nien dotyczyc student6w zaocznych, wobec 
kt6rych uczelnia jest zwi<tzana umow<t. Prof. 
R.Grz~tslewicz byl zdania, ze ci((Zar OSZCZ((
dzania spada na nauczycieli akademickich. 
Dr J.G6rniak poprosil o rozwazenie oplat 
za kursy powt6rkowe. 

Prorektor ds. Nauczania prof. J.Swi~ttek 
poinformowal, ze z analizy program ow wy
nika mozliwosc zrealizowania 24-godzinne
go tygodnia zaj((c. Zapowiedzial przedsta
wienie odpowiednich propozycji zmian. 

Zaoszcz((dzona dzit<ki skr6conemu seme
strowi kwota to, zdaniem JM Rektora, 600 
tys. zl. Dr J.G6rniak ocenia j<t na wyzsz<t. 
Prorektor J.Zdanowski podkre5lil, ze przy 
reformowaniu struktury dydaktycznej nie 
mo:lna uzywac argumentu, ze S<t niedoci<t
zenia, gdyz zmusza to Rektora do dofinan
sowywania wydzial6w. 

Senat przyj<tl uchwal(( o skr6ceniu seme
stru do 14 tygodni w roku akademickim 
1999/2000 na studiach dziennych i wieczo
rowych (45:6:3). 

• Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
przedstawil potrzeb(( uregulowania stawki 
zarobk6w studenta-stazysty. Poniewaz stu
dent, w przeciwienstwie do pracownika, nie 
placi podatku, jego zarobki przed dyplomem 
S<t wyzsze, niz po jego uzyskaniu. Prorektor 
zawnioskowal, by placa studenta-stazysty 
wynosila 81% minimalnej stawki asysten
ta. (Prof. M.Piekarski zauwazyl, ze zacho
dzi u pewne podobienstwo z sytuacj<t dok
toranta, kt6ry po doktoracie zyskuje tylko 
70 zl.) Senat przyj<tl propozycj(( (53:0:0). 

• Senat przyj<tl przedstawiony przez prof. 
J.Zawilaka (W -5) wniosek Rady Naukowej 
I-29 poparty przez RW Elektrycznego o 
zmian(( nazwy Instytutu Maszyn iN ap((d6w 
Elektrycznych . Dzit<ki decyzji Senatu 
(53:0:0) bt<dzie sit( on teraz nazywal Insty
tutem Maszyn, Nap((d6w i Pomiar6w Elek
trycznych. 

• Dr M.Sikora zlozyl interpelacj(( doty
CZ<tC<t niezgodnosci przepis6w wewn((trz
nych PWr (ZW 20/29 z 30.08 .99) - doty
cz<tcych potwierdzania nieodplatnosci noc
leg6w podczas wyjazd6w sluzbowych - z 
regulacjami ministerialnymi. Zasady og61-

Dokoriczenie na stronie 6 
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ne wymagaj<t dopasowania naszych przepi
s6w do norm wyzszej rangi. 

• JM Rektor poinformowal o licznych 
konferencjach i kongresach, o wynikach 
swego pobytu na Uniwersytecie Technicz
nym w Wilnie i rezultatach spotkan KRASP 
i KRPUT. Prof. Mulak zostal wybrany wi
ceprzewodnicz<tcym KRPUT i przewodni
cz<tcym Komisji Integracji, Partnerstwa i 
Standard6w Akademickich KRASPu. 

Prorektor J.Zdanowski om6wil stan re
alizacji budzet6w wydzialowych w I p6lro-

Wspomnienie 

S.P. 
ANDRZEJ BucEwicz 

Dr hab.inz. Andrzej Bucewicz, 
prof.nzw. Politechniki Wroclawskiej 
zmarl w wieku 66 lat, w dniu 30 sierpnia 
1999 r. we Wroclawiu. Prac(( na Politech
nice Wroclawskiej rozpocz<tl tuz po ukon
czeniu studi6w na Wydziale Mechanicz
no-Energetycznym w Katedrze Teorii 
Maszyn Cieplnych, w 1956 roku. Kierow
nikiem Katedry byl6wczesnie prof. Wik
tor Wisniewski . 

Andrzej Bucewicz ju:l od pocz<ttku dal 
sit( poznac jako niezwykle uzdolniony 
czlowiek czynu. Bral udzial we wszys -
kich pracach katedry, a szczeg61nie 
zwi<tzanych ze wsp6lpraq z przemyslem: 

E N A 
czu (bez nadgodzin). Cz((sc wydzial6w (W-
6, W-7, W-11) maj<t dobr<t sytuacj((, gdyz 
ich wydatki wyniosly ok. 50% budzetu . 
Dalszych 7 miesci sit;( w przedziale do 
62,8%, zas W-3 wykorzystal az 74,9%, co 
niepokoi Prorektora. Srednio wydzialy wy
korzystaly 58,3% srodk6w. Wydatki na fun
dusz osobowy nie stanowi<t zagrozenia. 
Natomiast KBN jest zaniepokojony, czy sys
tem finansowania na naszej uczelni nie wy
kazuje anomalii . B((dzie to przedmiotem 
rozm6w z przybyl<t wlasnie pani<t min. Mal
gorzat<t Kozlowsk<t. 
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Prof. J.Zdanowski wezwal do bie:l<tcego 

monitorowania wydatk6w. Powinny w tym 
pom6c dostarczone czlonkom Senatu zesta
wienia finansowe . 

• Na wniosek P.Wojsznisa JM Rektor 
postanowil oglosic 1. pazdziemika dniem 
rektorskim, by ulatwic studentom zapisy na 
przedmioty wybieralne. 

• Czlonkowie Senatu otrzymali Statut PWr 
(zaktua1izowany wg stanu z 9 lipca) i do
kumentacj(( minionej kadencji . 

Nast((pne posiedzenie Senatu: 21 paz-
dziemika, godz. 14.00. (rnk) 

zji. W trakcie ich uzyskiwania nast<tPila 
nieodzalowana smien: Profesora. Prof. 
Andrzej Bucewicz byl tak:le promotorem 
innych prac. 

Wyklady Jego cieszyly sit( wysokim 
uznaniem wsr6d student6w Wydzial6w 
Mechanicznego i Mechaniczno-Energe
tycznego. Mial On niezwykle zyczliwy 
stosunek do stuwuj<tcej mlodziezy, jak 
tei: do wsp6t~;-a ownik6w. Sluzyl zawsze 
wszechsJro omoc<t osobom, kt6re 

Czesc Jego Pami((ci 

Profdr hab.ini. Eugeniusz Kalinowski 
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Wsoomnienie . S.P. 
EDWARD ZIOBRO 

W dniu 28 X 1999 r. odszedl nagle do 
wiecznosci drogi nasz Kolega, a zarazem 

rym i gl~bokim i:alu przei:ywalismy ziemskie rozstanie z Nim, zwlasz
cza i:e odszedl nagle, a przy tym w pelni dojrzalych sil tw6rczych. 
B~dzie Go nam bardzo brakowalo, ale na pewno pozostanie w na

szych myslach i duchowej zadumie. 
Zygmunt Ga/dzicki 

przez wiele I at przeloi:ony sp. prof.dr hab. Profesor Edward Ziobro byl lekarzem. 
med. Edward Ziobro, emerytowany pro-
fesor lnstytutu Organizacji i Zarzqdzania By/ jednak nie tylko lekarzem. 
Politechniki Wroc/awskiej . Do naszego Profesor Edward Ziobro wprowadzil do Katedry Ekonomiki Organ i-
lnstytutu przeszed/1 czerwca 1969 r. z zacji metod~ obserwacji migawkowych, wzory wroclawskiego matema-
Sqsiedniej Akademii Medycznej we Wro- tyka Hugona Steinhausa. 
clawiu, kt6rej by/ absolwentem, a p6Z- To by/y czasy, kiedy matematyka stosowana nie cieszy/a si~ uznaniem. 
niej pracownikiem naukowym. W tych czasach takie okreslenie bylo niemali:e obrai:liwym epitetem. 

Czas Jego pracy na Politechnice Wro- Szkola Hugona Steinhausa dopiero si~ rodzila. Centrum Steinhau-
clawskiej i wsp6/praca nasza z Nim pobudza do kilku refleksji , kt6rymi sowskie na Politechnic 'tire.. ~~c/awskiej powsta/o dopiero w ostatnich 
pragn~ si~ podzielic. Dzi~ki posiadanej szerokiej wiedzy bio logicznej, latach. ~ fl 
medycznej, zwlaszcza z zakresu fizjologii cz/owieka, wni6s/ - w6w- Pami~tam semi tla kt6rym prof. Edward Ziobro- wtedy dok-
czas jeszcze dr Edward Ziobro- do naszego grana os6b zajmujqcych tor Ziobro -'W,Yjps ., alei.y ;;ozumiec, i:e liczba reprezentant6w 
si~ pracq ludzkq, ujmowanq dotychczas g/6wnie od strony psycholo- zbiorv nie falety1?d ze n~s9i tego zbioru, lecz od dopuszczalnego 
gicznej, socjologicznej i prawnej, nowe tj . fizjologiczne, ergonomiczne bl~du w o.szacotJaniu_t.Wsr6d sluchaczy byli w6wczas dwaj matematy-
oraz medyczne spojrzenie. Odnosilo si~ to zar6wno do pracy nauko- cy, absolwenci S1Udi6w matematycznych Uniwersytetu Wroclawskie-
wej, jak i do ksztalcenia student6w. W ten spos6b uprawiana w In sty~ o. lch wie~z~ mat~matyczntt uzupelnial lekarz- Edward Ziobro. 
lucie wiedza o pracy ludzkiej i jej organizacji stala si~ jeszcze bardzi · Metod/ objerwacjf'ili igawkowych rozpowszechnila si~ : Snap reading 
wielowymiarowa. Sprzyjalo to lei:, dzi~ki licznym dyskusjetn, rozwij , ethdi;!\~ul!Jiii9Jn~nt Aufnahmeverfahren, Ia methode des observa-
niu si~ interdyscyplinarnego podejscia do zagadnien prq.o~ l~zkie( f p~~sJ2,ntaneejroraz seryjnie produkowana, instalowana aparatu-

W calym okresie swej pracy naukowo-badawczej wy~ · 14ut ra w przem~sletOto co dawa/o wdroi:enie melody obserwacji migaw-
pracowitosc oraz inwencj~ tw6rczq, umial lei: zalnter; s wymi , kowych:-tdzis, kiedy na ekranie aparatu kontrolno-pomiarowego widac 
p~myslami ~au~o~ymi zar6wno doktorant6w_, jaK: i~ ude~ IS.,ry, blyski, to realizacja steinhausowskich migawek. 
m.'. prowadztl zaJ~cta . W r~mach pra~y bad a/~ eJ p 1;e.z. ~ , .,~~z- · ofesor Edward Ziobro mial wyczucie problem6w przyszlosciowych . 
WI! a/ z powodzen1e'!1 wspolprac~ ~ ktlkoma wro . ta~sktmj,Sr'ff~mza_bJa- ~ ... f3dward Ziobro zgromadzil zesp6/ mlodych naukowc6w. W zespole 
m1 gospod.arczym.l 1 ~ placowkam1 ~edyqnymt.? e:rn"ZJe 0.. rg_cy ........ tym g/6wnym zadaniem nie bylo pisanie- na podstawie 10 dobrych 
bada.wc~eJ staly s1~ liczne pub!tkaCJ .. oraz ;~po ty. ksiqi:ek- jedenastej ksi~gi o wqtpliwej wartosci naukowej . 

. zaJ~cta dydaktyczne. na Polttechn~?~ l,j ~akr Zesp6/ mial za zadanie projektowanie , a nast~pnie wykonanie w 
m11 rozpoczql na ~ydzt~le lnforrl]~t~k~I Z,~ . metalu i w /qczach elektronicznych- a wtedy nie obwod6w scalonych-
tez zatnleresowac SWOJq Wledzqmne\kle t,echmcz- aparat6wdo pomiaru cech biomedycznych. Tak powstalo laboratorium 
ny_ch, zwlaszc_za Wydziaiu l .odsta~'Swi\1 chni~i , na ergonomii , w kt6rym spora cz~sc by/a oparta na wlasnej produkcj i. 
k~orym. ~o konca swych drv\~ oytaM>:}zt,;P ~~~· ·~ r! cz~q. ~teszyl Miarq poziomu naukowego zespo/u zgromadzonego przez profesora 
51 ~ opmt~ d.o?r~go, m.te~~~~q~~go..,:m~~y,..- przyct~gaJqcego Edwarda Ziobr~ by/a jedna, powsta/a w tym zespole, rozprawa habilita-
~wymt ~aJ~ctaml mlo?z1.82' . \eJ)~kq::_!,!8.1:8 da,r;zy~a Go duzq sympa- cyjna. Skladala si~ on a z ponad dziesi~ciu fragment6w publikacji habili-
!tq.l Ouzo cdzakstu Pk~s~I~\Catl~ ~kjl~row.amu pracamt dyplomowymt · a tanta, w czasopismach angloj~zycznych . I choc Rada Wydzialu Politech-
zw aszcza o ors 1m1. ~ 'k' p · k' · · · d · 1 1 k bl'k · b" · · 

W · · p f c:d d z· b . . • n1 1 oznans teJ n1e w1e z1a a co z a q pu 1 aCJq ro 1c- JeJ poziom byl-
spomtnaJqC ro esora·u war a 10 r~ pragn~ Jeszcze wspomntec 1 . h . . . . . 

0 Nim jako 0 koledze, a·tal({e przeloi:ony~ zespolu, w ktorym przypa- nate mnyc . rozpraw habilttacy!nych- za wysok1. Ostatecme uchwa/a 
dlo nam w udziale prze!'dlugie lata wsp61nie pracowac. Wkr6tce po CKK zakwaltfikowala rozpraw.~ Jako SUMM~ CUM LAUDE. . 
zatrudnieniu na Politechnice Wroclawskiej objql stanowisko kierowni- Profes~r Edward Ztobro dztala~ na obrzez~c.h czterec.h .dyscyplin n.a-
ka kilkuosobowego zespolu pracownik6w w tworzqcym si~ Zespole u~owych . medyc_Y~Y· _matema~ykt , o~gantzacJII elektromkL ~tqd mustal 
Ergonomii, kt6rym kierowal od 1971 r. do 1991 r., pelniqc ponadto ntera~ przezwyc1~~ac tr~dnosc1 , ktore cz~sto. powslaJq, ktedy wykra-
inne funkcje w lnstytucie i na Uczelni. Z dui:ym uznaniem dla Niego cza 51~ poza ramy Je?neJ dyscyplmy naukoweJ. . . 
wspominam okres, gdy kierujq_c odr~bnymi zespolami skupiajqcymi Profesor Edward ~1obro by/ na~ko.wcem now~c~esnym 1 odwazn~m . 
pracownik6w naukowo-dydaktycznych innych specjalnosci z zakresu ~;~fesor Ed~ard Ztobro by/ przyJactele~ mlod~tezy. To moglem stwter-
pracy ludzkiej, moglismy zgodnie i efektywnie wsp61pracowa6 na kilku dz1c Jako peln1q_cy w owym czas1e obow1qzk1 dztekana. 
polach, zwlaszcza dydaktycznym. w roku 1991 zostal kierownikiem Ale jest jeszcze jedna okolicznosc, kt6rq tu muszq podkreslic. 
nowo utworzonego Zakladu Ergonomii i Socjologii , kt6rym kierowa/ ai: Profesor Edward Ziobro by/ promotorem pracy doktorskiej me~o syna, 
do przejscia na emerytur~ w 1996 r. R6wniei: w6wczas harmonijnie Andrzeja. Przew6d doktorski zostal otworzony w Pol itechnice Slqskiej, 
ukladaly si~ dzi~ki Niemu stosunki w zespole. w Gliwicach. Temat odpowiadal dokladnie zainteresowaniom profeso-

Profesora Edwarda Ziobr~ cechowala i:yczliwa, choc wymagajqca ra Edwarda Ziobry - ,System komputerowo wspomagany egzamino-
postawa wobec swoich wsp6/pracownik6w. Zawsze by/ kolei:enski , wania student6w z programowania maszyn cyfrowych". 
serdeczny i uczynny wobec podwladnych oraz koleg6w. Ponadto jako Sprecyzowany przez profesora Edward a Ziobr~ temat rozprawy dok-
lekarz z powolania, kierujq_cy si~ etykq lekarskq, slui:yl bezinteresow- torskiej u/atwil mojemu synowi urzqdzenie si~ w Australii. 
nq radq i pomocq medycznq kolegom w zakladzie, a taki:e innym pra- Dzi~kujqc profesorowi Edwardowi Ziobrze za Jego i:yczliwosc dla 
cownikom instytutu . student6w, dzi~kuj~ jednoczesnie jako ojciec jednego z tych studen-

Diatego, i:egnajqc sp. prof. dr. hab. Edwarda Ziobr~ w dniu 2 paz- t6w. 
dziernika na cmentarzu na Skowroniej G6rze we Wroclawiu, w szcze- Prof. dr hab. ini . Bronislaw Pilawski 
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PR.oFESOR HUBERT TRZASKA 

Hubert Trzaska urodzil si~ 11 marca 1939 r. w Wilnie. 
Ukonczyl studia magisterskie (1956-1962) na Wydziale Ll:l_czno-

5ci PWr, gdzie podjl:l_l prac~ jako asystent ( 1962-64), a nast~pnie 
starszy asystent (1964-1970) w Katedrze Techniki Nadawczej. 

Stopien doktora nauk technicznych nadala mu w 1970 r. Rada 
Naukowo-Dydaktyczna Instytutu Telekomunikacji i Akustyki PWr. 
Tematem pracy byla ,Metodyka i aparatura radiofalowych poszu
kiwan geofizycznych w osrodkach quasidwuwarstwowych". 

Stopien doktora habilitowanego uzyskal w roku 1979 na Wydzia
le Elektroniki PWr na podstawie rozprawy habilitacyjnej ,Pomiary 
p61 elektromagnetycznych do cel6w ochrony srodowiska". 

W latach 1970-94 byl adiunktem w Instytucie Telekomunikacji i 
Akustyki PWr, zas od 1994 roku - profesorem nadzwyczajnym PWr. 

Opublikowany dorobek naukowy prof. Trzaski wynosi 218 pozy
cji, w tym 72 publikacje indywidualne. 

Podstawowl:l_ dziedzinl:l_ zainteresowan naukowych Huberta Trza
ski jest metrologia p61 elektromagnetycznych (PEM), zwlaszcza w 
polu bliskim, w aspekcie bezpieczenstwa pracy przy zr6dlach pro
mieniowania elektromagnetycznego oraz ochrony srodowiska i 
pupulacji generalnej przed niepoi:l:l_danym dzialaniem PEM. Prace 
teoretyczne w tej dziedzinie prowadzl:l_ do opracowywania konstruk
cji miemik6w, sand, wskaznik6w i dozymetr6w PEM, kt6re znaj
dujl:l_ szerokie zastosowanie w praktyce. Opracowywane rozwil:l_za
nia Sq chronione swiadectwami Urz~du Patentowego. Obecnie ba
dania te Sl:l_ kontynuowane we wsp6lpracy z grupq roboczq COST-
244", Swiatowq Organizacj'l Zdrowia i innymi organizacjami kra
jowymi i mi~dzynarodowymi. 

Prof. Trzaska zainicjowal badania nad wykorzystaniem w metro
logii PEM pola bliskiego technik fotonicznych, kt6re pozwalaj'l 
uzyskae znacznie korzystniejsze parametry nii: techniki tradycyjne. 
Poniewai: ich wadqjest niska czulose, zaproponowano nowct, uni
kalnq metod~ kt6ra powstala z udzialem prof. Trzaski; polegala ana 
na wielokrotnym przejsciu promienia swietlnego przez modulator 
oraz wykorzystaniu modulacji cz~stotliwosci promienia swietlne
go i detekcji heterodynowej. Rozwiqzania te zostaly opatentowa
ne. 

Prace w dziedzinie metrologii PEM wymagaj'l dokladnego roze
znania srodowiska i warunk6w, w jakich pomiary maj'l bye prowa
dzone. Dotyczy to zar6wno warunk6w fizycznych (temperatura, wil-

gotnose, ilose i rodzaj zr6del promieniowania), chemicznych (at
mosfera i substancje aktywne wyst@Uji:lCe W srodowisku przemy
slowym), organizacyjnych (pomiary terenowe, prowadzone w wie
lu przypadkach przez osoby o slabym przygotowaniu) i biomedycz
nych (choroby zawodowe os6b pracujqcych w warunkach ekspo
zycji na PEM, biologiczna aktywnose PEM). Prowadzone studia, 
oparte na licznych kontaktach z osobami poddanymi dzialaniu PEM, 
daj'l material do publikacji 0 ochronie srodowiska elektromagne
tycznego, unormowaniach prawnych dotyczqcych dopuszczalnych 
ekspozycji, a taki:e osobniczej ,nadczulosci" na PEM. 

Prof. Trzaska ma znaczl:l_cy wklad w opracowanie wzorc6w PEM 
i uklad6w ekspozycyjnych na potrzeby jednostek kontrolnych i ba
dawczych. W ramach wsp6lpracy z National Bureau of Standards 
w USA powstal pierwszy na swiecie wzorzec pol a magnetycznego 
pracuj'lCY powyi:ej 200 MHz. Prof. Trzaska zaproponowal i opra
cowal oryginalnq metod~ wzorcowania anten pr~towych z wyko
rzystaniem anteny ramowej. Prace dotyczl:l_ce analiz metod wytwa
rzania wzorcowych PEM znalazly swoje odbicie w publikacjach, 
natomiast proponowane rozwil:l_zania uzyskaly swiadectwa paten
lowe. Prace te Sl:l_ kontynuowane we wsp6lpracy z National Institute 
of Standards and Technology w USA, Physikalisch-Technische Bun
desanstalt w Brunszwiku, Gl6wnym Urz~dem Miar w Warszawie i 
innymi instytucjami. 

Oddzialywanie PEM na centralny system nerwowy czlowieka 
maze zachodzie r6wniei: posrednio, przez zaburzanie dzialania apa
ratury. Wykorzystujl:l_c do badania tych efekt6w wlasne zestawy do 
wytwarzania wzorcowych PEM prof. Trzaska zainicjowal pomiary 
wrai:liwosci aparatury elektrycznej i elektronicznej na dzialanie 
PEM. Jego prace wykazaly cil:l_gle pogarszanie si~ tego parametru, 
zwlaszcza w odniesieniu do aparatury powszechnego ui:ytku. Pra
ce w tej dziedzinie Sl:j_ prowadzone we wsp6lpracy z International 
Amateur Radio Union. Wykorzystujl:l_c unikalne moi:liwosci pomia
rowe Politechniki Wroclawskiej, kandydat zainicjowal badania sro
dowiska elektromagnetycznego na obszarach zabudowy zwartej oraz 
wewn'ltrz budynk6w. Innym przykladem badan srodowiskowych 
jest analiza efektu ,wzmacniania" PEM przez rezonatory bierne i 
ich wplyw na wartose nat~i:enia PEM i ekspozycj~ ludzi na dziala
nie PEM. 

Poza zagadnieniami polowymi prof. Trzaska zajmuje si~ proble
matyk'l telekomunikacyjn'l. Ilustracj'l mog'l bye jego publikacje 
dotycz'lce np. powielania cz~stotliwosci nosnej sygnal6w o modu
lowanej amplitudzie czy cyfrowo-fazowego formowania sygnalu 
jednowst~owego. 

Poprzez dzialalnose publicystyczn'l i oswiatowct, mi~dzy innymi 
w ramach Stowarzyszenia Elektryk6w Polskich, prof. Hubert Trza
ska bierze udzial w rozpowszechnianiu rzetelnej wiedzy dotycz'l
cej potrzeb i moi:liwosci ochrony biosfery przed niepoi:'ldanym 
dzialaniem PEM. Dzialania te przcciwdzialaj'l rozpowszechnionej 
,fobii elektromagnetycznej", cz~sto prowadzl:l_cej do nieracjonal
nych zachowan w dobie coraz szerszego rozpowszechnienia zr6del 
promieniowania elektromagnetycznego nie tylko w telekomunika
cji (zwlaszcza osobistej), lecz taki:e zastosowan tych 2:r6del w prze
mysle, nauce, medycynie i gospodarstwie domowym. 

Teoretyczne opracowania prof. Trzaski dotycz'lce metrologii PEM 
w polu bliskim stanowi'l podstaw~ do projektowania i optymaliza
cji narz~dzi do pomiar6w PEM, a taki:e Sl:l_ wykorzystywane przez 
osoby ZWi'lzane Z metro]ogi'l jako zr6dlo informacji niezb~dnych 

Doko6czeuje ua strouje I 0 
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PRoFESOR JAN MisiEWicz 
Profesor Jan Misiewicz jest spe

cjalist~ w dziedzinie Fizyki Ciala 
Stale go - Fizyki P6lprzewodnik6w. 
W 1971 r. ukm1czyl z wyr6znieniem 
III Liceum Og6lnoksztalqce we 
Wrodawiu i rozpocz~l studia na 
Wydziale Podstawowych Proble
m6w Techniki Politechniki Wro
dawskiej na kierunkufizyka. 

Pierwszy czynny kontakt z praq 
naukow~ mial na trzecim roku stu
di6w uczestnicz~c w badaniach fo

toprzewodnictwa fosforku cynku (Znl
2

) . Wyniki jego prac zostaly 
wyr6znione w 1975 r. I nagrod~ na Og6lnopolskim ~onkursie Prac 
Student6w Fizyki ogloszonym przez Uniwersytet Sl~ski. Rozsze
rzona wersja tej pracy stala sit( podstaw~ otrzymania stopnia magi
stra, a Instytut Fizyki skierowal go na studia doktoranckie. 

W ramach pracy doktorskiej Jan Misiewicz przeprowadzil, pio
nierskie w tym czasie, badania optycznych wlasciwosci fosforku 
(Zn p ) i arsenku cynku (Zn

3
Asz) w temperaturze cieklego helu. 

Wy~iki tych badan zostaly opublikowane i s~ wielokrotnie cyto
wane, tak:le w opracowaniach monograficznych i encyklopedycz
nych. 

Po obronie pracy doktorskiej w 1979 r. zostal zaproszony na rocz
ny staz naukowy w Instytucie Fizyki Doswiadczalnej Uniwersytetu 
Warszawskiego, gdzie zdobyl doswiadczenie w zakresie zaawan
sowanych metod badan optycznych, zwlaszcza spektroskopii w 
silnych polach magnetycznych. 

Po powrocie do Wrodawia kontynuowal wraz z zespolem pod
stawowe i aplikacyjne badania fosforku cynku, kt6ry budzil wtedy 
na swiecie duze zainteresowanie ze wzglt(du na przydatnosc w ba
teriach slonecznych i detektorach. Prace te prowadzone byly w 
scislej wsp6lpracy z Instytutem Chemii Nieorganicznej i Metalur
gii Pierwiastk6w Rzadkich PWr. 

W 1986 roku odbyl staz naukowy w Massachusetts Institute of 
Technology w Cambridge, USA. Prowadzil badania domieszkowa
nia i optycznych wlasciwosci Cd

1
_,Mn, Te - waznego p6lprze

wodnika p6lmagnetycznego. Efektem tych prac byl cykl siedmiu 
prac opublikowanych w najlepszych mit(dzynarodowych czasopi
smach fizycznych. Podczas pobytu w MIT kontynuowal badania 
nad Zn P kt6re doprowadzily do powstania cyklu prac w Physi
cal Re:ie~, J. Phys.Chem Solids, Solid State Commun., J. Phys. 
Condensed Matter oraz monografii pt. Optical Excitations in Zinc 
Phosphide (Zn

3
P). 

Monografia ta stala sit( podstaw~ uzyskania w 1989 r. stopnia 
doktora habilitowanego. Najwazniejsze rezultaty badan Znlz prze
prowadzonych w zakresie od pr6zniowego ultrafioletu do dalekiej 
podczerwieni (0.11- 41 OJ.lm) dotycz~: 

jedno- i wielofonowych przejsc optycznych, 
proces6w absorpcji i rekombinacji zwi~zanych z pozioma

mi akceptorowymi i glt(bokimi defektami, 
- anizotropii mit(dzypasmowych przejsc optycznych i struk-

tury pasmowej. 
Po habilitacji kontynuuje badania wlasciwosci optycznych, ani

zotropii, drgan sieci i struktury pasmowej Zn
3
As

2
_ Prowadzi prace 

nad otrzymywaniem i wlasciwosciami nowego p6lprzewodnika 

\~~l R. (} ~"'-' rl "'r .S K JE J 

p6lmagnetycznego (Zn
1
_,M .)

3
P

2
_ Rozwija badania nad nowymi 

optycznymi metodami wyznaczania parametr6w powierzchni i przy
powierzchniowej warstwy p6lprzewodnika. 

Zdobyte doswiadczenie i uzyskane rezultaty zaowocowaly za
proszeniami do wygloszenia referat6w plenarnych na konferencjach 
w USA, Japonii, Indiach, Francji, Rosji , Ukrainie i Moldawii. Wy
dawnictwo Academic Press zaproponowalo mu udzial w opraco
waniu monografii pt. Handbook of Optical Constants of Solids. 

W 1991 r. Jan Misiewicz odbyl kolejny staz naukowy w MIT. 
Tym razem zajmowal sit( otrzymywaniem oraz kompleksowymi 
badaniami warstw p6lprzewodnik6w ZnSe, MnSe oraz niskowy
miarowych struktur ZnSe/MnSe. Stosowal metod(( nanoszenia ul
tracienkich warstw w bardzo wysokiej pr6zni za pomoq lasera 
impulsowego duzej mocy (pulsed laser deposition). 

Po powrocie ze stazu zorganizowal bazt( pomiarow~ i grupt( ba
dawcz~ do charakteryzacji i badan (metodami optycznymi) hetero
struktur i niskowymiarowych struktur p6lprzewodnikowych. Jako 
podstawowe metody badawcze zastosowal spektroskopit( fotolu
minescencyjn~ i pobudzania luminescencji w zakresie temperatur 
1.5 - 300 K w polu magnetycznym do 6 tesli . 

Pod kierunkiem profesora Jana Misiewicza powstaje w tym labo
ratorium unikalna w skali kraju aparatura do spektroskopii fotood
biciowej struktur p6lprzewodnikowych - metody badawczej po
zwalaj~cej obserwowac efekty kwantowe w temperaturze pokojo
wej . 

Gl6wnym partnerem dostarczaj~cym warstw i struktur zwi~zk6w 
Ill- Y, takichjak GaAs, AlGaAs, InGaAs, GaN, stal sit( Zaklad Przy
rz~d6w P6lprzewodnikowych Instytutu Techniki Mikrosystem6w 
PWr kierowany przez dra Marka Tlaczalt(. Prowadzone s~ r6wniez 
badania zlozonych uklad6w studni kwantowych GaAs/AlGaAs oraz 
tranzystor6w typu HEMT otrzymywanych w laboratoriach prof. 
M. Bugajskiego (Instytut Technologii Elektronowej w Warszawie) 
prof. C. T. Foxona (Nottingham University) Niels Bohr Institute 
(University of Copenhagen) oraz Laboratorium prof. A. Forchela 
w Wiirzburgu. Badane byly tak:le uklady domieszkowanych i nie
domieszkowanych wielokrotnych studni kwantowych CdTe/CdMn
Te wykonanych metod~ MBE w Laboratorium prof. J. Kossuta w 
Instytucie Fizyki PAN w Warszawie. Prowadzono r6wniez badania 
struktur SiGe/Si otrzymywanych w Laboratorium Hewlett- Packard 
w Palo Alto, USA. Wszystkie te materialy i struktury s~ obecnie 
stosowane w przyrz~dach p6lprzewodnikowych najnowszej gene
racji, uzywanych np. w telefonii kom6rkowej, l~cznosci satelitar
nej i swiatlowodowej oraz w laserach stosowanych w odtwarza
czach CD. 

Do najwazniejszych rezultat6w badan profesora Jana Misiewicza 
w ostatnim okresie nalez~: 

zbadanie w temperaturze pokojowej przejsc do stan6w 
wzbudzonych w kropkach kwantowych otrzymanych metod~ InAs/ 
GaAs; uklady z kropkami kwantowymi s~podstaw~nowej genera
cji wysokowydajnych laser6w, 

odkrycie nowego typu ekscyton6w w ukladzie GaAs/AlGa
As z dwuwymiarowym gazem dziur, 

zbadanie ponadwymiarowych stan6w w strukturach wielo
krotnych studni kwantowych GaAs/ AIGaAs; 

badania fotoodbiciowe sprzt(zenia w podw6jnych studniach 
kwantowych. 

Profesor Jan Misiewicz byl wsp6lorganizatorem i czlonkiem Ko-

Dokoticzenie na wonie 10 
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do oceny warunk6w pomiaru i oszacowania jego dokladnosci. 
Prof. Trzaska jest znany na forum mit<dzynarodowym. Jest czlon

kiem zalozycielem Bioelectromagnetic Society w USA, kt6re po
wstalo w latach 70-tych i gromadzi przedstawicieli medycyny, tech
niki, administracji i innych specjalnosci zainteresowanych ochron<~. 
srodowiska elektromagnetycznego. Czynnie wsp6lpracuje z orga
nizacjami i agendami USA, Wsp6lnoty Europejskiej, RFN i innych 
kraj6w, wielokrotnie uczestniczyl w sympozjach mit<dzynarodo
wych. Wielokrotnie byl zapraszany jako ,invited lecturer", taki:e 
na sesje NATO Advanced Study Institutes, organizowal i przewod
niczyl sesjom naukowym na sympozjach mit<dzynarodowych, m.in. 
w USA, Japonii, Chinach,. 

Prof. Trzaska ma takze duzy dorobek dydaktyczny. Opracowal od 
podstaw i prowadzil wyklady i seminaria z bioelektromagnetyzmu 
oraz wyklady, seminaria i projekty z przemyslowych zastosowan 
pr<~.d6w w.cz., prowadzil wyklady z anten i propagacji fal radio
wych, elektromagnetyki inzynierskiej, uklad6w elektronicznych oraz 
urz<~.dzen nadawczych i radiokomunikacyjnych. Uczestniczyl w or
ganizowaniu i modemizacji dydaktycznych laboratori6w uklad6w 
elektronicznych oraz urz<~.dzen telekomunikacyjnych. Czynnie opie
kowal sit< obozami naukowymi, kolem SNS przy ITA, uczelnianym 
klubem kr6tkofalowc6w. Organizowal i prowadzil praktyki dyplo
mowe. 

Swoj<~. rolt< w stosunku do ucz<~.cych sit< uwaza za sluzebn<~.. Nie
stety, podejscie to nie znajduje szerszego uznania, zwlaszcza w ad
ministracji. 

Obecnie prof. Trzaska jest kierownikiem Pracowni Ochrony Sro
dowiska Elektromagnetycznego. 

Bierze czynny udzial w dzialalnosci towarzystw naukowych w 
kraju i za graniq. Poza wspomnianym BEMS jest czlonkiem The 
American Radio Relay League i ekspertem d/s EMC w Internatio
nal Amateur Radio League. Czynnie dziala w PTETiS, PTFM, SEP. 
Jest czlonkiem Komisji Promieniowan Niejonizuj<~.cych Komitetu 
Fizyki Medycznej PAN oraz Sekcji Telekomunikacji przy Komite
cie Telekomunikacji i Informatyki PAN. Przez wiele kadencji byl 
czlonkiem Sekcji Telekomunikacji w KBN. Jest czlonkiem zespolu 
ekspert6w d/s czynnik6w fizycznych w Instytucie Medycyny Pracy 
w Lodzi. 

W ramach wsp6lpracy z jednostkami terenowymi Panstwowej 
Inspekcji Pracy, Panstwowej Inspekcji Sanitamej, Panstwowej In
spekcji Ochrony Srodowiska, Stacji Sanitamo-Epidemiologicznej 
i Panstwowej Agancji Radiokomunikacyjnej oraz Stowarzyszenia 
Elektryk6w Polskich bierze udzial w popularyzacji wiedzy oraz 

Krzysztof Pigo6 

bie:l<~.cej kontroli stanu srodowiska elektromagnetycznego. 
Czynnie uczestniczy w dzialalnosci spolecznej. Za tt< dzialalnosc 

byl wielokrotnie odznaczany i nagradzany. Za wieloletni<~. wsp6l
pract< z SEPem ma odznaki SEP i NOT. 

Za dzialalnosc zawodow<~. odznaczony Zlotym (1982) i Br<~.zo
wym (1978) Krzyzem Zaslugi, Zlot<~. Odznak'l. Politechniki Wro
clawskiej i Medal em University of Garyounis oraz nagrodami mi
nisterialnymi (4), rektorskimi (10) i Dyrektora ITA (3). 

Do organizacji politycznych nigdy nie nalezal i nie nalezy. 

PRoFESOR JAN MisiEWICZ 
Dokoticzenje ze Sfrollv 9 

mitet6w Naukowych wielu mit<dzynarodowych konferencji nauko
wych. Prowadzi stal'l. wsp6lpract< z MIT Cambridge; Hewlett-Pac
kard Laboratory Palo Alto; Niels Bohr Institute, Copenhagen; In
stitut of Physics, Wiirzburg University; Nottingham University. 
Jest autorem ponad 150 artykul6w w mit<dzynarodowych czasopi
smach naukowych, czterech monografii i czterech podrt<cznik6w 
dla student6w. 

Wed lug Citation Index jego prace byly cytowane ok. 150 razy. 
Od wielu lat kieruje kilkunastuosobow<~. gruP'l. badawcz<~. oraz 

Laboratorium Fizyki P6lprzewodnik6w. 
Prof. J. Misiewicz uczestniczyl w realizacji kilku program6w 

zamawianych przez KBN . Bt<dzie takze bral udzial w rz<~.dowym 
programie ,Niebieska Optoelektronika". 

Prowadzil wyklady z fizyki na Wydziale Elektrycznym, obecnie 
koncentruje swoj'l. aktywnosc dydaktyczn<~. na specjalistycznych 
zajt<ciach dla student6w WPPT, takich jak Optyka Ciala Stalego, 
Fizyka P6lprzewodnik6w, Zastosowania Metod Teorii Grup . Wy
kladal taki:e za graniq na Uniwersytetach w USA, Japonii, In
diach, Danii, Anglii, Niemczech i Hiszpanii. 

Byl opiekunem 20 prac magisterskich. Jego pierwszy dyplomant 
jest profesorem w USA, kilkoro pracuje na r6znych uczelniach w 
kra j u i za graniq. 

Wypromowal czterech doktor6w nauk fizycznych. Obecnie jest 
opiekunem czterech doktorant6w. Byl wielokrotnie recenzentem 
rozpraw doktorskich, habilitacyjnych, ksi<~.:lek, grant6w i artyku
l6w do czasopism naukowych. 

Czterokrotnie otrzymal Nagrody Ministra. Od 1991 roku jest 
czlonkiem Rady Programowej Studium Doktoranckiego. W latach 
1991-96 byl zastt<PC<l. dyrektora Instytutu Fizyki ds. badan nauko
wych. Od 1996 r. jest dyrektorem Instytutu Fizyki i czlonkiem Se
natu Politechniki Wroclawskiej. 

Nalezy do grupy inicjator6w powolania na Politechnice Wroclaw
skiej Centrum Material6w Zaawansowanych i Nanotechnologii. 

Byfo to szescdziesiqt lat temu w Krakowie 
Jesieni<~. 1939 r., mimo doswiadczen kampanii wojennej, spo

leczenstwo polskie pod okupacjq nie uswiadamialo sobie jesz
cze w pelni zbrodniczosci systemu hitlerowskiego ani nie prze
czuwalo, jaki los ten system mu zgotuje. W sferach akademic
kich trwal jeszcze obraz innych Niemc6w -ludzi kulturalnych
uczonych, z kt6rymi mialo si(( kontakty naukowe, niekiedy przy
jacielskie. Nie sqdzono, aby ten nar6d, zwany niegdys narodem 

poet6w i filozof6w- Dichter und Denker, mial w ciqgu szesciu 
lat rzqd6w nazistowskich stac sit< narodem s((dzi6w i kat6w -
Richter und Henker. 

Decyzja Senatu Uniwersytetu Jagiellonskiego otwarcia uczel
ni wydawala si(( zatem zrozumiala. Nie kryto jej tez przed wla
dzami okupacyjnymi. W dniu 4 listopada ks. biskup Godlewski 
odprawil msz(( inauguracyjn'l.., wielu profesor6w uczestniczylo 
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w niej w togach. W czesniej, 3 listopada, Rektor zostal popro- Wieczorem 27 listopada wi~zniowie zostaj~ wywiezieni w nie-
szony przez Obersturrnbannfuhrera (podpulkownika SS) Bruno- znane, by po przeszlo dob~ trwaj~cej podr6zy znalezc si~ na 
na Mtillera, aby 6 listopada zaprosil grono profesorskie najego malej stacji za Berlinem. Tu, otoczeni tlumem SS-man6w z ka-
odczyt na temat ,niemieckiego stanowiska w sprawach nauki i rabinami gotowymi do strzalu, wsr6d wyzwisk i raz6w wymie-
szkolnictwa wyzszego". Zaproszenie Rektora wi~kszosc profe- rzanych kolbami gnani s~ ze dwa kilometry do bram obozu Sach-
sor6w i docent6w uznala za podyktowane wzgl~dami na dobra senhausen. Starsi, a s~ przeciez wsr6d profesor6w takze prze-
uczelni i zobowi~zuj~ce do obecnosci. W rezultacie zebralo si~ szlo siedemdziesi~cioletni, s~ chorzy na serce, zostaj'l w tyle, 
w tym dniu w gmachu Collegium Novum ponad 150 uczonych, potykaj~ si~, upadaj<t. Tych wrzaskiem i ciosami kolby eskorta 
by uslyszec aroganckie slowa Mtillera, zaiste ilustruj~ce stano- zmusza do wstania i dol<tczenia do p~dzonej kolurnny. Nie b~d~ 
wisko nazistowskich Niemiec wobec nauki : ,Panie i Panowie! opisywal warunk6w, w jakich krakowskim uczonym przyszlo w 
Doszlo do naszej wiadomosci, ze nie pytaj~c nas przyst~pujecie Sachsenhausen bytowac. Wystarczy powiedziec, ze wi~zniowie 
do pracy naukowej, rozpoczynacie wyklady, urz<tdzacie egza- bez plaszczy czy nawet swetr6w musieli stac na apelach po kilka 
miny. Jak widac, nie zdajecie sobie sprawy z waszego i naszego godzin, cz~sto przy mrozie przeszlo dwudziestostopniowym, w 
polozenia. Ot6z ta- ~~~- izbach sypialnych 
kie post~powanie pozbawionych pie-

{:~~;~:~i:l~~~~ PAMieCI PROFESOROW ~:~~;~i~::es~~6: 
wym; zreszt~ uni- UNIWERSYTETU JAGIELLONSKIEGO, szron, racje zywno-
wersytet Krakowski sciowe byly skraj-
byl zawsze ogni- AKADEMU GORNICZE] I AKADEMII HANDLOWE], nie glodowe, brutal-
ski em naukowej nose i sadyzm SS-
walki z niemczyzn<t. M~ClENNtK6W NAUKJ, NIE.ZtOMNYCH W StUiBIE NARODOWI~ man6w niczym nie 
Oglaszam warn, ze PODST~PNIE ARESZTOWANYCH W KRAKOWIE 6 USTOPADA 1939, skr~powane . Do 8 
gmach ten jest oto- Wl~ZlONYCH WE WROCtAWIU Ol> 10 DO 27LISTOPADA, !utego, kiedy nast~-
czony, uniwersytet ST~D WYWIEZIONYCH DO OBOZ6W KONCENTRACYJNYCH pilo zwotnienie z 
zamkni~ty, a wy SACHSENHAUSEN I DACf{AU, transportu ,Sonde-
wszyscy jestescie raktion Krakau" 
ares z tow ani" . TABUC~ T~, tych, kt6rzy ukon-
Wsr6d brutalnych W 60 ROCZNIC~ SONDERAKTION KRAKAU, czyli 40 !at (wszak-
krzyk6w i raz6w UFUNDOWAtA WROCt.AWSKA SPOtECZNOSC AKADEMfCKA ze nie wszystkich), 
wyprowadzono zmarlo w obozie 13 
zgromadzonych w 6 XI 1939 NE C'EDAT ACADEMIA 1S XI 1999 profesor6w, a bez-
sali uczonych zap~- posrednio po po-
dzaj~c ich do przy- wrocie do Krakowa 
gotowanych policyjnych ,bud". Dol~czono do nich tez inne oso- dalszych 5. Wsr6d ofiar obozu byli tak wybitni uczeni,jak his to-
by, kt6rych obecnosc w Collegium Novum nie miala zwi~zku z ryk literatury lgnacy Chrzanowski, prawnik i bibliograf Stani-
,odczytem" Mtillera: profesor6w Akademii G6miczej, studen- slaw Estreicher, anatom Kazimierz Kostanecki, geolog Jan No-
tow i pracownik6w administracji UJ, nauczycieli gimnazjalnych. wak, biolog Michal Siedlecki, hellenista Leon Sternbach. 
Og6lem aresztowano 183 osoby, z kt6rych 144 bylo pracowni- Zatrzymanych w obozie 43 mlodszych wi~zni6w krakowskich 
kami naukowymi UJ (75 profesorami), 20 profesorami Akade- wywieziono z pocz~tkiem marca do Dachau, w Sachsenhausen 
mii G6miczej, 3 profesorami Akademii Handlowej. pozostalo 11 starszych, nie zwolnionych 8 lutego . W Dachau, 

Aresztowani sp~dzili dzien i noc w nader prymitywnych wa- mimo iz byl to ob6z r6wnie ci~zki, sytuacja grupy krakowskiej 
runkach w wi~zieniu przy ulicy Montelupich, a nast~pnie, nieco nieco si~ poprawila. Przez caly rok trwaly indywidualne zwol-
znosniej , trzy dni w koszarach 20 pulku piechoty. W tym czasie nienia zar6wno z Sachsenhausen, jak i z Dachau. Pr6cz filozofa 
zostalo zwolnionych kilka os6b, reszt~ wywieziono 9 listopada Joachima Metallmana i geografa Wiktora Orrnickiego, zamor-
do Wrodawia. Tu, rozdzieleni na dwie grupy, zostali umiesz- dowanych w Mauthausen jako Zyd6w, nie bylo juz ofiar smier-
czeni w wi~zieniach na Freiburgerstrasse ( obecnie ul. Swiebodz- telnych . Po 15 stycznia 1941 r. z grupy krakowskiej pozos tal 
ka) i Kletschkauerstrasse (Kleczkowska). Pobyt w wi~zieniach wi~tziony jedynie Kazimierz Piekarski (do listopada 1941 r.). 
wroclawskich (od 10 do 271istopada), w nieswiadomosci co do Ogrom zbrodni popelnionych w latach wojny, jeszcze okrut-
dalszych los6w ani co do sytuacji rodzin w Krakowie, byl pod niejszych i wymierzonych przeciw calej ludnosci, przysloniljak-
wzgl~tdem psychicznym ci~tzki, jednak przynajmniej w miar~ by kirem tragedi~ uczonych krakowskich. Jednak martyrologia 
znosny fizycznie. Profesorowie byli wprawdzie poddani rygo- ich byla w6wczas czyms nie do pojl(cia, czyms, co nie mie5cilo 
rowi wi~ziennemu (nie do konca wszakze egzekwowanemu), nie si~ w kanonie kultury europejskiej. Dotkni~tci ni<tmogli nie uniesc 
doznawali jednak szykan i brutalnosci, jakich nie szcz~tdzili im tego brzemienia, zalamac si~, zatracic w rozpaczy. Nic takiego 
wczesniej SS-mani. Na Freiburgerstrasse wi~t:lniowie przebywali jednak nie nast~ilo; aresztowani zachowali najwyzszy hart du-
w celach zbiorowych, wyl<tcznie w swoim gronie, mozliwe bylo cha, wsr6d udr~tczen i zniewag ocalili ludzk~ godnosc. Jak uj<tl 
Wii(C podtrzymywanie swoistego zycia towarzyskiego. Tam tez to Wladyslaw Konopczynski, ,czulismy si~ zolnierzami na po-
zostaly zapocz~tkowane regulame prelekcje- cos na ksztah aka- sterunku. Jezeli nas jednych spotyka ta kazn, to widac bylismy 
demii naukowej za kratami. Pierwsze mialy za temat naukowe jej warci. Polska nam to zapami~ta" . 
autobiografie pre1egent6w, ich drog~ ku wyborowi danej dyscy- W dniu 15 lis top ada nast~i odsloni~tcie tablicy na murze budyn-
pliny, p6zniejsze dotyczyly problem6w naukowych z ich spe- ku, w ktorym wi~tzieni byli profesorowie krakowscy. B~tdzie to 
cjalnosci . wyplata cz((sci tego dlugu pami~tci, kt6ry jestesmy im winni . 0 
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Wielu etat6w 
slodki smak 
Rozmowa z ministrem edukacji narodowej 
prof Miroslawem Handke 
- Szkolnictwo wytsze pozostalo trocllf! w cieniu reformy oswiaty. 

Projekt nowej ustawy jest jeszcze na etapie dyskusji, a termin do
stosowania jej do wymogow konstytucji jest jut bardzo bliski. .. 

- Nie jest az tak :lie. Prace na 
ustaw<t trwaj<4. juz od dawna, 
mamy kolejn<4. wersj~< projektu i 
nie jestesmy pod presj<4. czasu. 
Prawo o szkolnictwie wyzszym 
jestjedn<4.z tych ustaw, kt6re nie 
musz<4. bye w okreslonym termi
nie dostosowane do konstytucji. 
Nie jest tez prawd<4., ze reforma 
oswiaty przeslonila sprawy 
szkolnictwa wyzszego. Okazalo 
Sif<, :i:e reformowanie oswiaty 
jest, wbrew pozorom, du:i:o la
twiejsze . Jest ona zarz<4.dzana 
centralnie i reform~< mozna prze

prowadzae odg6mie. Szkolnictwo wy:i:sze juz na pocz<4.tku trans
formacj i zyskalo olbrzymi<4. autonomif<. Mozna nawet dyskutowac, 
czy trochf< z tym nie przesadzono. W pewnych sprawach - na pew
no tak. Nie negujf<, broil Boze, autonomii uczelni, ale u nas rozu
mie sif< j<4. tak szeroko, jak nigdzie na swiecie. Nie zapominajmy 
jednak, ze wlasnie dzi~<ki autonomii, kt6r<4. wprowadzila ustawa z 
1990 roku, reforma w szkolnictwie wyzszym zaczf<la ,,biec sama". 
Ustawa tajednak, choc zainicjowala wiele korzystnych zmian, nie 
byla mierzona na obecne lata, weszla bowiem w zycie w czasie, 
gdy system w Polsce nie byljeszcze uksztaltowany. M6wi<4.c wprost, 
reforma, kt6ra zachodzila w szkolach wyzszych, w pewnym mo
mencie wymknf<la sif< spod kontroli. Potrzebujemy teraz nowego 
prawa, kt6re pozwoli pewne sprawy uporz<4.dkowa6, bo zblizamy 
si~< wrf<CZ do granicy bezpieczenstwa dla szkolnictwa wy:i:szego. 

-Co takiego niepokojqcego sif! dzieje? 

- W tej chwili praktycznie juz nie panujemy nad szkolnictwem 
niepublicznym. Tych szk6l jest okolo 170 i ksztalci si~< w nich pra
wie 400 tys . os6b, czyli okolo 1/3 og6lnej liczby student6w, kt6ra 
w ostatnich pif<ciu latach wzrosla trzykrotnie. Drugi proces, kt6ry 
budzi niepok6j, to rosn<4.ca wci<4.:i: Iiczba student6w zaocznych, kt6-
rychjestjuz dzis wif<cej od studiuj<4.cych w trybie stacjonamym. To 
musi negatywnie wplywac na jakosc ksztalcenia. Eksplodowala nam 
liczba student6w, z czego nalezy si~< cieszye, ale 2/3 z nich ksztalci 
sif< zaocznie Jub w uczelniach prywatnych a kadra nauczaj<4.ca po
zostala ta sama. Na kazdego profesora przypadaj<4. srednio dwa eta
ty, przy czym profesorowie fizyki, chemii czy nauk technicznych 
rzadko pracuj<4. na wif<cej niz jednym. Wieloetatowose ogranicza 
sif< do kilku grup, kt6re S'4. dzis niezwykle rynkowe. Dotyczy to 
przede wszystkim nauk ekonomicznych. Tymczasem w Polsce mamy 
zaledwie pif<e akademii ekonomicznych i tylko jedna z nich jest 
autonomiczna, a pozostale nie spelniaj<4.limit6w kadrowych . Nie
publicznych szk6l ekonomicznych mamy prawie 150. Tu liczba eta
tow na jednego profesora wynosi trzy do pif<ciu . Wspaniale, ze 
ksztalcimy du:i:o student6w, ale czy robimy to dobrze? Moze nie 
cierpi na tym bezposrednio wyklad w macierzystej uczelni, ale prze
ciez niezwykle wa:i:nym zadaniem profesora jest tworzenie wok6l 
siebie srodowiska naukowego: doktorant6w, wsp6lpracownik6w, 
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prowadzenie dobrego seminarium. To zaczyna zanikac. Nasza profe
surajuz tak rozsmakowala si~< w wielu etatach i poczula duzy grosz, 
bo to nie S'4. male pieni<4.dze, ze nie rna nawet nacisku na zwi~<kszenie 
plac, a jedynie na to, by nie ograniczac wieloetatowosci. 

- Co jest istotq proponowanych zmian w nowej ustawie? 

- Ostatni projekt zaklada tylko usunif<cie tych proces6w, kt6re 
S'4. zagrozeniem dla szkolnictwa wy:i:szego i, oczywiscie, dostoso
wanie zapis6w do wymog6w konstytucji. Zrezygnowalem zjakich
kolwiek zamierzen reformatorskich, uznaj<4.c, ze nie rna na to zad
nych szans. Wycofalem Sif< na przyklad z wszelkich propozycji zmian 
w ustawie o stopniach i tytule naukowym. Zmiany dotyczyc b1<d<4. 
tylko akredytacji, kwestii wsp6lplatnosci za studia, spraw stypen
dialnych. 

- Wspomnial Pan Minister, i.e projekt nowego prawa o szkol
nictwie wytszym nie musi by{: gotowy do 17 paidziernika. Jedno
czesnie wiadomo, i.e niektOre rozwiqzania obecnie obowiqzujqcej 
ustawy sq niezgodne z konstytucjq i, co wif!cej, zostaly one za
skartone do Trybunalu Konstytucyjnego. Co sif! stanie, gdy wer
dykt Trybunalu to potwierdzi? 

- Trybunal Konstytucyjny rna prawo dac nam pewien czas na 
wprowadzenie zmian. Nie rna wif<c nerwowosci i mo:i:emy spokoj
nie pracowac, mimo ze pewien student z Wroclawia na pewno za
dba, a by wyrok Trybunalu zapadl tak szybko, jak to tylko mozliwe. 
Jest wysoce prawdopodobne, to prawie graniczy z pewnosci'l, ze 
Trybunal Konstytucyjny orzeknie, iz obecnie pobierane przez uczel
nie oplaty za studia zaoczne i wieczorowe S'4. niezgodne z konstytu
cj'l. 

-Jakie powinno by{: docelowe, zgodne z wymogami konstytu
cji, optymalne rozwiqzanie odplatnosci za studia? 

- Istot<4. winna bye r6wnos6 szans w dostf<pie do studi6w, tzn. ze 
kazdy, obojf<tnie czy mieszka na wsi czy w duzym miescie, czy jest 
biedny czy tez bogaty, powinien miec szansf< na studiowanie,jezeli 
tylko chce i rna odpowiednie zdolnosci . Konstytucyjny wym6g r6w
nosci doStf<PU do edukacji nie powinien bye utozsamiany Z bezpJat
nOSCi'!. Odrf<bn'l. natomiast kwesti<4. jest ,kto placi". Powinnismy 
tworzyc systemy stypendialne, takie jakie funkcjonuj'l na swiecie, 
w ramach kt6rych KTOS za studenta placi. Zapewniaj<4. one dostf<P
nosc, ale nie SCl bezplatne. Wezmy przyklad uczelni amerykanskich, 
gdzie jest powszechna, wysoka odplatnosc za studia, a naprawdf< 
nie rna problemu nier6wnosci szans. Jesli mlody czlowiek chce sif< 
uczyc, moze skonczyc najlepszy uniwersytet, nie maj<4.c na to pie
nif<dzy. I otaki system chodzi. 

- Kto w takim razie placi za j ego studia? 

- Bywa bardzo r6znie. Czasem plaqpodatnicy w rozmaitych for-
mach wspierania edukacji przez pans two, czasem rolf< sponsora pel
ni'l. fundacje. Student rna gdzie aplikowac o stypendium, kt6re zwra
ca mu czesne. Ten system jest bardziej sprawiedliwy - plaq wszy
scy, a pieni<4.dze podatnika trafiaj<4. nie wprost do uczelni, tylko przez 
studenta do uczelni. Mo:i:na sobie wyobrazic, ze te srodki, kt6re SCl 
poprzez algorytm dzielone na szkoly wyzsze, bylyby przeznaczone 
na porz<4.dny system stypendialny i wraz ze studentem trafialyby do 
szk6l wyzszych. Jednym slowem, pieni<4.dze przyznawane bylyby nie 
uczelni, a studentowi. Taki mechanizm obowi<4.zuje w niekt6rych kra
jach. Zdajf< sobie sprawf<, ze wprowadzenie go u nas jest nierealne, a 
przy obecnej konstytucji zupelnie niemo:i:liwe. St<4.d pr6bujf< szukac 
takich rozwi<4.zan, by uczelnie nie staly si~< bankrutami wobec zakazu 
pobierania oplat. Proszf< pamif<tac, ze oplaty, kt6re w tej chwili uczelnie 
pobieraj<4. za studia, stanowi<4. od 20 do 60 proc. ich bud:i:et6w. W 
najlepszej sytuacji S'4. uczelnie techniczne i rolnicze, gdzie ten odse
tek nie jest zbyt wysoki, nie wif<kszy niz 113. Natomiast na uniwersy
tetach czy w szkolach humanistycznych bywa i 80-procentowy, na 
przyklad na WSP w Zielonej G6rze. 
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- Co Sif w takim razie stanie, gdy Trybunal Konstytucyjny 
orzeknie, ie ta sytuacjajest niezgodna zprawem? Czy uczelniom 
grozi bankructwo, a studentom relegowanie? 

- Mam nadziej«, ze tak si(( nie stanie i, jak juz wspominalem, 
Trybunal wraz z orzeczeniem okresli termin dostosowania rozwict
zan prawnych do konstytucji. B((dzie to w6wczas czynnik mobili
zujctcy do zakonczenia prac nad ustawct o szkolnictwie wyzszym. 

- Wrocmy do poprzedniego pytania. Skoro rozwiqzanie opty
malne jest nierealne, to jakie bfdzie moiliwe do wprowadzenia? 

- Realne jest uratowanie dla uczelni tych pieni((dzy, kt6re stu
denci teraz wplacajll, przy jednoczesnym usuni((ciu nieprawidlo
wosci, kt6re temu towarzyszct. Jezeli uczelnia moze pobierac pie
nictdze tylko od student6w zaocznych, rozwija niepotrzebnie studia 
zaoczne, a ogranicza dzienne. Gdyby mogla takie same oplaty po
bierac za studia dzienne, jak i zaoczne, sctdz((, ze zrezygnowalaby 
ze studi6w zaocznych i zacz((la rozwijac dzienne. Musimy znalezc 
takie rozwictzanie, aby te pienictdze, kt6re od student6w do uczelni 
wplywajll, nadal do nich trafialy, bo budzet ich nie zrefunduje i 
zeby bylo to zgodne z konstytucjct. Uwazam, i:e znacznie lepszct i 
bardziej sprawiedliwct jest sytuacja, gdy mamy duzo student6w i 
niekt6rzy z nich placll, niz gdybysmy mieli malo student6w, jak 
bylo za komuny, i wszyscy studiowali bezplatnie. 

- Czy to znaczy, ie studia zaoczne calkiem zaniknq? 

- Uczelnie nie b((d<t mialy zadnego interesu, aby nadmiernie je 
rozwijac. Wr6cilibysmy zatem do normalnych proporcji liczby stu
dent6w dziennych i zaocznych. 

- Dzis studia zaoczne, mimo odplatnosci, sq dla wielu osob z 
prowincji jedynq szansq ksztalcenia, bo po pro stu na studia dzienne 
ich nie stac ... 

-To znaczy, ze tym biednym ludziom z prowincji dajemy gor
szy towar. Student korzysta nie tylko z wyklad6w, cwiczen i pod
r((cznik6w. Przebywanie w srodowisku akademickim jest taki:e 
wartoscict ksztaltuj'lC<t· Dlatego studia zaoczne to nie jest to samo 
wyksztalcenie i nigdy nim· nie b((dzie. Powinnismy raczej szukac 
takich rozwictzan, zeby tego mlodego czlowieka z gl((bokiej pro
wincji stac bylo na przyjazd na przyklad do Wroclawia, zamieszka
nie w akademiku czy w wynaj((tym pokoju i nauk(( na studiach dzien
nych. Jezeli on dzis musi pracowac i dojezdzac raz na dwa tygo
dnie na zaj((cia, to jaka to jest r6wnosc szans? To jest chory system. 

-Wspomnial pan o patologii wieloetatowosci. Jak ten problem 
probuje rozwiqzac projekt nowego prawa o szkolnictwie wyiszym? 

- Proponujemy trzy rozwictzania, kt6re si(( wzajemnie uzupel
niajct. Po pierwsze, wprowadzenie dla profesor6w w szkolach wy
i:szych dw6ch kategorii zatrudnienia: mianowanie lub umow(( o 
prac((. Profesor mianowany na danej uczelni, chqc zatrudnic si(( 
na dodatkowym etacie, musi pytac o zgod(( rektora. Drugie ograni
czenie dotyczy godzin pracy. Jezeli minimalnym pensum dydak
tycznym jest 120 godzin zaj((C, co oznacza okolo 4 godziny tygo
dniowo, latwo mozna sobie wyobrazic nawet pi((C etat6w. Profesor 
wytrzyma 20 godzin wyklad6w tygodniowo, ale przeciez to nie jest 
jego jedynym obowictzkiem. Dlatego proponujemy odejscie od pen
sum, kt6re dodatkowo generuje mechanizm niepotrzebnego mno
i:enia godzin zaj((C, na rzecz tygodniowego limitu pracy. Proponu
jemy, aby bylo to 30 godzin tygodniowo, a uczelnia sama b((dzie 
decydowac, czy b((d<t to godziny wyklad6w, prac badawczych nie 
realizowanych w ramach dodatkowych honorari6w czy prac orga
nizacyjnych. Kazda uczelnia mialaby sw6j wlasny system rozlicza
nia czasu pracy. W6wczas te pi((C etat6w nie byloby juz mozliwe. I 
po trzecie, chcemy aby rektor, kt6ry nie wyrazi zgody na dodatko
we zatrudnienie profesora mianowanego, m6gl mu dobrze zapla
cic. Dlatego obecne w taryfikatorze place bylyby placami minimalny-
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mi, gwarantowanymi przez panstwo, a rektor, jezeli chcialby miec 
profesora tylko u siebie na uczelni, m6glby podniesc mu pensj(( 
bez zadnych ograniczen. 

- Czy wymogi kadrowe uwzglfdniac bfdq obie kategorie pro
fesorow? 

- Liczyc si(( b((d<t tylko profesorowie mianowani, dlatego uczel
nie b((d<t zainteresowane ich zatrudnianiem. Chyba, ze rzeczywi
scie potrzeba wykladowcy, a nie uprawnien do prowadzenia kie
runku studi6w, w6wczas rozwictzaniem jest umowa o prac((. 

- Uwzglfdnianie tylko profesorow mianowanych nie gwaran
tuje przeciei odpowiedniego poziomu ksztalcenia, bo profesor mia
nowany wcale nie musi prowadzic zajfc. Mote robic to za niego 
adiunkt tub asystent. A w tej grupie pracownikow wlasnie niskie 
place sq najbardziej bolesnym problemem. 

- Wcictz jestdmy gl((boko socjalistyczni jesli chodzi o place, a 
etatyzm nie jest najlepszym rozwictzaniem. Proponujemy, zeby pan
stwo gwarantowalo przyzwoite minimum placowe, a reszt(( zostaw
my samym uczelniom. Jezeli uczelnia b((dzie mogla zarabiac pie
nictdze na czesnym i badaniach naukowych, b((dzie tez mogla pla
cic. 

- Wspomnial Pan, ie autonomia szkol wyiszych jest zbyt duia. 
W jakim zakresie? 

- Odpowiem wprost i szczerze. Minister nie rna zadnego wply
wu na polityk(( edukacyjnll, a daje pienictdze ito w imieniu podatni
ka. Gdyby na przyklad Akademia Rolnicza we Wroclawiu zdecy
dowala si((, dajmy nato, ksztalcic wylctcznie weterynarzy, nic nato 
nie m6glbym poradzic, a z punktu widzenia interes6w panstwa 
mogloby to bye niekorzystne, bo opr6cz weterynarzy potrzeba jesz
cze innych specjalist6w. 

- Wrocmy do projektu ustawy. Trwajq konsultacje i co dalej? 

- Obecna sytuacja nie jest sprzyjajctca. Politycy nie chq tej usta-
wy, bo nie przynosi ona nikomu korzysci politycznych. Ludzie do 
konca nie rozumiejll, ze bezplatnosc nie jest tozsama z r6wnoscict 
szans, dlatego zacznct si(( protesty. Nowej ustawy nie chce tei: Pol
ska Akademia Nauk, ani JBR-y, ani profesura i na dobq spraw(( 
zwictzki zawodowe w uczelniach tez jej nie chcct. Doszlo do para
doksalnej sytuacji, ze chce jej tylko minister edukacji, kt6ry widzi 
pewne zagrozenia dla szkolnictwa wyzszego, a w koncu za to od
powiada. Widzctc, ze nie mam zadnego wsparcia, ani politycznego, 
ani srodowiskowego, wzictlem pod uwag(( tylko jednct grup((, kt6ra 
moze wsp6lodpowiedzialnosc z ministrem rozumiec i ewentualnie 
j<t poniesc. To S<t rektorzy, kt6rzy odpowiadajct za swoje uczelnie. 
Dlatego przekazalem im najnowszct wersj(( ustawy proszctc o pro
pozycje takich zmian, kt6re pozwolilyby im projekt zaakceptowac. 
Poparcie rektor6w byloby argumentem dla polityk6w. Jei:eli jed
oak rektorzy nie b((d<t w stanie uzgodnic wsp6lnego stanowiska, bo 
i wsr6d nich S'l r6:lne grupy interes6w, to Z pokorct b((d(( musial 
stwierdzic, ze nie b((dzie nowej ustawy. 

- Czy nie odczuwa Pan Minister zawodu, ie najbardziej swia
tla CZfSC spoleczenstwa nie potraji. wzniesc sif ponad partykular
ne interesy? 

- To jest dla mnie niewcttpliwie najwi((kszym rozczarowaniem, 
tym bardziej, i:e zostalem ministrem bardziej z naznaczenia srodo
wiskowego, niz politycznego. Nie nalez(( do i:adnej partii, wsze
dlem do rzctdu jako minister merytoryczny, kt6ry b((dzie dzialal 
ponad interesami politycznymi na rzecz polskiej edukacji. 

- I oby ponad podzialami udalo sif uchwalic nowe prawo o 
szkolnictwie wyiszym, czego Panu szczerze zyczymy. 

Rozmawialy Maria Wanke-Jerie i Malgorzata Wanke-Jakubowska 

(Przedruk z nr 78 Glosu Uczelni) 
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Przedstawiamy rozmow(! z prorektorem ds. studenckich dr hab. 
Ludwikiem Komorowskim, prof. nzw. PWr. Poniewai powola
nie nowego prorektora wymaga pewnych krakow procedural
nych, Jormalnie nie objql on jeszcze swojej funkcji. Jest to za
tem ... 

Prorektor na praktyce 
-Jakie byly powody powolania prorektora ds. studenckich? 

- Pojawilem sitt na zaproszenie 
Rektora, kt6ry zdawal sobie spra
W(( z ogromu spraw wymagajet
cych odrttbnego prowadzenia 
przez osobtt nalei:etcet do wladz 
uczelni. I takich rzeczy jest, rzecz 
jasna, wittcej, np. sprawy mittdzy
narodowe. Natomiast ja w dys
kusji prezentowalem stanowisko, 
i:e i:adnej sprawie nie jest taki pi
lotai: bardziej potrzebny nii: stu
dentom. Po kilku tygodniach no
wej kadencji widac, i:e to bylo 
sluszne. Spraw jest tyle i set tak 
trudne do rozwietzania, niekt6re 
niestandardowe, i:e nie wyobra

i:am sobie rozsetdnego zajttcia sitt nimi, gdy jest sitt jednoczesnie 
odpowiedzialnym za ogromnetsfertt dydaktyki, nauczania i progra
m6w studi6w. A tak to bylo dotychczas. Musialo to sitt odbywac ze 
szkodet dla niekt6rych obszar6w dzialalnosci. 

- Przybywa studentow, przybywa zwiqzanych z tym stresow. Ja
kie sq gl6wne zadania, ktore widzi Pan przed sobq? 

- Jako podstawowe wymienilbym trzy sprawy. Pierwszet z nich 
jest opieka (ale nie nadz6r) nad wszystkim, co jest dzialalnosciet 
studencket- poczetwszy od Samorzetdu Studenckiego po liczne or
ganizacje pozwalajetce studentom realizowac ich zainteresowania: 
np. klub filmowy, Telewizja STYK, SPAF, AZS czy AIESEC. W 
tej dziedzinie priorytetowym dzialaniem jest odbudowanie samo
rzetdu studenckiego. Tylko realizacja tego zadania pozwoli prze
prowadzic dyskusj(( o perspektywach i rozwoju pozostalych orga
nizacji oraz umoi:liwi planowe gospodarowanie funduszami prze
znaczonymi na dzialalnosc studencket. Inne uczelnie przeznaczajet 
na ten eel okolo 0,5% dotacji MENna dzialalnosc dydaktycznet. U 
nas trudno to ocenic, bowiem finansowanie dzialalnosci studenc
kiej bylo dotetd rozproszone. Nie setdztt, by studenci byli stratni- to 
raczej uczelnia ponosi tu strat(( prestii:u, gdy znacznym srodkom 
nie towarzyszy dlugofalowy program, kt6remu rna jet slui:yc. 

Drugi problem to stypendia, szczeg6lnie reguly, wedlug kt6rych 
Set rozdzielane przez dziekanaty. Ten system zostal jui: opracowany 
przez mojego poprzednika, a wlasciwie przez jego pelnomocnika, 
profesora Ryszarda Gonczarka, kt6rego roltt nalei:y tu podkreslic. 
Opracowal on wyjettkowy w Polsce system stypendialny, kt6ry nie 
opiera sitt na wst((pnym podziale pienittdzy pomittdzy wydzialy. 
Wszystkie wydzialy przyznajet stypendia wedlug tych samych za
sad sterowanych wskaznikami, tak by suma przyznanych stypen
di6w nie przekroczyla funduszu uczelni przeznaczonego na ten eel. 
Jest to rozwietzanie nieco ryzykowne, ale rna ogromne zalety: nie 
rna r6i:nicy w dost((pnosci stypendium na r6i:nych wydzialach i nie 
grozi sytuacja, i:e jeden wydzial rna nadwyi:ki pienittdzy, gdy na 
drugim ich zabraklo. 

Trzeciet spraw<t, kt6ret mam na glowie, Set akademiki. Tu na razie 
set same pomylki. Po pierwsze, miejsca w akademikach set rozdzie
lane przez wydzialy, w zwietzku z czym gdy jedni studenci nie majet 
i:adnych problem6w mieszkaniowych, dla innych sytuacjajest bar
dzo trudna. System przyznawania miejsc w domach akademickich 
jest pozomie przejrzysty, ale nie jest pewne, czy premiuje tych, kt6-
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rzy na to miejsce zaslugujet ze wzglttd6w socjalnych.Podejrzewam, 
i:e pewna Iiczba miejsc nie jest wykorzystywana, gdyi: gubiet sit( w 
rttcznym (!) systemie ich ewidencji. Set tei: inne klopoty. Powai:nym 
problemem jest sprzedai: skierowail do dom6w studenckich. W ma
lym akademiku latwo temu zaradzic, bo kierowniczka jest w stanie 
zidentyfikowac studenta, kt6ry nie jest tym, za kt6rego sitt podaje. 
Ale w dui:ych domach jest to niemoi:liwe. Rozwietzania set dwa. Po 
pierwsze: moi:na nie dawac studentom skierowail do r((ki - wtedy 
nie rna czym handlowac. Drugie to stworzenie kierowniczce lepszych 
moi:liwosci nadzoru przez odwolanie sitt do pomocy rady mieszkail
c6w. Takich rad nie bylo, a przynajmniej nie funkcjonowaly, bo ich 
zadania nie byly zdefiniowane. A przeciei: istnieje zapotrzebowanie 
na pomoc w zarzetdzaniu domem, gdyi: w wielu porzetdkowych spra
wach sama kierowniczka nie poradzi sobie. 

Do nierozwietzanych spraw dochodzi tei: Internet. Jego funkcjo
nowanie jest wlasciwie przejawem bardzo cennej aktywnosci mlo
dych Iudzi, gdyi: administrowaniem zajmuje sitt zorganizowana ad 
hoc grupa student6w. Oni sami zaloi:yli siec w akademikach, sami 
kupili urzetdzenia, kt6re tam stojet i sami obslugujet It< siec. Dzialajet 
bardzo poi:ytecznie, ale wszystko to jest zupe!nie nieformalne. Moim 
pierwszym zadaniem jest ,ucywilizowanie" tego systemu, z czym 
studenci sit( zgadzajet. Widztt moi:liwosc zatrudnienia administra
tora sieci. 

Troch(( podobny problem mamy tei: z dzialalnosciet istniejetcych przy 
DS-ach silowni, kt6re powstaly z inicjatywy student6w. Jest kwestia 
dyskusyjn<t, czy moi:na tam cwiczyc bez nadzoru instruktora. Samo
dzielne korzystanie z niekt6rych urzetdzeil jest ryzykowne. 

Wszystkie domy studenckie majet sale do nauki i sale telewizyj
ne. Niestety, ich wygletd jest raczej siermitti:ny, nie zach((ca do ko
rzystania. Jedynym weselszym elementem og61nodost((pnych po
mieszczeil dom6w studenckich Set punkty gastronomiczne. To wai:
ne, gdyi: Politechnika Wrodawska jest jedyna uczelni<t, kt6ra nie 
rna stol6wki studenckiej! 

- Podobno studenci korzystajq ze stol6wki pracowniczej. 

- Stol6wka pracownicza wydaje okolo 2100 obiad6w, z kt6rych 
po jednej trzeciej kupujetpracownicy PWr, studenci Akademii Rol
niczej i studenci PWr. Ale- w przeciwieilstwie do student6w AR, 
kt6rzy majet dofinansowanie po 2,50 zl/obiad, nasi musz<t korzy
stac z posilk6w pelnoplatnych, wi((c ... bywa, i:e odkupujet od rolni
k6w bloczki stol6wkowe. 

- Wsr6d problem6w do rozwiqzania nie wymienil Pan braku 
miejsc w do mach studenckich. Czy zamierza Pan zabiegac o zwirtk
szenie ich liczby? 

- Zapotrzebowanie na miejsca w akademikach nie jest ai: tak dui:e, 
jak mogloby sitt wydawac. Jest ich 3,5 tysietca, a student6w dzien
nych - okolo 18 tysi((cy. Ocenia sit(, i:e tylko polowa z nich mialaby 
uprawnienia do korzystania z DS. Pozostali albo pochodzet z Wro
dawia, albo z najblii:szych okolic, albo nie kwalifikuj<t sit( z przy
czyn finansowych. Z uprawnionych okolo 9 tysi((cy os6b mniej 
wittcej jedna trzecia nigdy sitt o akademik nie ubiega- nie jest to 
ich marzenie. Ostatecznie mamy w przybkii:eniu dw6ch kandyda
t6w na miejsce w domu studenckim. Nie jest to sytuacja tragiczna, 
tym bardziej, i:e ostatecznie w miescie moi:na znalezc kwatery nie 
odbiegajetce zdecydowanie cenet od tego, co uczelnia moi:e zaofe
rowac. Zapotrzebowanie na akademik wynika z r6i:nych pozaso
cjalnych okolicznosci: z potrzeby dzialania w srodowisku studenc
kim, z zainteresowania Intemetem. Jednaki:e rozbudow(( studenc
kiej bazy mieszkaniowej moi:na i trzeba planowac. Bylaby to inwe
stycja, kt6ra rna szns(( sama sit( finansowac, bowiem popyt na miej
sca, nawet droi:sze, lecz o wyi:szym standardzie, jest zapewniony. 

- Czy domy studenckie sq drogie? 

- Set drogie, choc zapotrzebowanie na nie dowodzi, i:e rna jet cen(( 
rynkowet. Moi:na by jet obnii:yc, np. przerzucajetc czttsc obowietz
k6w na mieszkailc6w, ale do tego potrzebne jest wlasnie wylonie
nie rady mieszkailc6w, kt6ra moglaby podjetc odpowiednie zobo
wietzania. Zwiedzilem wszystkie akademiki i stwierdzilem, i:e 
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wszystkie one majlJ. standard znacznie lepszy niz przyzwoity: wy
posazenie techniczne, lod6wki w kazdym pokoju, pralnie z pralka
mi automatycznymi, kuchnie, silownie. Nie rna prawie pokoi 4-oso
bowych (poza DS ,Nad Fosll_"). Najnizszy standard zyciowy jest na 
Wittiga, gdzie SlJ. moduly 1 0-osobowe. Tym niemniej to osiedle cie
szy sit( najwi((kszym powodzeniem. 

- Chyba studenci czujq sif tam u siebie. Czy sq zainteresowani 
klubami? 

- Kluby umarly. Zostaly po nich zaniedbane przestrzenie. Nikt nie 
wie, jak je wykorzystac. Ten problem trzeba rozwill_zac. Zaniedbane 
SlJ. tez okolice akademik6w, zwlaszcza tereny zielone. Kierownik 
DS zadal mi kiedys pytanie, co na tym terenie rna bye. P6ki tej odpo
wiedzi nie b<tdzie, teren pozostanie zaniedbany. A to Sll. decyzje, kt6-
re mo:lna podjlJ.C dopiero w porozumieniu ze studentami. 

-By/ kiedys organizowany konkurs na zagospodarowanie tego 
terenu. 

- Szukam material6w z tego konkursu. Pani dziekan Wydzialu 
Architektury obiecala mi wiadomosc w tej sprawie i zaoferowala 
dalszlj_ pomoc Wydzialu .. 

Dr hab. Jerzy Swiqtek, prof.nadzw. PWr w czasie swojej dzia
lalnosci zawodowej wiele uwagi poswi~cil dydaktyce. Pelnil funk
cje zastwcy dyrektora instytutu ds. dydaktyki, nastwnie prodzie
kana ds. nauczania (1990-93), przez dwie kadencje (1993-99)
dziekana Wydzialu Informatyki i Zarzqdzania Politechniki Wro
clawskiej. W ciqgu dw6ch ostatnich kadencji byl przewodniczq
cym Senackiej Komisji ds. Dydaktyki i Spraw Studenckich oraz 
czlonkiem Sencickiej Komisji ds. Rozwoju Kadry. Obecnie jest 
prorektorem cis. nauczania Politechniki Wroclawskiej. 

Ze wzg[fidu na wiedz~ o tych problemach, jak i pelnione fonk
cje, uczestniczyl w wielu konferencjach i spotkaniach dotyczqcych 
program6w i koszt6w ksztalcenia. Jego wypowiedzi na te tematy 
zamieszczalismy niejednokrotnie na lamach ,Pryzmatu ". 

Lepsza 
przyszlosc absolwenta 

- Dotychczasowa dzialalnosc zawodowa Pana Prorektora za
wsze miala silny zwiqzek ze sprawami dydaktyki. Uczestniczyl Pan 
zawsze w pracach dotyczqcych ksztalcenia- zarowno w aspekcie 
programowym jak przy ocenie kosztow nauczania. Jak widzi Pan 
swoje nowe obowiqzki? 

- Wyodr((bnienie stanowiska 
prorektora ds. nauczania wskazu
je, jak powaznym elementem 
dzialalnosci szkoly jest proces na
uczania. Moze nie wszyscy zdajlJ. 
sobie spraw((, ze w tej chwili po
zycja mlodego czlowieka w spo
leczenstwie w bardzo duzym stop
niu zalezy od tego, co wie, co po
trafi, jaki poziom wyksztalcenia 
osill_gnlJ.l. Wyraznie widac to w 
ofercie rynku pracy: 30% ofert 
rynku pracy skierowanych jest do 
absolwent6w studi6w wyzszych 
bez wskazania kierunku. Nast((p
ne 23% to oferty dla kandydat6w 

z politechnik. Te fakty zobowilJ.zUjlJ. nas wobec mlodych ludzi, kt6-
rzy pukajlJ. do drzwi uczelni. Warto tez uswiadomic sobie wymaga
nia, jakie stawiajll_ absolwentom pracodawcy: niezb((dnym, stawia-
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- Czy studenci, ktorzy nie otrzymujq stypendiOw ani miejsc w 
akademiku, wypadajq poza krqg Palrskich slui.bowych zaintere
sowalr? 

- Nie, jesli biorlJ. stypendium naukowe, jesli dzialajlJ. w jakiejs 
organizacji studenckiej, jesli rob ill. cokolwiek opr6cz nauki. Wtedy 
na pewno sit( z nimi spotkam. 

-A studenci obcokrajowcy? 

- Stypendia dla nich przychodzlJ. z ministerstwa. Natomiast majll_ 
mi podlegac ich sprawy socjalno-bytowe. Musz(( np. wiedziec, ile 
potrzebnych jest dla nich miejsc w akademikach i jak zorganizo
wac ich kontakt z polskimi studentami. Doskonale doswiadczenie 
posiada tu nasze Studium J((zyka Polskiego. 

- Zatem jaka jest hierarchia Palrskich dzialalr? 

- Najwazniejszy jest SamorzlJ.d Studencki. Musi on zostac wy-
brany, by mozna bylo przystll_Pic do wsp6lnego dzialania. 

- DzifkUjf Panu za rozmowf. 

Rozmawiala Maria Kisza 

nym na pierwszym miejscu kryterium SlJ. studia wyzsze- nawet bez 
wskazania kierunku. Za tym idll. dalsze umiej((tnosci, kt6re naleza
loby wypracowac u naszych absolwent6w - samodzielnosc, umie
j((tnosc rozwill_zywania problem6w, umiej((tnosc podejmowania 
decyzji, umiej((tnosc komunikacji, dobrze ugruntowana wiedza 
podstawowa i ch((c podnoszenia kwalifikacji. 

- Czy to znaczy, i.e Pan Prorektor zamierza wypracowac pro
gram dzialania dopasowujqcy system ksztalcenia do aktualnych 
wymogow klienta? 

- Chcialbym wykreowac pewien wizerunek naszego studenta, ale 
r6wniez- naszego absolwenta i samej Politechniki oferujll_cej wy
ksztalcenie. Oczywiscie z jednej strony jestesmy uwarunkowani 
programami oferowanymi przez rady wydzial6w, z drugiej - tym, 
co moze i zechce przyjll_c odbiorca tej wiedzy. Mlody czlowiek ocze
kuje, ze w wyniku przyswojenia sobie odpowiedniego zasobu wie
dzy, a takze pewnych metod rozumowania uzyska oczekiwanll_ po
zycj(( zawodowlj_. Szanse tego absolwenta b<tdll. znacznie lepsze, gdy 
programy dydaktyczne b<tdll. wkomponowane w zamierzenia regio
nu. 

-A jak ocenia Pan poziom ksztalcenia, ktore oferujemy studen
tom obecnie? 

-Nasi absolwenci dzisiaj sll_konkurencyjni na rynku pracy w kra
ju i za graniclJ.. Smialo mozemy wystll_Pic o uznawalnosc naszego 
wyksztalcenia w krajach Unii Europejskiej. W tej kadencji skorzy
stamy z tej okazji. Mamy dobre podstawy. Dotychczasowe zmiany 
pozwolily na uaktywnienie wydzial6w, gdzie gl6wnie odbywa sit( 
praca nad programami. 

- Zatem jakie jest zadanie szkoly, a w szczegolnosci prorektora 
ds. nauczania w nowej kadencji? 

- Waznym celem jest koordynacja poczynan wydzial6w, tak aby 
zapewnic studentom odpowiedni poziom nauczania, by spelnic 
wymagania programowe opracowane przez RGSzW. Czeka nas 
bowiem nieuchronnie wdrazanie systemu akredytacji. 

Wyraznie rysujll_cym sit( zadaniem na t(( kadencj(( jest wypraco
wanie i wdrozenie systemu zarz<tdzania, sterowaniajakoscill_ksztal
cenia, kt6ry to system pozwoli na utrzymanie odpowiedniego po
ziomu ksztalcenia. B<tdzie to podstaw<t do lagodnego przejscia na
szej uczelni przez proces akredytacji . W szczeg6lnosci nalezy za
spokoic aspiracje student6w, kt6rzy potem mogll_korzystac ze zdo
bytej tutaj wiedzy. Konieczne jest zanalizowanie procesu ksztalce
nia, i to pocz<twszy od rozpoznania kwalifikacji kandydat6w na stu
dia, czyli od kontaktu ze szkolami srednimi. Nalezy sit( przyjrzec 
biezll_cej realizacji procesu ksztalcenia. Wreszcie wa:lnym elemen-
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tern jest kontakt z naszymi absolwentami, kt6rzy kreujtt pozycj!( 
naszej uczelni poprzez swojtt aktywnosc zawodowtt. Warto wr6cic 
do tych kontakt6w, czy te:l umocnic je, gdyz mog<t ulatwic realiza
cj!( pewnych zadan dydaktycznych. Taka jest og6lna koncepcja 
ksztaltowania naszego nauczania. 

Ta dalekosi!(zna wizja nie mo:le przyslonic bie:l<tcych problem6w, 
jakie stoj<t przed nami dzisiaj. 

Po pierwsze: finansowanie nauczania nie spelnia oczekiwan ani 
student6w, ani pracownik6w. Zmiana tego stanu wymaga od nas 
duzej pracy nad programami studi6w. 

Po drugie: trzeba dostosowac nasz regulamin do studi6w, doko
nac pewnej modemizacji, tak abysmy mogli pr6bowac wprowadzac 
punkty kredytowe, uelastycznic proces ksztalcenia. Bardzo cz!(sto 
m6wimy o tym, ze studenci pracujtt zawodowo. Jest to okazja do 
wykorzystania ich aktywnosci poprzez ozywienie studenckiego ru
chu naukowego pozwalajttcego wlttczyc student6w w prace badaw
cze prowadzone w szkole. Podsumowaniem takich prac moglaby 
bye konferencja prac studenckich, w szczeg6Inosci prac dyplomo
wych. To byloby przedstawienie dorobku naszych student6w. Mozna 
by zaprosic potencjalnych pracodawc6w. I to bylby ten lepszy kon
takt, Iepsze sprz!(zenie naszej uczelni z regionem. 

Nalezy zadbac o to, by uczelnia wkomponowala si!( w region. 
Pracodawcy znajdujtt u nas dobrze wyksztalconych absolwent6w. 
Natomiast nie ma sprz!(zenia zwrotnego mi!(dzy instytucjami ksztal
qcymi i zatrudniajttcymi. A przeciez pracodawcy mogliby nawitt
zac z nami kontakty, przedyskutowac chociazby program ksztalce
nia. Firmy zyskuj<t dobrze wyksztalconych absolwent6w, ale nie 
ponosztt zadnych koszt6w. Powinny przekonac si!(, ze zyskajtt wl<t
czajttc si!( w program ksztalcenia - moze przez udzial w badaniach, 
przez ich finansowanie czy organizowanie praktyk. To sprz!(zenie 
mogloby sit( znacznie wzmocnic przez zaangazowanie pracodaw
c6w w realizacj!( prac dyplomowych. 

- Czy widzi Pan moiliwosc, ie samorzqd lokalny zechce wspie
rac finansowo ksztalcenie w filiach? 

- Nie wiem. Nie rozmawialem z wladzami Iokalnymi. Uwazam, 
ze powinny si!( w to wl<tczyc. Region w tej chwili ma filie i jest 
zadowolony. My chyba bardziej zabiegamy o filie niz wladze Io
kalne. Latwiej jest finansowac przedsi!(wzi!(cia Iokalne niz zadbac 
o to, co si!( rna. Nalezy wzmocnic wi!(z z regionem. Ja te dzialania 
chc!( zaczttc przewrotnie - od mlodziezy, tzn. od kontakt6w z kura
torium, szkolami, oswiattt. Pr!(dzej si!( tutaj da pokazac, co mozna, 
co si!( da zrobic, zeby wszyscy zacz!(li o to zabiegac. To chyba jest 
Iepsze. Do rozm6w ,na g6rze" mozna przystttric po przygotowa
mu. 

- Czy bieiqce przemiany w szkolnictwie odbijq sif na dzialaniu 
uczelni? 

- My juz dzis mamy wobec program6w szkolnych otwartttposta
W!(, do kt6rej zmusza nas system rekrutacji. Zauwazamy r6znice 
wyksztalcenia mi!(dzy obecnymi i dawnymi rocznikami maturzy
st6w. B!(dziemy musieli to uwzgl!(dniac w programach, chocby przez 
koniecznosc uruchamiania kurs6w dodatkowych. Ale docelowa 
matura 2000 powinna to rozwittzac. Ocena wynik6w maturzyst6w 
b!(dzie zadaniem panstwowych komisji, a wittc b!(dzie niezalezna 
zar6wno od szkoly sredniej, jak i od uczelni. Trudno dostosowy
wac programy; Iepiej wskazac zakres wiedzy i predyspozycje, aby 
si!(gnttc po nast!(_pny etap. Tak to jest w wielu europejskich syste
rnach edukacyjnych. 

Moim zdaniem odpowiednia organizacja studi6w, analiza progra
m6w nauczania oraz realizacji zadan dydaktycznych, przyglttdni!(
cie si!( kadrze oraz warunkom, w jakich ta kadra pracuje, tzn. sa lorn 
dydaktycznym, laboratoriom, dost!(pnosci do Iiteratury spowoduje, 
ze mlody czlowiek b!(dzie zadowolony ze studi6w na naszej uczel
ni, a nast!(_pnie wysoko notowany na rynku pracy. 

- DzifkUjf Panu za rozmowf. 

Rozmawiala Maria Kisza 

Przem6wienie inauguracyjne 
JM Rektora PWr 
prof. dr hab. inz. Andrzeja Mulaka 

Wysoki Senacie, 
Magnificencje, 
Panie Ministrze, 
Panie Marszalku, 
Ekscelencjo Ksi!(ze Biskupie, 
Szanowni Panstwo, 
Droga Mlodziezy! 
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Dzieil inauguracji nowego roku akademickiego jest okazj<t do 
poswi!(cenia kilku chwil refleksji nad waznymi dla Uczelni spra
wami. Czttsto w tej sytuacji zajmujemy si!( sprawozdaniem z ostat
niego -okresu zycia uczelni, czasem, przy okazji jubileuszy, trady
cj<t i historitt. Innym zn6w razem wybiegamy w przyszlosc, staraj<tc 
si!( naszkicowac przewidywane ramy i kierunki rozwoju. 

Wybieraj<tc temat dzisiejszego wystttrienia nie mialem w<ttpliwo
sci, ze powinien on dotyczyc analizy otoczenia Uczelni rozumiane
go jako: 

o zesp61 warunk6w materialnych funkcjonowania, 
o warunk6w prawnych, 
o uwiklail systemowych, w kt6rych Uczelnia dziala. 
Chodzi o analiz!( obecnego stanu otoczenia - otoczenia, kt6re 

zmienia si!( szybko i wlasciwie w kazdym z wymienionych punk
tow nabiera cech dramatycznych, zagrazaj<tc r6znymi perturbacja
mi calemu szkolnictwu wyzszemu. Nalezy o tych sprawach m6wic 
tym bardziej, ze relacje medi6w zbyt cz!(sto ocieraj<tsi!( o dezinfor
macj!(. 

A wi!(c pierwsza sprawa: warunkow materialnych funkcjono
wania uczelni . Najwazniejsztt skladow<t zasilania finansowego 
uczelni jest dotacja budzetowa - dotacja wykazuj<tca w ostatnich 
kilku Iatach wyrazntt tendencj!( stagnacyjntt - zupelnie niezharmo
nizowantt z rosnttcymi zadaniami, szczeg6Jnie edukacyjnymi, kt6re 
stan!(ly przed szkolami wyzszymi (trzykrotny wzrost Iiczby studen
t6w). Idtt lata, od czasu do czasu zmieniaj<t si!( opcje polityczne 
rzttd6w, a poziom dotacji nie rosnie. I zapewne jeszcze kilka !at tak 
b!(dzie. Mimo gorttcych apeli i protest6w senat6w, konferencji rek
torskich, instytucji naukowych z Komitetem Ratowania Nauki Pol
skiej wlttcznie. Te sygnaly S£t oczywiscie wazne, cittgle je nadaje
my, ale S<t malo skuteczne. 

Nie mozna bowiem wydatnie zwi!(kszac dotacji budzetowej na 
edukacj!( i naukt(, gdy w kolejce stoj<t pogrttzone w kryzysie finan
sowym resorty: zdrowia, ubezpieczen spolecznych, g6rnictwa, hut
nictwa, rolnictwa, srodowiska naturalnego, obrony narodowej, in
frastruktura itd. W szczeg6lnosci w kraju o niskich zasobach kapi
talowych (w Polsce gielda to 20% PKB, srednio w UE 70%, w 
Wielkiej Brytanii ponad 100%). 

Innym zr6dlem finansowania szk61 wyzszych jest wsp6lpraca z 
gospodarktt. Kiedys, jeszcze w warunkach ksi!(zycowej ekonomii, 
to bylo bogate zr6dlo, szczeg6Inie na naszej uczelni. Prywatyzacja 
gospodarki i wejscie firm zagranicznych z wlasnym zapleczem ba
dawczo-rozwojowym w znacz<tCY spos6b uszczuplily te mozliwo
sci. 

Pozostaje trzecie zr6dlo finansowania- CZ!(_Sciowa odplatnosc za 
studia czyli wsp61platnosc. W Polsce nie ma na uczelniach pan
stwowych studi6w bezplatnych, jak i calkowicie platnych- wszy
scy troch!(, choc w r6znym stopniu, doplacaj£t. Na uczelniach pail
stwowych najwi!(cej doplacajtt studenci studi6w zaocznych (a jest 
ich 500 tysi!(cy) majttcy trudne, wymagajttce dodatkowego wysilku 
studia, malo doplacajtt studenci studi6w dziennych (500 tysit(cy), 
studiujttcy w pewnym komforcie i plaqcy za niepowodzenia w toku 
studi6w. Czy to jest sprawiedliwe? W swietle przepisu konstytu
cyjnego- nie. B!(dtt wi!(c zmiany id<tce w kierunku zastttrienia stu
di6w wsp6lplatnych asymetrycznie studiami platnymi symetrycz
nie, przy praktycznie zachowanej globalnej kwocie uzbieranej t<t 
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drog'l przez szkoly wyzsze. Wszyscy placiliby okolo I 00 zl. mie
sit;.cznie czyli 1000 zl. rocznie, co przy srednim wydatku rocznym 
brutto na jednego studenta na uczelniach technicznych wynosz<t
cym okolo 10.000 zl. daje wsp6lplatnose na poziomie 10% kosz
t6w. 

Czy studia mog<t bye calkowicie bezplatne? Oczywiscie tak. Pan
stwo stae wtedy na ksztalcenie okolo 400 tys . student6w w god
nych warunkach, 600.000 student6w przestaje studiowae, wiele 
szk6l ulega likwidacji. Scenariusz ten znany byl za czas6w mini
stra J. Wiatra i pozostal aktualny w czasach ministra Handke go. Co 
wit;.c mozna powiedziee o osobie, kt6ra domaga si<( calkowicie bez
platnego studiowania? 

1. Jest to osoba o surowych pog1<tdach, domagaj<tca sit;. ograni
czenia liczby student6w do 40% (ten scenariusz uwazany jest za 
po1itycznie niemozliwy), 

2. Jest to osoba dobrej woli, kt6ra nie zd<t:i:yla przemyslee swojej 
wypowiedzi, 

3. Jest to polityk. 
Szczeg6lowe rozstrzygnit;.cie dotycz<tce odplatnosci za studia 

powinno znaleze sit;. w projekcie nowego prawa o szkolnictwie 
wyzszym, kt6ry to projekt powinien bye zlozony w Parlamencie do 
17 pazdziemika br., a wit;.c za 13 dni . Otwarta pozostaje nadal spra
wa oceny przez Trybunal Konstytucyjny zgodnosci ustawy z nie do 
kml.ca precyzyjnym zapisem konstytucyjnym. 

I tak dotarlismy do drugiego punktu naszych rozwazan: do spraw 
Iegislacyjnych. Na pocz<ttku kilka slow historii. Dokladnie 10 lat 
temu weszla w zycie obecna ustawa o szkolnictwie wyzszym zmie
niaj'lc zasadniczo zycie uczelni, przywracaj<tc polskim uczelniom 
autonomit;.. Ustawa oceniana og61nie jako dobra, miala par<( po
tknit;.e szczeg6lowych i - co oczywiste- z biegiem czasu nam sit;. 
nieco zestarzala. 

Prace nad now'! ustaw'l trwaj'l z g6r<t 3 lata. Pocz<ttkowo skupialy 
sit;. w Radzie Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego i zaowocowaly pro
jektem zwanym i6ltq ksiqieczkq. Z k6l konferencji rektorskich 
wyszla nast<(pnie inicjatywa nieco smielszych zmian w szkolnic
twie wyzszym, nieco jeszcze wit;.kszej autonomii szk6l wyzszych. 
Odpowiedni projekt nosi nazwt;. zielonej ksiqieczki. Wtedy prace 
legislacyjne nabraly rozmachu, pr6bowano na podstawie obydwu 
projekt6w stworzye projekt prawa o szkolnictwie wyzszym- a wi<(c 
ustawy gl6wnej l<tCZ<tcej w sobie ustaw<( o szkolnictwie wyzszym, 
ustawt;. o tytule i stopniach naukowych oraz ustawt;. o wyzszych 
szkolach zawodowych. Na tym etapie tempo prac bylo nier6wne 
pojawily si<( zasadnicze trudnosci dotycz<tce: 

• omawianych juz wczesniej zasad wsp6lplatnosci za studia, 
• zasad finansowania przez budzet szk6l wyzszych, 
• zasad podejmowania przez pracownik6w akademickich dodat

kowego zatrudnienia. 
Uzyskano natomiast zgod<( na nadz6r Ministers twa Edukacji Na

rodowej nad szkolami wyzszymi wszystkich rodzaj6w. By zwit;.k
szye poparcie dla prawa o szkolnictwie wyzszym, postanowiono 
wyl<tczye z niego ustaw<( o tytule i stopniach naukowych. Uzylem 
okreslenia- ,a by zwit;.kszye poparcie dla ustawy"- to bardzo waz
na sprawa - prawo o szkolnictwie wyzszym stalo sit;. sierot<t w sen
sie politycznym. Z trudem tylko mog<t go wspierae czynniki rz<tdo
we, obarczone juz cit;.zarem politycznym reform, trudno o poparcie 
w srodowisku akademickim i srodowisku szk6l prywatnych ze 
wzglt;.du na wieloetatowose, a i w Sejmie lobby szkolnictwa wy
zszego jest bardzo slabe. 

Nadchodz<tce dwa tygodnie to okres bardzo gor<tCY - ostatnie 
kompromisy, ostateczny makijaz, nerwowe spotkania konferencji 
rektorskich branzowych, prezydium KRASP. Czy powstanie pro
jekt prawa akceptowany przez srodowiska akademickie i mozliwy 
do zaakceptowania przez Ministra Edukacji Narodowej? Nie wia
domo. W przeciwnym przypadku gro:i:<t nam przypadkowe inicjaty
wy legislacyjne lub oddalenie uchwalenia nowej ustawy na blizej 
nieokreslon<t przyszlose. 

Przechodzimy do trzeciego zagadnienia - do opisu bie:i:<tcych 
problemow funkcjonowania systemu szkolnictwa wy:iszego w 
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Polsce. 
System (?) ten tworz<t obecnie: 
• 98 panstwowych uczelni akademickich, 
• kilka wyzszych szk6l zawodowych, 
• ponad 150 szk6l publicznych niepanstwowych i szk6l prywat

nych. 
Pojawienie sit;. szk6l prywatnych, a ostatnio i zawodowych zbliza 

nas do normalnosci obserwowanej w krajach rozwini<(tych. W ten 
spos6b podnosimy wsp6lczynnik scholaryzacji, uruchamiamy woln<t 
grt;. na rynku edukacyjnym i odst<(pujemy od drogiej i nie dostoso
wanej do potrzeb monokultury studi6w magisterskich. 

Ale legislator powoluj<tc nowe sektory w szkolnictwie wyzszym 
nie zadbal zupelnie o warunki ich wsp6tistnienia. Chodzi tu o wsp61-
ne korzystanie z kadry dydaktycznej z uwzglt;.dnieniem warunk6w 
sprzyjaj<tcych jej odtwarzaniu. Chodzi o kontrolt;. jakosci ksztalce
nia, sprawt;. przeplywu student6w pomit;.dzy r6znymi rodzajami 
szk6l itp. Mobilnose student6w rna wielkie znaczenie dla jakosci 
ksztalcenia i odwieczne tradycje. Juz Kopemik po studiach w Kra
kowie przeni6sl sit;. na uniwersytety w Bolonii i Padwie. 

Obserwuje sit;. daleko id<tce rozproszenie wysilku edukacyjnego 
(bywa, ze w niezbyt wielkim miescie mamy 10 podmiot6w: filie, 
wydzialy zamiejscowe, punkty konsultacyjne, ZGS*, ZLR ** - wielu 
nieraz bardzo oddalonych uczelni) . A wit;.c potrzebna jest integra
cja w duchu partnerstwa, z poszanowaniem dorobku, osobowosci 
prawnych itp. lntegracja ta powinna sit;. odbywae w scislej wsp6l
pracy z reformuj<tcym sit;. szkolnictwem srednim i z samorz<tdami 
lokalnymi . Jej celem powinno bye takze sprzyjanie autonomizacji 
najsilniejszych osrodk6w regionalnych. 

Politechnika Wroclawska jako unikalna uczelnia w kraju, posia
daj<tca trzy duze filie ze wspanialym, ponad trzydziestoletnim do
robkiem rna do odegrania pod tym wzglt;.dem strategiczn<t rolt;. na 
Dolnym Sl<tsku, rolt;. przychylnego, wspomagaj<tcego centrum, otrzy
muj<tcego wsparcie takze od innych. Rola ta powinna rosn<te wraz z 
post<(pem ewolucji naszej uczelni w kierunku nowoczesnego uni
wersytetu o nachyleniu technicznym, ale z silnym udzialem nauk 
podstawowych: fizyki, matematyki, chemii, biologii, taki:e nauk 
ekonomicznych, a nawet humanistycznych. 

Przedstawione powyzej klopoty polskiego systemu szkolnictwa 
wyzszego S'l powszechnie i Z trosk<t W srodowisku akademickim 
postrzegane. Prezydium KRASP na posiedzeniu w dniu 4 wrzesnia 
1999 r. w Jablonnie powolalo po raz pierwszy trzeci<t stal<t komisj<( 
- ds. Integracji, Partnerstwa i Standard6w Akademickich. Komisja 
ta zacznie funkcjonowae w najblizszych tygodniach i zajmie sit;. 
monitoringiem, analiz<t zjawisk, propagacj<t wynik6w i inspirowa
niem dzialail. 

Na zakoilczenie proponujt;., abysmy podniesli glowt;. znad spisu 
r6znych klopot6w i niewesolych scenariuszy. Mam nadziejt;., ze 
nadchodz<tCY czas zaprzeczy przynajmniej czt;.sci z nich. Dzisiaj po 
raz 55 inaugurujemy rok akademicki na Politechnice Wroclawskiej. 
A wit;.c rok pewnego jubileuszu, podkreslonego jeszcze symbolik<t 
nadchodz<tcego roku 2000. Mamy uczelnit;. wielk'l:, prt;.:ln'l:, nowo
czesn'l:, cenion<t w kraju i za granic'l:, ksztalc<tC'l cenionych absol
went6w, prowadz<tC'l badania na najwyzszym poziomie. Dzisiaj po 
raz kolejny uczelnit;. przekazujemy naszym studentom, szczeg61nie 
niesmialo jeszcze st'l:Paj<tcym po korytarzach studentom pierwszych 
!at, kt6rzy w liczbie 7000 podjt;.li u nas studia. Usiln<tprac<tpomna
zajcie wiedzt;., godn<t postaw<tprzynoscie chlubt;_ Politechnice Wro
clawskiej. Serdecznie Warn zyczt;. udanych i szczt;.sliwych studi6w. 

Z okazji inauguracji nowego roku akademickiego skladam ser
deczne zyczenia pracownikom Politechniki Wroclawskiej- pracow
nikom akademickim, pracownikom ich wspieraj<tcym, naszym se
niorom i pionierom. 

Z serdecznym podzit;.kowaniem zwracam sit;. do naszych szanow
nych Gosci, dzit;.kuj'lc za przybycie, z prosb'l:, by zawsze o nas pa
mit;.tali i darzyli nas swoj<t przychylnosci<t. 

Dzit;.kujt;.. 

* Zamiejscowe Grupy Studenckie 
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Prof.zw. dr hab.int. Jan Koch 

Rola nauki 
.w rozwoju gospodarczym 

(skr6t wykladu inauguracyjnego) 

Wszyscy, zdawaloby si((, sq_ zgodni, ze wiedza decyduje o rozwo
ju gospodarczym spoleczenstw ijest :lr6dlem indywidualnych suk
ces6w finansowych . Praktyka potwierdza t(( tez((. Czemu zatem sro
dowiska naukowe i edukacyjne w Polsce pozostajq_ osamotnione w 
swoich :l<tdaniach wzrostu naklad6w na nauk(( i edukacj((? 

W krajach zachodnich slyszy si(( r6wniez wezwania o zwi((ksze
nie finansowania ,czystej nauki", ale sq_ one konfrontowane z opi
niami przedstawicieli gospodarki, kt6rzy stawiajq_jako warunek fi
nansowania uzytecznosc badan w rozwoju gospodarczym. Polscy 
naukowcy muszq_ r6wniez uswiadomic sobie uwarunkowania eko
norniczne swojej dzialalnosci . 

Strategia przedsi~biorstw rna za eel zdobycie lub utrzymanie 
konkurencyjnej pozycji na rynku w zmiennych warunkach. Wsp6l
czesnie zaklada si((, ze najwazniejsze dla osi<~.gni((cia celu sq_ zaso
by wiedzy (technicznej , organizacyjnej i systemowej), kt6rymi dys
ponuje firma . Jej dzialanie musi bye nastawione na szybkie dopa
sowanie si(( do potrzeb klienta. Wskaznikami pozwalajq_cymi oce
nic strategi(( przedsi((biorstwa sq_ zwykle: intensywnosc prac badaw
czo-rozwojowych (B+R), stosunek wskaznika prac B+R do inwe
stycji produkcyjnych, intensywnosc badan podstawowych, wskaz
nik sprzedazy nowych produkt6w, wskaznik oszcz((dnosci w pro
cesach technologicznych i liczba patent6w na 100 pracownik6w 
sfery B+R. 

Dzialalnosc innowacyjna to caloksztalt dzialan naukowych, tech
nologicznych, organizacyjnych i handlowych, kt6re prowadzq_ (bq_dz 
majq_ prowadzic) do wdrazania nowych (udoskonalonych) produk
t6w lub proces6w. Pojawiaj<~.ce si(( na rynku nowe (udoskonalone) 
rozwiq_zania sq_ szybko rozpowszechniane przez producent6w, kt6-
rzy sq_ swiadomi po:lytk6w z ,gospodarki opartej na wiedzy". Jaka 
jestjednak rola badan naukowych w procesie innowacyjnym? 

Dzialalnosc badawcza jest zr6dlem innowacyjnych idei i formq_ 
rozwiq_zywania problem6w. 

Rola nauki i techniki. Nauka dzisiejsza wchodzi w sfer(( inno
wacji . Wzrost gospodarczy jest zlozonyrn produktern dzialan w sfe
rze nauki, techniki i edukacji. Nauka i technika wspierajq_ si(( wza
jemnie. Aplikacje techniczne bardziej wplywajq_ na pozycje gospo
darcz<t kraju niz badania podstawowe. Ze spolecznego punktu wi
dzenia wiedza podr((cznikowa odgrywa zwykle wi((kszq_ roll( niz 
najnowsze badania. Dlatego naukowcy nie powinni ograniczac si(( 
do zabiegania o zwi((kszenie budzetu na nauk((. R6wnie wazne jest 
zainteresowanie przemyslu inwestowaniem w badania. 

Skala finansowania B+R wcale nie wplywa automatycznie na 
post@ techniczny i wzrost gospodarczy. Gdyby tak bylo, Zwiq_zek 
Radziecki, kt6ry wydawal na B+R poczq_tkowo trzykrotnie (w 1970 
r.), nast((pnie dwukrotnie (w 1975 r.), a w koncu p6ltorakrotnie wi((
cej nii: J aponia - przodowalby w rozwoj u gospodarczym, natomiast 
kraje Azji Poludniowo-Wschodniej, kt6re az do ostatnich !at nie 
wspieraly na duzq_ skal(( B+R, cierpialyby do dzis zacofanie. 

Warto przesledzic kolejne fazy polityki naukowej krajow roz
wini~tych. 

W latach 60. badania prowadzono na wszystkich frontach, gdyz 
uwazano, ze trudno przewidziec, gdzie nastq_pi technologiczny suk
ces . Potrzeby nauki okreslali w6wczas sami uczeni uchodz<tCY za 
najlepiej zorientowanych w naturze badan naukowych. Rzq_dy 
panstw powolywaly r6zne rady konsultacyjne, kt6re liczyly si(( z 
ich zaleceniami. 

W latach 70. wprowadzono priorytety w zaspakajaniu potrzeb 
nauki. Uznano, ze nauka rna nie tylko skupiac si(( na wewn((trznych 
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problemach jej poszczeg61nych dyscyplin, ale i sluzyc pomocq_ w 
rozwiq_zywaniu konkretnych problem6w stawianych przez polityk(( 
rzq_dowq_. Za zr6dlo cywilizacyjnego post@U uznano badania sto
sowane. Zmniejszyla si(( rola uczonych w formulowaniu polityki 
naukowej, a wzr6sl udzial ekonomist6w, analityk6w rzq_dowych i 
polityk6w. 

Decydujq_cyrn czynnikiern, kt6ry wplyn<tl na ksztalt polityki na
ukowej lat osiemdziesiqtych, ale taki,e dziewifCdziesiqtych, bylo 
wejscie panstw rozwini((tych w faz(( nowego cyklu techniczno-go
spodarczego. Od polowy !at 70. o ksztalcie spoleczenstwa, gospo
darki, organizacji pracy i stylu zarzq_dzania decyduj<t w coraz wi((k
szym stopniu nowe techno Iogie, takie jak mikroelektronika, kom
putery i telekomunikacja, biotechnologia, nowe materialy, optoelek
tronika, robotyka i techno Iogie medyczne. Polityka naukowa prze
ksztalca si(( coraz bardziej w polityk(( naukowo-techniczn<~. i inno
wacyjnq_. 

Nowe rozumienie poj((cia innowacji , jako wyniku wsp6l
pracy wielu uczestnik6w calego procesu, od naukowc6w po uzyt
kownik6w wytworzonego produktu, wplyn((lo na zmian(( ksztaltu 
polityki innowacyjnej . Zacz((to wspierac infrastruktur(( nauki i tech
niki, transfer technologii, tworzenie sieci informatycznych, ulgi 
podatkowe i kredyty, a tak:i:e polityk((regionalnq_. Rosla waga insty
tucji posredniczq_cych rni((dzy naukq_ i technikq_, a gospodarkq_ i spo
leczenstwem. Instytucje naukowe staly si(( nie tylko ,swiq_tyniami 
wiedzy", ale tez waznymi ogniwami w sieci powiq_zan lq_czq_cych 
badania, edukacj((, innowacje przemyslowe, zarzq_dzanie technolo
giami, planowanie regionalne i rozw6j kultury. 

W Ia tach dziewi((cdziesiq_tych polityk(( naukowq_silnie podporzq_d
kowano strategii wzrostu gospodarczego i poprawie konkurencyj
nosci gospodarczej . Lecz wtedy nie naukf, a edukacjf uznano za 
dziedzinf priorytetowq. Gl6wnymi problemami polityki innowa
cyjnej stajq_ si(( nie tyle tworzenie nowej wiedzy naukowej i techno
logicznej, ale jej upowszechnianie i zarzq_dzanie niq_. Ograniczenia 
budzetowe zderzajq_ si(( obecnie ze wzrostem koszt6w badan. Opi
nia publiczna zq_da donosniej, aby badania scis]ej wiq_zaly Si(( z po
trzebami spolecznymi i gospodarczymi i aby byly przeprowadzane 
oszcz((dniej i skuteczniej. 

By doscignq_c gospodarCZll. czol6wk(( swiata, powinnisrny prze
sledzic fazy rozwoju Finlandii, Austrii czy ,dalekowschodnich ty
grys6w". Kraje te przeszly trzy fazy rozwoju: ,fazf czynnika", ,fazf 
imvestycji" i ,fazf innowacji". 

W ,Jazie czynnika"kraj opiera sw6j wzrost gospodarczy na wla
snych wzgl((dnie tanich zasobach (surowce, tania sila robocza) . 
Krajowe firmy S!i gl6wnie podwykonawcami przedsi((biorstw za
granicznych. 

,Faza inwestycji" dzieli si(( na dwa stadia. W pierwszyrn rynek, 
wspierany przez polityk(( substytucji importu, przyci~a inwesto
r6w rozwijaj!!;cych produkcj(( wyrob6w standardowych. W drugim 
- bazuj<~.c na polityce proeksportowej przyci~a inwestycje w dzie
dzinie masowej produkcji eksportowej wyrob6w sredniej techno
logii . Gl6wnym zr6dlem transferu technoJogii Sl\. inwestycje zagra
niczne. 

W ,fazie innowacji" krajowy system innowacji osi~a dojrza
losc: nie tylko adaptuje i ulepsza technologie obce, ale i tworzy 
wlasne . Nowa wiedza i umiej((tnosci technologiczne staj<t si(( gl6w
nyrn atutem kraju. Rosnie oplacalnosc finansowania badan podsta
wowych i stosowanych. Kraj inwestuje za granicq_, krajowe firmy 
dokonuj<t fuzji, wzajemnego wykupywania lub tez zawieraj<t stra
tegiczne porozumienia z przedsi((biorstwami zagranicznyrni . 

Na podstawie nieco gl((bszych studi6w nad stanem naszej pol
skiej gospodarki latwo byloby okreslic jej faz(( rozwoju i dobrac 
wlasciwq_ polityk(( naukowq_ i proinnowacyjn<~.. 

Dzisiejszy wzrost gospodarczy Polski, jak i innych kraj6w Euro
py Srodkowo-Wschodniej, wynika ze wzrostu wydajnosci przed
si((biorstw uzyskanego niezaleznie od dzialalnosci badawczo-roz
wojowej . Wplyw prac badawczo-rozwojowych na rozw6j gospo-
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darczy Polski be(dzie zalezal nie tyle od liczby patent6w i publika
cji, co od umieje(tnosci rozwi<~.zywania problem6w przez naukow
c6w i inzynier6w w przemysle. 

Dotychczasowe reformy gospodarcze nie S'l. wystarczaj<~.ce, a utrzy
manie wzrostu gospodarczego w perspektywie srednio- i dlugookre
sowej zalezy od przejscia do gospodarki opartej na wiedzy. Ozna
cza to jednak wykreowanie i wprowadzenie odpowiedniej polityki 
naukowej panstwa. Powinna ona w pierwszym rzfdzie d<~.:lyc do 
zwie(kszenia innowacyjnosci polskiej gospodarki, czyli ukierunko
wac badania naukowe na potrzeby przemyslowe, oraz wspierac 
transfer doste(pnej wiedzy do przedsie(biorstw. Jedn'l. z gl6wnych 
barier innowacji i transferu technologii w Polsce S<l,: hermetyczne 
struktury sfery nauki i badan, orientacja na zasilanie finansowe 
wyl<~.cznie z budzetu, brak rozeznania w potrzebach gospodarki, 
malo praktyczne ukierunkowanie dzialalnosci badawczej, skostniale 
struktury i mentalnosc pracownik6w nauki, utrudniaj<~.ce przelamy
wanie dotychczasowych przyzwyczajen, niejasne regulacje prawne 
o wlasnosci intelektualnej, ale takZe brak wyodre(bnionych i wy
specjalizowanych jednostek zajmuj<~.cych siC( w ramach np. uczelni 
promocj'l. osi<~.gnie(c naukowych i ich komercjalizacj'l_. Jesli nauka 
w Polsce chce odgrywac istotn<~. role( w gospodarczym rozwoju kra-

Doktorat honoris causa Politechniki Wroctawskiej 

Prof. Eugeniusz Dembicki 
Prof. Eugeniusz Dembicki urodzil siC( w 1929 r. w Wielkich 

Walichnowach w wojew6dztwie pomorskim. Studia ukonczyl na 
Wydziale Budownictwa L<~.dowego Politechniki Gdanskiej w roku 
1956. Stepien doktora uzyskal (1962) na Wydziale Nauk Sci
s!ych Uniwersytetu w Grenoble . Habilitowal siC( na Politechnice 
Gdanskiej (1965). Tytul profesora nadzwyczajnego uzyskal w 
roku 1971, a profesora zwyczajnego - w 1977 r. Pracowal na 
Wydziale Budownictwa Wodnego Politechniki Gdanskiej, kt6ry 
od 1995 r. nosi nazwe( Wydzialu Inzynierii Srodowiska. Byl kie
rownikiem Katedry Fundamentowania (1967-69), dyrektorem 
Instytutu Hydrotechniki (1971-75), kierowal Katedr<tBudownic
twa Morskiego i Geotechniki (1973-83) . Od roku 1983 kieruje 
Katedr<t Geotechniki. W latach 1984-87 byl rektorem Politech
niki Gdanskiej i przewodnicz£lcym Kolegium Rektor6w Uczelni 
Wybrzeza Gdanskiego. Jest prezydentem Polskiego Komitetu 
Geotechniki . 

Badania prof. Eugeniusza Dembickiego dotyczy!y teoretycz
nych i praktycznych zagadnien mechaniki grunt6w i fundamen
towania, zwlaszcza metod rozwi<tzywania zagadnien stan6w gra
nicznych, metod obliczeniowych konstrukcji oporowych i wspor
czych, zastosowania material6w syntetycznych do wzmacniania 
podloza gruntowego oraz nowoczesnych technik komputerowych 
w geotechnice. Wyniki prac badawczych przedstawil w ponad 
430 publikacjach (w tym 24 ksi<t:lki wydane w Polsce i za grani
q, 8 podre(cznik6w, 6 monografii, rozprawy, artyku!y i referaty 
konferencyjne ). 

Pracowal jako profesor na wielu uczelniach zagranicznych, 
m.in. w Grenoble, Lyonie, Nantes, Poitiers, Rouen (Francja), Za
grzebiu (Chorwacja), Kassel (Niemcy), Turynie (Wlochy) i Wol
longong (Australia). 

Jest doktorem honoris causa Uniwersytetu J.Fouriera w Gre
noble, 1aureatem nagrody naukowej Maxa Plancka i kawalerem 
francuskiej Legii Honorowej. 

Od wielu lat wsp6lpracuje z Instytutem Geotechniki i Hydro
techniki PWr. Dzie(ki tej wsp6lpracy w Instytucie Geotechniki i 
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ju, musi zmienic swoje nastawienie do gospodarki i zapoznac siC( z 
jej problemami i potrzebami. 

Drugim wainym skladnikiem polityki naukowej jest koniecznosc 
znacznie wie(kszego uwzgle(dnienia potrzeb edukacyjnych spole
czenstwa. Do tworzenia postC(pU technicznego, a takze przenosze
nie go do Polski, potrzebni s'l_ludzie wyksztalceni . Dzis wie(kszosc 
spoleczenstwa polski ego nie maj'l,c doste(pu do r6znorodnych form 
wyzszego wyksztalcenia nie rozumie nawet przeprowadzanych re
form, nie pojmuje uzywanej argumentacji, wreszcie wykazuje brak 
konkurencyjnosci . Ludzie w Polsce ffiUSZ'I. siC( uczyc swiadomosci 
ryzyka, kt6re jest immanentnie wpisane w gospodarke( rynkow<~. i 
stanowi zdecydowane odejscie od budowanej w poprzednim ustro
ju pewnosci bytowania, choc na bardzo niskim poziomie. 

Z tego skr6towego przedstawienia roli nauki w rozwoju gospo
darki wynika jednoznacznie, ze wlasnie wyzsze szkolnictwo tech
niczne rna ogromny wplyw na ten rozw6j . Jest to bowiem miejsce, 
w kt6rym powinna powstawac nowa wiedza, odbywac siC( wszech
stronna edukacja spoleczenstwa, gdzie wreszcie transfer wiedzy do 
gospodarki powinien miec sw6j pocz<~.tek. 

Jak te zadania wypelniamy i czy wykazujemy dostateczn'l. inwencje( 
w stwarzaniu warunk6w do ich spelniania, odpowiedzmy sobie sami. 

Poniiej zamieszczamy fragment wystqpienia doktora honoris 
causa Politechniki Wroclawskiej prof. Euge11iusza Dembickie
go. Wypowiedi dotyczy najnowszych kierunk6w badan w dzie
dzinie geotechniki. 

Sposr6d najbardziej aktualnych, a zarazem przyszlosciowych pro
blem6w geotechnicznych odniesionych do praktyki, a prowadzo
nych w Katedrze Geotechniki Politechniki Gdanskiej, mozna wy
mienic: 

1. Zagadnienie optymalizacji wielokryterialnej roznego rodza
ju fundamentow 

Analiza schemat6w pracy fundament6w wskazuje, ze ich projek
towanie i wymiarowanie powinno uwzgle(dniac wzajemne oddzia
lywanie poszczeg61nych element6w ukladu: obci<~.:lenie - funda
ment - osrodek gruntowy- kryteria ekonomiczne i bezpieczenstwo. 
Oznacza to, ze wszystkie te elementy nalezy rozpatrywac jedno
czesnie jako system calosciowy. 

Istnieje wzajemna zaleznosc mie(dzy fundamentem a srodowi
skiem, w jakim siC( go posadawia; zmiana oddzialywan srodowiska 
(obci<~.:lenia, parametry geotechniczne) prowadzi do zmiany para
metr6w fundamentu albo tez zmiana geometrii fundamentu prowa
dzi do zmniejszenia oddzialywan na to srodowisko. Zagadnienie 
optymalizacji ksztaltu fundamentu formuje siC( zatem jako zagad
nienie wielokryterialne i nieliniowe. Do rozwi<~.zania zagadnienia 
stosuje siC( analize( systemow<~., wykorzystuj'l_c oszacowania wielo
kryterialne w powi<~.zaniu z warunkami topologicznymi, konstruk
cyjnymi i technologicznymi. 

2. Podejmowanie decyzji w projektowaniu geotechnicznym w 
swietle logiki wielowartosciowej 

Obiektywnosc i subiektywnosc S'l. dwiema podstawowymi skla
dowymi procesu myslowego, opartego na prawach logiki w naszej 
relacji ze swiatem rzeczywistym. Analiza wykonywanajedynie w 
zamknie(tych granicach pewnych dyscyplin wiedzy jest niedoklad
na i niewlasciwa przy podejmowaniu wa:lnych decyzji, a ponadto 
moze prowadzic do bardzo jednostronnych Jub Wre(CZ ble(dnych 
decyzji w przypadku, gdy podejmuj<~.cy decyzje( nie rna wystarcza
j<~.cego doswiadczenia w dzialalnosci na polu praktyki. W odniesie-

Dokoticzenie na stronie 20 
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niu do geotechniki przedstawiony material nie koncentruje sit( je
dynie na matematycznym opisie omawianych zagadnien, lecz jest 
ukierunkowany w duzej mierze na zrozumialct prezentacj(( procesu 
myslowego oraz rozwoju praktycznych podstaw w wielokryterial-

. nej analizie podejmowania decyzji . 

3. Okreslenie nosnosci podloza pod fundamentem metod:t wa
riacyjn:t 

Zagadnienie sprowadza sit( do pewnej klasy metod wariacyjnych 
w celu okreslenia nosnosci podloza obcictzonego fundamentem 0 

nachylonym i mimosrodowym obcictzeniu. Gl6wnct ide(( metody 
sprowadza sit( do okreslenia minimalnej wartosci obcictzenia ze
wn((trznego sprowadzajctcego uklad grunt - fundament do stanu 
r6wnowagi granicznej . Analiztt numerycznct wykonuje sitt dla r62:
nych danych przyj((tej siatki linii poslizgu. 

4. Zastosowanie teorii pomiar6w rozmytych do okreslenia sta
nu gruntu uzyskanej na podstawie pomiar6w sond:t statyczn:t 

Nowy model matematyczny oparty na teorii pomiar6w rozmy
tych odniesiono do ustalenia korelacji pomittdzy wzglttdnym za
g((szczeniem gruntu i wynikami sondowania sondct statycznct. Wy
r6Zniono trzy wartosci interwalowe odpowiadajctce trzem rodza
jom danych doswiadczalnych, tj . dla niskiej , sredniej i wysokiej 
scisliwosci grunt6w, okreslanej wsp6lczynnikiem bttdctcym ilora
zem skladowej stycznej i normalnej napr((zenia. Poziomy ufnosci 
dla tych wartosci okresla sitt na podstawie miary scisliwosci oraz 
wartosci reprezentujctcych trzy przyj((te poziomy scisliwosci . Na tej 
podstawie okresla sit( zag((szczenie wzglttdne gruntu oparte na za
leznosciach ustalonych w pomiarach rozmytych i za pomocct calek 
rozmytych. 

5. Zastosowanie inteligentnego systemu w rozwi:tzywaniu za
gadnieii geotechnicznych 

Przy rozwictzywaniu zagadnien geotechnicznych analizuje sitt 
zwykle zachowanie sit( systemu: ,konstrukcja- grunt - otoczenie 
zewn((trzne", kt6ry charakteryzuje sitt zaleznosciami o wysokim 
stopniu nieliniowosci zmieniajctcych sitt w czasie i przestrzeni . Przy 
rozwictzywaniu zadan niemozliwych lub trudnych do realizowania 
za pomocct tradycyjnych obliczen in:lynierowie zwykle kojarzctprzy
blizone metody rozwictzan ze zdobytym doswiadczeniem. W ten 
spos6b przewidujct relacje mittdzy rozpatrywanymi elementami 
wyst((pujctcymi w systemie, analizujct ich zachowania wynikajctce z 
r6znych badan laboratoryjnych lub praktycznych, a nast((pnie do
pasowujct wczesniejsze zalozenia do wynik6w tych badan. Taki 
spos6b post((powaniajest analogiem pewnego procesu przetwarza
nia informacji w zywych organizmach; system ten nazywa sit( sie
cict neuronowct. Forma1nie mozna przedstawic to jako proces lo
gicznej dedukcji i indukcji .. Obecnie r6zne techniki nasladujctce 
zywe organizmy budzct zainteresowanie swiata nauki i techniki z 
wielu dziedzin . Do podstawowych technik zalicza si(( logik(( roz
myt<t (LR), sztucznct siec neuronowct (NN) i algorytm genetyczny 
(AG). 

Logika rozmyta opiera si(( na zasadach logiki wielowartosciowej 
i korzysta z zalozenia tzw. kontinuum prawdziwosci, w kt6rym to 
wartosci prawdy set elementami pewnego liczbowego zbioru roz
mytego . Mogct to bycliczby z przedzialu [0,1]. Na podstawie tych 
liczb mozna przedstawic r6zne zmiany lingwistyczne. 

Sztuczna siec neuronowa nasladuje biologiczne sieci neurone
we. Przetwarzanie informacj i realizowane jest w niej poprzez g((stct 
siatk(( w((zl6w obliczeniowych i ich polctczen. Dziala ona jak r6w
nolegle rozproszone systemy obliczeniowe. 

Algorytm genetyczny jest natomiast procesem poszukiwawczym 
opartym na mechanizmach doboru naturalnego oraz dziedziczno-
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sci. Charakteryzuje si(( on potencjalnct mozliwoscict wykorzystania 
architektury o wysokim stopniu r6wnoleglosci. W zastosowaniu do 
zagadnien optymalizacyjnych algorytm genetyczny stanowi obie
cujctce pot((zne narz((dzie w poszukiwaniu najlepszych rozwictzan . 

Struktura systemu przetwarzania informacji polegajctca na koja
rzeniu wyzej opisanych technik (LR, NN, AG) tworzy tzw. system 
inteligentny. W geotechnice system ten stosuje si(( do modelowania 
eksperymentu, np. okreslenia wartosci kctta tarcia wewn((trznego i 
sp6jnosci gruntu w podstawowych badaniach mechaniki grunt6w. 

W Katedrze Geotechniki Politechniki Gdanskiej opracowano 
metod(( opartct na zasadzie rozumowania rozmytego, w kt6rej wy
korzystuje sit( technik(( sieci neuronowych, opartct na algorytmie 
genetycznym do analizy proces6w uplynnienia gruntu. Metoda ta 
uwzgl((dnia mozliwosc zast<tPienia procesu sterowania biemego 
procesem aktywnym w celu okresleniajakosci badan tr6josiowego 
sciskania gruntu. 

NAGRODY 
Podczas uroczystej inauguracji roku akademickiego wr((czono 

24 osobom nagrody dla najlepszych absolwent6w Politechniki 
Wroctawskiej w roku akademickim 1998/99. A oto laureaci : 

Wydziat Architektury: 

1. Robert Kaminski 
2. Tomasz Koziorowski 

Wydziat Budownictwa LCldowego i Wodnego: 

3. Mariusz Skuza 

Wydziat Cbemjj: 

4. Monika Brzctszcz 
5. Katarzyna Chojnacka 
6. Elzbieta Janeczko 
7. Katarzyna Matczyszyn 

Wydziat Elektroniki: 

8. Hubert Nag6my 
9. Adam Sowa 
10. Tomasz Wroblewski 

Wydziat Elektryczny: 

11 . Kostas Karachitos 
12. Krzysztof Szabat 

Wydziat G6rniczy: 

13. Adam Papuga 

Wydzial Iniynierii Srodowiska: 

14. Elzbieta Bctk 
15. Lukasz Drobinski 

Wydzial Informatyki i Zarzlldzania: 

16. Anna Kuzma 
17. Szymon Zysko 

Wydzial Mechaniczno-Energetyczny: 

18. Arkadiusz Dyjakon 

Wydzial Mechaniczny: 

19. Przemyslaw Moczko 
20. Tomasz Wojtasik 

Wydzial Podstawowych Problem6w Techniki: 

21 . Dorota Aniszewska 
22. Marek Labuzek 
23 . Remigiusz Smolarek 
24. Tomasz Zaleski 



paidziernik I 999 

,Dzialania Wspolnoty Europejskiej w odniesieniu do 
europejskiego wymiaru edukacji to r6wniei 
doskonalenie informacji,jej cel6w i srodk6w" 

(Uklad z Maastricht, art.l26) 

Jak sifl wypromowac? 
W ramach programu Organising of the University Image and 

Information Centre, TEMPUS II -JEP-13378-98, kt6rego koor
dynatorem jest dr inz. Marek BARANSKl a z ramienia Politechni
ki Wroclawskiej dr inz. Jerzy Kotowski (obaj z ICT), odbylo Sl(( 
kolejne seminarium wyjazdowe. Partnerami PWr w realizacji pro
gramu sq Institut National Polytechnique de Lorraine, Nancy z Fran
cji oraz Instituto Superior Technico, Lisbon z Portugalii . Celem 
programu jest stworzenia modelu sluzqcego doskonaleniu organi
zacji Biura Promocji Uczelni, doskonalenie kadry oraz uzupelnie
nie jego wyposazenia. Tym razem w seminarium uczestniczyli asy
stentka pelnomocnika JM Rektora z Biura Promocji oraz prodzie
kani Wydzial6w: Informatyki i Zarzctdzania, Elektrycznego, Budow
nictwa oraz pelnomocnik Dziekana Wydzial Mechanicznego. 

Po osmiu sesjach seminaryjnych w INPL w Nancy, doskonale 
zorganizowanych przez odpowiedzialnego ze strony francuskiej 
Marca DALAUT w pi((ciu niezaleznych, samofinansujacych si(( 
Centrach Informacyjnych, przekazujemy kilka wniosk6w, ku po
zytkowi wszystkich wsp6hworzqcych informacje i kreujqcych ob
raz naszej Uczelni. 

Przy opracowywaniu r6znych dokument6w z informacjq o szko
le, czy akcjach podejmowanych przez uczelni(( nalezy w pierwszej 
kolejnosci zdefiniowae obiekt komunikacji i pod tym kqtem kon
struowac merytorycznqjej trese oraz form((. 

Jako OBIEKTY informacji nale:ly wyodr((bnie przede wszyst-
kim: 

• uczni6w szk6l podstawowych, rodzic6w, 
• licealist6w, 
• student6w, 
• przedsi((biorstw, 
• wszystkich obywateli (podatnik6w), 
• ministerstwo. 
Cel i terminy informacji Sq w przypadku szkolnictwa bardzo waz

ne. Zr62:nicowane poziomy i formy slu:lq najskuteczniejszemu ich 
przyswojeniu i wykorzystaniu. 

Byli absolwenci sq najlepszym i:r6dlem informacji zwrotnej o 
szkole. Dlatego warto byloby zainicjowac wydawanie roczni
kow absolwentow w formie ksill:ikowej tub w internecie. Przy 
podejmowaniu decyzji o wyborze kierunku studiow mlodzi lu
dzie Sll glownie zainteresowani programem studiow 
i tym co b~dll robic po ich ukonczeniu. Mamy kata
logi kursow i informatory. Istotnym jest aby wpro
wadzic do nich informacje przekazywane przez star
szych kolegow. Przygotowujllc material na targi edu
kacyjne czy kompakt z informacjami o szkole nale:iy 
starac si~ o znaczllCY udzial studentow w ich prezen
tacji. 

Z wielu wymienionych form wsp6lpracy pomi((dzy 
uczelnict a przemyslem bardzo po:lqdane wydaje si(( sko
rzystanie z praktycznej wiedzy pracownik6w spoza 
uczelni. Du:ly nacisk nale:ly polozyc na kultywowanie 
zwiqzk6w z bylymi absolwentami, zajmuj(lcymi ekspo
nowane stanowiska (np. Klub Dyrektor6w). W zasadzie 
na poziomie Instytut6w naszej uczelni rola ta przypada 
dyrektorom ds. wsp6lpracy z przemyslem. Nalezaloby 
moze te jednostki Instytut6w uaktywnie i wlqczye do 
budowanego modelu. 

Podsumowujqc wyniki seminarium uczestnicy starali 
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si(( uporzctdkowae wnioski w dwie grupy: 
l.Wnioski sluictce organizacji Centrum Informacji i Kreowania 

Obrazu Uczelni (eel JEP-u): 
• seminaria odbywaly si(( w zasadzie w pi((ciu «centrach informa

cji», kt6re majq inspirowae· do poszukiwan modelu naszego cen
trum; wszystkie si(( samo finansujq, wszystkie majq sci sly zwiqzek 
z regionem, uczelniami, studentami, absolwentami, przemyslem. 

• konieczna jest deklaracja wladz uczelni: wytyczne (zarzctdzenia 
JM Rektora) dla istniejqcych jednostek w celu podkreslenia priory
tet6w uczelni, dalszego uporzqdkowania form dokument6w infor
macyjnych w zaleznosci od odbiorcy i przeznaczenia, ustalenie za
kresu informacji w imieniu uczelni (w zasadzie wystrwuJq elemen
ty takich dzialmi np. dotyczqce. sprawozdan, Targ6w edukacyjnych, 
Wystaw, Katalog6w og6lnopolskich itp.; brak formalnych us tal en 
dotyczqcych np. strony WWW, broszur, skladanek wydzialowych, 
pozwolen na korzystanie z LOGO uczelni itd.) 

2.Wnioski majqce znaczenie dla doskonalenia istniejqcej na WY
DZIALACH dokumentacji informacyjnej : 

• relacja priorytet6w wydzialu i priorytet6w uczelni (jest zgod
na), podporzqdkowanie form pewnych dokument6w formie cen
tralnej (juz jest w pewnym zakresie) ; 

• konieczne uaktywnienie informacji od przemyslu (dyrektorzy 
ds. wsp6lpracy z przemyslem w instytutach wydzialowych); koniecz
ne uaktywnieni informacji studenckiej (samorzqd, kola mlodych w 
stowarzyszeniach zawodowych, sp6ldzielnie pracy!) 

• szczeg6lnie cenne seminaria dotyczqce komunikacji z przedsi((
biorstwami oraz informacyjnej dzialalnosci student6w. 

Budowany model powinien uwzgl((dniae potrzeby wszystkich 
nadawc6w i odbiorc6w informacji, ajednocze5nie zapewniae pew
nq niezaleznose jednostek uczelni pod wzgl((dem zakresu rozpo
wszechnianej informacji i charakteru kreowanego obrazu. Choe 
francuskie uczelnie dysponujq na poszczeg6lnych wydzialach przed
stawicielami odpowiedzialnymi za wsp6lprac(( z Biurami Promo
cji, model doplywu podstawowych informacji, przygotowanych w 
odpowiedniej formie, powinien bye budowany na fundamencie 
kompetencji i zyczliwosci wszystkich jednostek. Informacje te mogq 
bye w Biurze Promocji przetwarzane dla r62:nych cel6w szczeg6lo
wych, gdyz zadaniem Biura powinno bye gromadzenie i opracowa
nie informacji og6lnych w jak najatrakcyjniejszej, skondensowa
nej formie i kierowanie ich do najszerszego grona odbiorc6w. Na
tomiast szczeg6lowe informowanie powinno pozostae w gestii 
wydzial6w. 

Nalezy podkreslae, ze przekazywane DZISIAJ informacje slu:lq 
nie tylko bie:lqcym realizacjom ale sq fundamentem JUTRA na
szych pracownik6w, student6w i regionu. 
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Doktorat honoris causa UWr. 
dla prof. Gerarda Labudy 

1 5wrzesnia odbyla si(( uroczystosc nadania doktoratu honoris 
causa Uniwersytetu Wroclawskiego prof. Gerardowi Labudzie. 

Pochodzi on z Nowej Huty kolo Kartuz, gdzie urodzil si(( w 1916 
roku. W 1943 r. ukonczyl studia historyczne na tajnym Uniwersy
tecie Ziem Zachodnich w Warszawie. W rok p6zniej uzyskal tam 
doktorat. 

Po zakonczeniu II wojny swiatowej podj<tl prac(( na Uniwersyte
cie Poznanskim, gdzie habilitowal si(( w 1946 r. W roku 1950 uzy
skal tytul profesora nadzwyczajnego, a w 6 tat p6Zniej - profesora 
zwyczajnego. 

W latach 1962-65 byl rektorem Uniwersytetu im Adama Mickie
wicza w Poznaniu. 

W 1951 r. zostal czlonkiem Polskiej Akademii Umiej((tnosci . Byl 
jednym z jej odnowicieli i pierwszym prezesem po jej reaktywowa
niu ( 1989-94). 

W latach 1953-86 kierowal Zaldadem Historii Pomorza w Insty
tucie Historii PAN. Pelnil tez funkcj(( prezesa Oddzialu PAN w 
Poznaniu (1972-80) i wiceprezesa PAN (1984-86). W latach 1958-
61 byl dyrektorem Instytutu Zachodniego w Poznaniu, a nast((pnie 
sekretarzem generalnym (do 1972) oraz prezesem Poznanskiego 
Towarzystwa Przyjaci6l Nauk (1972-75). 

Stworzyl podstawy krytycznej wiedzy o pocz<ttkowych dziejach 
panstwa polskiego i jego miejscu w sredniowiecznej Europie . Wy
dal m.in. dzie}a dotyCZ<tCe pOCZ<ttk6w paiJ.stwa poJskiego, srednio
wiecznej dyplomacji polskiej i najstarszej Slowianszczyzny Zachod
niej . Byl jednym z redaktor6w Slownika Starozytnosci Slowian
skich. Przesledzil tez zmiany zachodniej granicy Polski w ci<tgu 
ponad tysi<tca lat. Wiele prac poswi((cil historii polskich ziem p6l
nocnych. Byl wsp6ltw6rc<t syntezy historii Pomorza, monografii 
Zakonu Krzyzackiego w Prusach, zbioru studi6w o dziejach Ka
szub6w i wielu innych rozpraw. Wychowal liczne grono badaczy 
dziej6w Slowian. 

Prof. Gerard Labuda otrzymal juz doktoraty honoris causa Uni
wersytet6w: Gdanskiego, Jagiellonskiego, Warszawskiego oraz im. 
Mikolaja Kopemika w Toruniu. 

Uroczystosc nadania honorowego doktoratu odbywala si(( w czasie 
XVI Powszechnego Zjazdu Historyk6w Polskich, po 5 I latach zno
wu zorganizowanego we Wroclawiu. Impreza ta zgromadzila okolo 
1400 specjalist6w. Wsr6d towarzysz<tcych zjazdowi atrakcji byly 
m.in .: spotkanie z prof. Andrzejem Paszkowskim i promocja ,Czar
nej ksi«gi komunizmu", prezentacje i kiermasz ksi<t:Zek oraz dysku-

Podpisano umowfi o wsp6fpracy 

Wizyta w Wilnie 
1M Rektor przebywal w dniach 19-23 wrzesnia w Wilnie, gdzie 

byl gosciem Wilenskiego Uniwersytetu Technicznego im. Gedymi
na (Vilnius Gediminas Technikos Universitetas) . Towarzyszyli mu 
Prorektor ds. Og6Jnych dr Ludomir Jankowski i pelnomocnik Rek
tora ds. promocji dr Wlodzimierz M.Baranski. Podpisano umow(( o 
wsp6lpracy polegaj<tcej na wymianie student6w i pracownik6w. 
Przyczyni si(( to zapewne do poszerzenia kontakt6w, kt6re obecnie 
S<t najbardziej o:Zywione w dziedzinie budownictwa. 

Dw6ch pracownik6w naukowych wilenskiej uczelni przyjechalo 
juz do Wroclawia, by obserwowac II Festiwal Nauki, gdyz rektor 
Kazimieras Zavadskas widzi mozliwosc przeszczepienia tej impre
zy na teren litewski. 

Prof. A.Mulak zostal udekorowany przez rektora K.Zavadskasa 
honorow<t szarf<t Uniwersytetu Technicznego w Wilnie . 
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sja nad projektem nowego herbu wojew6dztwa dolnosl<tskiego. 
Na doktoracie h.c. prof. Gerada Labudy obecny byl prezydent 

Aleksander Kwasniewski. 

Z Kolegium Rektor6w 
29 wrzesnia odbylo si(( pierwsze w nowej kadencji posiedzeniu 

rektor6w wroclawskich i opolskich uczelni . Przewodnicz<tcym Ko
legium wybrany zostal w tajnym glosowaniu rektor Uniwersytetu 
Wroclawskiego prof. Romuald Gelles . 

Om6wiono sprawy bie:Z<tce zwi<tzane z inauguracj<t roku akade
mickiego. Powr6cono tez do - wielokrotnie na posiedzeniach kole
gium poruszanej - sprawy fundacji Pro Homine, kt6ra dla realiza
cji swych zadan musi zaci<tga6 kredyty. Zadecydowano, ze rektorzy 
indywidualnie udzielac b<td<t fundacji por((czen kredytowych. 

Kolegium postanowilo tez wl<tczyc do programu obchod6w uro
czystosc odsloni((cia tab! icy pami<ttkowej ku czci krakowskich pro
fesor6w aresztowanych przez Niemc6w w 1939 roku. 

W przyszlym roku przypada jubileuszem 50-lecia Zrzeszenia Stu
dent6w Polskich. Postanowiono, ze Kolegium Rektor6w obejmie 
honorowy patronat nad uroczystosciami, co nie dziwi wobec za
pewnienia o obecnosci na obchodach 50-lecia ZSP prezydenta RP 
Aleksandra Kwasniewskiego. 

Rektor AR prof. Tadeusz Szulc podj<tl temat integracji srodowi
ska akademickiego Wroclawia . Wskazal wiele dziedzin dzialalno
sci i obszar6w funkcjonowania uczelnianych agend, w kt6rych 
mozna podj<t6 wsp6lne inicjatywy, albo wr((cz calkowicie je zinte
growac. Wsp6lnie mozna zarz<tdzac akademikami, wyst({Powac o 
pozyczki do bank6w lub wybrac jeden bank, kt6ry z tak pot((znym 
klientem musialby si(( liczyc. Wsp6lnie mozna tez wyst((powac z 
inicjatywami do rz<tdu, Parlamentu, FNP, KBN, razem podejmo
wac inwestycje i przeprowadzac przetargi, chocby na zakup kom
puter6w. Zyski moglyby bye ogromne! Najlepiej, gdyby wszystkie 
uczelnie stanowily jed en organizm, ale poniewaz istniej<t silne opory 
mentalne przed wejsciem w struktur(( Uniwersytetu Wrodawskie
go, prof. Szulc zaproponowal utworzenie konfederacji pod nazw<t 
UNIWERSYTET DOLNOSLf\SKI. Bylby to niew<ttpliwie najwi<tk
szy (no, powiedzmy najliczniejszy - red .) uniwersytet w Europie. 
Kazda uczelnia przyst((puj<tca do konfederacji zachowalyby dotych
czasowy status , a nowa struktura umozliwialy podejmowanie 
wszystkich tych dzialan, kt6re teraz nie S<t mozliwe. Tymczasem, 
przyj((to propozycj(( rektora Szulca, by wyst<tPi6 do uczelni zielo
nog6rskich o dol<tczenie do Kolegium Rektor6w Uczelni Wrocla
wia i Opola. (mwj) 
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Mamy za sob~t II Festiwal Nauki we Wroclawiu. Zdaniem organi

zator6w, kt6rzy podsumowywali imprez(( w pierwszych dniach pai
dziemika, wyklady, panele dyskusyjne, pokazy i wystawy odwie
dzilo l~tcznie sporo ponad 35 tys. os6b. Najbogatsz~t ofert(( festiwa
lowych imprez przygotowaly najwi((ksze wroclawskie uczelnie. A 
oto, ilu bylo uczestnik6w FN na poszczeg6Jnych uczelniach: 

Politechnika Wroclawska 15000 (!! !) 
Uniwersytet Wroclawski 12000 
Papieski Fakultet Teologiczny 1800 
Akademia Sztuk Pi((knych 1425 
Wyzsza Szkola Oficerska 1 000 
Inst. Niskich Temperatur PAN 650 
Akademia Medyczna 649 
Akademia Rolnicza 600 
Akademia Ekonomiczna 500 
Panstwowa Wyzsza Szkola Teatralna 460 
Akademia Muzyczna 460 
Akademia Wychowania Fizycznego 435 
Swiatowa Federacja Chirurg6w 

Kr((goslupa i Spondyliatr6w 300 
Ossolineum 250 
Mensa Polska 250 
Inst. Immunol. I Terapii Dosw. PAN 170 
Muzeum Narodowe 60 
Centrum Badan Kosmicznych PAN ? 
Ogr6d Zoologiczny ? 

Tab blisko dwukrotnie zwi((kszona skala imprezy wynika z pew
nosci~t z dobrej opinii o pierwszym festiwalu i ze znacznego zakty
wizowania medi6w. Nic jednak nie przychodzi bez wysilku, o czym 
najlepiej zapewne wie kieruj~tca organizacj~tFestiwalu na Politech
nice i maj~tca du±y wklad w dzialalnosc wroclawskiego Komitetu 
Festiwalowego pani prof. Kazimiera A.Wilk. Jej energia zwyci((
zala wszystko i wszystkich, co widac nawet na naszej okladce. 

A oto wrazenia politechnicznego koordynatora poprzedniego fe
stiwalu prof. Ludwika Kornrowskiego: 

- Na pewno sq dwie rzeczy, kt6re war to podkreslic i kt6re bardzo 
mnie cieszq. Przede wszystkim uczestniczylo w Festiwalu znacznie 
wi~cej ludzi nii w zeszlym roku i to ludzi, kt6rzy trajili nie tylko na 
uczelni~. ale i do sal wykladowych. Nie tylko do poduszkowca i 
balonu. To jest zdecydowana zmiana w stosunku do zeszlego roku, 
kiedy zdarzaly si~ wyklady, na kt6re przyszlo 10 czy 15 os6b. W tej 
chwili nie zauwaiylem takiego, kt6ry nie zaczynalby si~ przy pelnej 
sali. Na niekt6rych ta pelna sal a czasem pustoszala, ale ta poczqt
kowa liczba ch~tnych by/a znaczqca. 

Druga rzecz - kapitalna -jest taka, ie zeszlego roku musialem 
sam prosic ludzi, ieby chcieli si~ na Festiwalu zaprezentowac, a 
oni mnie pytali: poco, czy to warto? Tym razem koordynator Festi
walu musial si~ zastanawiac, czy propozycj~ wykladu przyjqc, czy 
odrzucic. Bylo ich dosyc. Wiele z nich bylo ciekawych. Przypusz
czam, ie w przyszlym roku tylko ambitni i majqcy najatrakcyjniej
sze prezentacje dopchajq si~ na Festiwal. Bo nie moina mnoiyc 
imprez w nieskonczonosc. 

W kaidym razie impreza jest potrzebna. Dobry okazal si~ pomysl, 
ieby zaczynac festiwal w piqtek rano. Dzi~ki temu przychodzily tu 
cale szkoly. Trzeba by nawet nastawic si~ na to, ieby oferowane w 
tym dniu wyklady czy prezentacje mialy charakter specjalnie dopa
sowany do program6w szkolnych, wychodzqcy naprzeciw potrze
bom nauczycieli. 

A wi((c zacz((lo si(( w pi~ttek. Po poranku zdominowanym przez 
grupy szkolne odbylo si(( uroczyste otwarcie II Festiwalu Nauki. 
Jego miejscem byla Aula Leopoldina. Wr((czono nagrody: za hej
nal FN - panu Wojciechowi Zdzarskiemu, studentowi Akademii 
Muzycznej im. Karola Lipinskiego we Wroclawiu i za prace pla
styczne nawi~tzuj~tce do Festiwalu Nauki (jedn~t z nich zamieszcza-

myna zdj((ciu) . Wyklad otwieraj~tcy Festiwal wyglosila pani mini
ster Malgorzata Kozlowska (KBN), kt6ra zaprezentowala sytu
acj(( naszej nauki w momencie wchodzenia Polski do struktur euro
pejskich. Sluchali jej z uwaglt nie tylko rektorzy wroclawscy, ale i 
JE ks. kardynal Henryk Gulbinowicz. Opraw(( artystyczn~t inaugu
racji stanowil wyst((p prawoslawnego ch6ru Oktoich. 

Trudno nam zreferowac wszystkie imprezy, kt6rych w skali sa
mej tylko naszej uczelni bylo okolo 70. 

Mielismy kilka dyskusji panelowych: 

,Blaski i cienie biotechnologii" 

- zgromadzily wybitnych naukowc6w, kt6rzy przybyli z r6i:nych 
osrodk6w na sw6j kongres (piszemy o tym odr((bnie). Nalezy tu 
odnotowac, ze mimo niesprzyjaj~tcych warunk6w do zadawania 
pytan (aula!), mlodziez Sp((dzila na dyskusji az dwie godziny. Byla 
to przede wszystkim zasluga umiej((tnych prezentacji, bo choc za 
prawidlowe pytania przyznawano egzemplarze kwartalnika ,Bio
techniologia", liczylo siC( raczej trafienie na wlasciw~t odpowiedz. 

Do atrakcji festiwalu moi:na zaliczyc interdyscyplinam~t dysku-
sj(( 

,Czy mo:ina stworzyc inteligencj\l?" 

Rzadko kt6re spotkanie mialo tak r6i:norodn~t obsad(( dyskutan
t6w,jak przeprowadzona w niedziel(( (26.IX.) debata. Prowadz~tcy
mi byli psycho log prof. Czeslaw Nosal (PWr) i prof. Jerzy Swi~ttek 
(informatyk, PWr), zas udzial wzi((li prof. Czeslaw Basztura (elek
tronik informatyk, PWr) prof. Roman Galar (biocybemetyk auto
matyk, PWr) i prof. J6zef Kosian z reprezentuj~tc nurt filozoficzny 
(UWr). R6wnie urozmaicone bylo grono sluchaczy, a wlasciwie 
uczestnik6w dyskusji - gdyz glosy ze strony publicznosci padaly 
bardzo licznie. Obok dostojnego prof. Bronislawa Pilawskiego (b. 
dziekana Wydz. IZ), marszalka-profesora Jana Waszkiewicza, 
b,dziekana Wydz. Chemicznego Miroslawa Soroki - Jubi~tcego prze
nicowac kazdy problem i spojrzec nan z nieoczekiwanego punktu 
widzenia, licznej grupy mlodych wielbicieli informatyki i czystych 
(przynajmniej duchem) humanist6w, przybyli reprezentanci Mi((
dzynarodowej Grupy Inicjatywnej DIN0-96 propaguj~tcej ,energi(( 
zycia uzyskan~t dzi((ki badaniom systemem SLD". Sluchacze zajC(li 
krzesla, podlog(( i kolana koleg6w. 

Gl6wny nurt dyskusji dotyczyl mozliwosci wykreowania sztucz
nej inteligencji. Pierwotne zalozenie, ze b((dzie to naturalny (?) 
wynik dalszego komplikowania siC( struktur, na jakich opierajlt siC( 
dzisiejsze komputery, byl kontrowany uwagami o moi:liwosci za
stosowania struktur biologicznych. 

Szczeg6ln~t radosc wzbudzil dyskutant, kt6ry powiedzial: 
Nie wszystko trzeba tworzyc przez proste nasladowanie. 
Na przyklad: samolot nie nasladuje naturalnego sposobu 
latania, a lata nie gorzej niz czlowiek. 

Mimo porz~tdkuj~tcych metodologicznie wypowiedzi prof. Basz
tury, sluchacze cz((sto usilowali podj~t6 temat, czym wlasciwie jest 
inteligencja: czy tylko sprowadza siC( do zdolnosci do przeprowa
dzania szybkich operacji, czy moze wymaga czegos wi((cej. 

To zapewne sklonilo prof. J.Waszkiewicza do pytania: Czy kom-
puter moze miec poczucie humoru? 

Prof. Cz. Nosal: Osobiscie w~ttpir<. 
Prof.M. Soroka: A co to jest poczucie humoru? 
Prof. J .Waszkiewicz : A to juz albo sir< rna, albo nie, 

panie profesorze. 
Prof. J.Kosian reprezentowal w tym gronie nurt czysto humani

styczny. Podkreslal zagrozenia, jakie moglt wynikac ze zbyt beztro
skiego operowania nowym, nieoswojonym narz((dziem. Patrz~tcy 
na komputer zawodowym okiem prof. J.Swiatek nie godzil siC( z 
tym stanowiskiem wykazuj~tc, ze - podobnie jak mlotek- kompu
ter jest narz((dziem, z kt6rego mozna zrobic dobry lub zly u±ytek. 
Szczeg6lnie wdzi((czn~t role( mial do odegrania prof. Nosal, kt6ry 
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umiej((tnie poruszal si(( po obu obszarach tematycznych. Umial 
pogodzic stanowiska - chwilami zdawaloby si(( przeciwstawne - i 
Odnalezc gl6wny W(ltek debaty. 

Zachwyt zebranych budzily wypowiedzi prof. R.Galara, kt6ry 
najpierw zadal sobie trud wykazania, ze inteligencja jest cechct re
cesywnct (neandertalczyk mial znacznie wi((kszy m6zg niz dzisiej
szy czlowiek), a nast((pnie przedstawil czarnct wizj(( rosnctcego uza
leznienia czlowieka od wirtualnej rzeczywistosci , w wyniku czego 

' wszyscy, z nielicznymi wyj(ltkami, ulegnct ostatecznemu oglupie
.~ niu. 

Nie zniech((ceni tym mlodzi sluchacze wyrazali nadziej((, ze na 
dnie komputer6w czai si(( iskra intelektu, kt6ry pomogct ujawnic 
sieci neuron owe. Bowiem kazdy z nas czasem marzy, ze jego kom
puter zagada kiedys ludzkim glosem ito calkiem do rzeczy. 

Zasluzonct slawct - od zeszlego roku - cieszct si(( wyklady i poka
zy z cyklu 

,Ach, ten magiczny swiat chemii". 

Kto nie zdolat dostac si(( na wyklad, staral si(( zobaczyc chociaz 
sesj(( posterowct przygotowanct przez student6w. 

Wyklad , Zwierz~ moze ugryic lub uciec- a roslina?" mgr 
Agnieszki Deron, w interesuj(lcy spos6b m6wil o specyficznej roli 
metabolit6w wt6rnych w fizjologii roslin - innej niz wynikaj(lca z 
powszechnie rozumianego ,metabolizmu". Zwictzki te ulatwiajct 
roslinie przystosowanie do warunk6w srodowiska. Wydzielanie 
specyficznego zapachu (perfum), ubarwienia (makijai:u) czy 
atraktantu pokarmowego (przysmak6w) to melody oddzialywania 
przez roslin(( na otoczenie: zagrai:ajctcego roslinozerc((, warunki 
glebowe czy klimatyczne. Wyklad ten odbyl si(( przy ,w szwach 
p((kajctcej" widowni . Zainteresowanie nim bylo tak duze, i:e na i:y
czenie zainteresowanych powt6rzono go w Sali Walbrzyskiej (bud. 
A-3). 

Za szlagier mozna tez uznac wyklad ,Jesli nie chcesz swojej 
zguby, ziola, ziolka stosuj luby" pani dr Jadwigi Soloducho. M6-
wila ona o r6znorodnym dzialaniu zi6l, szczeg6lnie - sprzyjajct
cych milosci . Szczeg6l6w nie zdradzimy (kto nie slyszal, niech i:a
luje), opowiemy tylko, i:e w tej dziedzinie majct zastosowanie czo
snek, jemiola, kalina, lubczyk, ruta i wiele innych. Wsr6d slucha
czy byla nie tylko mlodziei: z nauczycielami, ale r6wniei: lekarze, 
przedstawiciele z towarzystwa ,NEWS"- Twoje Zdrowie w Two
ich R<tkach. R6wniez ten wyklad powt6rzono przy wypelnionej po 
brzegi Sali Walbrzyskiej . 

0 polimerach i ich przyszlosci w niezwykle interesuj(lcy spos6b 
m6wila pani prof. Dan uta Zuchowska w wykladzie zatytulowanym 
,Polimery- czy b~dl! rowniez przebojem XXI wieku?". Slucha
cze zastanawiali si((, czy w niedalekiej przyszlosci nasze codzienne 
odzienie zostanie zast(lpione ,ubrankami z polimer6w". 

,Chemia w ogrodku dzialkowym" zgromadzila tlumy zaintere
sowanych nowoczesnymi metodami stosowanych nie tylko w przy
domowych ogr6dkach. W niemal bajkowy spos6b m6wil o tych 
zagadnieniach profesor Stanislaw Witek wskazuj(lc na zagroi:enia, 
jakie plynct z uprawy i spozywania plod6w niechronionych che
micznie, zwlaszcza zakai:onych patogenami grzybowymi. 

0 tym, i:e sarnajest najliczniejszym gatunkiem zwierzyny grubej 
Europy, m6wil dr Antoni Chyla w swoim wykladzie ,Co nam moze 
pokazac sarna?" Licznie zebrani sluchacze dowiedzieli si((, ze ze 
wzgl((du na corocznct wymian(( i odbudow(( poroi:a jeleniowatych, 
sarny S<t uznawane za szczeg6lnie dobry wskaznik zanieczyszcze
nia srodowiska. Ponadto poprzez analiz(( trofe6w i okaz6w muze
alnych mozna ocenic zanieczyszczenie srodowiska naturalnego w 
przeszloki . 

Jak szkodzi nam motoryzacja i energetyka w dobie wielkiego 
post((pu, opowiadal dr Marek Kulazynski w wykladzie , Czy mo
toryzacja i energetyka muszl! nas true?" 

0 niezwyklych biopierwiastkach m6wila niekonwencjonalnie i 

atrakcyjnie dr hab. Maria Cieslak-Golonka w wykladzie ,Miesz
kancy zielonej prowincji Krolestwa Pierwiastkow". 

Szczeg61ne ,narodziny" pierwiastk6w chemicznych, a taki:e pro
ces pierwotnej nukleosyntezy byly tematem wykladu ,Narodziny 
pierwiastkow chemicznych i ich rozpowszechnienie we Wszech
swiecie" wygloszonym przez dr hab. Miroslawa Millera. 

Liczni widzowie uczestniczyli w pokazie ,Czy wiemy, co jemy", 
kt6ry dotyczyl zawartosci metali w produktach i:ywnosciowych. Pani 
dr Helena G6recka wspierata swoje stwierdzenia wynikami analiz 
na spektrometrze plazmowym, co robilo na zebranych duze wrai:e
nie. 

Wielu gosci przycictgn((la barwna wystawa ,Nowoczesne tech
niczne rozwil!zania dla energetyki" przygotowana przez Zesp6l 
Elektrocieplowni Wroclaw S.A. (bud. A-4). 

Magiczne ,prawidla" w swiecie chemii byly prezentowane przez 
student6w Instytutu Chemii, Biochemii i Biotechnologii a takze 
Instytutu Technologii Organicznej i Tworzyw Sztucznych. Przygo
towali oni wyi:ej wspomnianct wielotematycznct sesj(( posterowct o 
bogactwie i r6znorodnosci ZWi<tZkOW zapachowych W swiecie fO· 

sJin, cudownej mocy zi6l, aktualnych trendach w kosmetyce i far
macji i o niecodziennych wlasciwosciach tworzyw sztucznych. 

,Projektowanie nowych substancji, czyli o komputerach w 
sluzbie chemii" to temat wykladu profesora Andrzeja Sokalskie
go. Licznie zainteresowani sluchacze mieli niepowtarzalnct okazj(( 
do obejrzenia w trzech wymiarach zwictzk6w zaprojektowanych w 
pracowni modelowania molekularnego. 

Wsr6d tych wyklad6w nalei:aloby wymienic r6wniez wyst(lpie
nie dr hab. M.Soroki ,0 naduzywaniu przedrostka bio" . Ponie
waz jednak: primo - nie do konca nalezy zaliczyc go do tematyki 
(bio)chemicznej (moze raczej biosocjologicznej?); secundo - byl 
tei: wygloszony na inauguracji roku akademickiego w Filii Legnic
kiej, zajmiemy si(( nim w przyszlosci oddzielnie. 

Swiat okiem fizyka 

Cykl wyklad6w popularyzuj(lcych fizyk(( wywolal dui:e zaintere
sowanie. Wsr6d sluchaczy przewai:ala mlodziez szkolna, kt6ra przy
byla indywidualnie lub w zorganizowanych grupach z r6i:nych stron 
Dolnego Slctska. Byli tei: studenci, zwyczajni zjadacze chleba i 
wysokiej klasy specjalisci r6znych dziedzin: lekarze, inzynierowie, 
fizycy .. Frekwencja zalei:ala od tematyki i atrakcyjnosci tytulu wy
klad6w i wynosila od kilkudziesi((ciu os6b do ponad 240 (pelna 
sala + miejsca na schodkach). Zasadniczym tematem cyklu wykla
d6w byla szeroko rozumiana przyroda widziana okiem fizyka lub 
matematyka. 

Wyklad zatytulowany ,Oko- znakomity uklad odwzorowujl!
cy" wyglosil dr hab. Henryk Kasprzak, profesor z IF PWr. Naj
nowsze osictgni((cia optyki i elektroniki stosowane w ukladach 
optycznych aparat6w fotograficznych, kamer telewizyjnych, moni
tor6w czy telekomunikilcji nie mogctkonkurowac z najcz((sciej spo
tykanym w przyrodzie ukladem optycznym, jakim jest oko. Moze 
ono pracowac w ekstremalnych warunkach oswietlenia, sledzic 
znajdujctce si(( w r6i:nych odleglosciach obiekty, pozwalac na oce
n(( odleglosci, szybko reagowac na zmieniajctcct si(( sytuacj((. Oczy 
Slt dostosowane do srodowiska i specyficznych potrzeb poszcze
g6lnych gatunk6w. Wyklad byl bogato ilustrowany. 

0 , Laserach w medycynie" m6wila Halina Podbielska, lekarz i 
dr hab. fizyki, pani profesor z IF PWr specjalizuj(lca si(( w optyce. 

Wyjasniala,jak swiatlo oddzialuje na organizm czlowieka. Przed
stawila histori(( leczenia swiatlem i zastosowania laser6w w dia
gnostyce i lecznictwie. Wictzka laserowa w zaleznosci od mocy i 
dlugosci fali moze bye stymulatorem proces6w zachodzctcych w 
organizmie, mozna j<t stosowac do wykrywania i usuwania kom6-
rek raka. ,Skalpellaserowy" nie powoduje krwawienia i nie grozi 
infekcj(l. Zdj((cia ilustruj(lce efekty zastosowania laser6w w medy
cynie przekonaly sluchaczy, wsr6d kt6rych byli liczni lekarze, do 
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koniecznosci ich wprowadzania do praktyki. Czas przeznaczony 
na dyskusj~ byl zbyt kr6tki, dlatego prelegentka z licznym gronem 
zainteresowanych drugo jeszcze dyskutowala na zapleczu sali wy
kladowej odpowiadaj(tc na pytania i ... udzielaj(tc porad. 
,T~cza, halo i inne zjawiska optyczne w atmosferze" to boga

to ilustrowany prostymi doswiadczeniami wyklad przygotowany i 
prowadzony przez dra Wieslawa Bialasa i dr Elzbiet~ Jankowsk<t
Kucht~ z IF PWr. Wypelniajqcy sal~ widzowie zobaczyli, jak skla
dajqc lub rozkladajqc fale elektromagnetyczne r6znej drugosci moz
na uzyskae calq palet~ barw. Model kropli wody, kt6ry stanowila 
plastykowa butelka pozwalal zrozumiee, jak powstaje t~cza, a za
lamanie na modelu krysztalu lodu wyjasnialo zjawisko halo. Wyja
sniano, jak powstaje zorza polama, slup pionowy, dlaczego niebo 
jest niebieskie, zachodzqce slortee jest splaszczone i rna czerwona
W<t barw~. Wyklad byl ilustrowany pi~knymi przezroczami (np. 
wspanialq t~czq nad Mostem Grunwaldzkim) wykonanymi przez 
dr Bialasa. 

Matematyk6w reprezentowal dr hab. Tomasz Downarowicz z In
stytutu Matematyki PWr, kt6ry m6wil o kodach blokowych w przy
rodzie na przykladzie skorup slimak6w. Abstrakcyjne poj~cia trans
formacji zbior6w ilustrowane byly za pomocqkawa!ka ciasta i wal
ka, a skutki i przyklady zastosowan tych transformacji - symulo
wane przez komputer - rzutowane byly na ekran. Dowiedzielismy 
sitt.,jak kompresowane sqpliki w komputerach,jak odtworzye stan 
wyjsciowy zbioru, nawet po bardzo duzej Iiczbie transformacji, i 
jak powstajll. omamenty na skorupach slimak6w. Wyklad pokazal, 
jak skomplikowane i abstrakcyjne teorie matematyczne mogq bye 
wykorzystane do opisu i zrozumienia zjawisk zachodz(tcych w przy
rodzie. 

0 tym,jakie sq, ajakie mog<t bye ,Nowoczesne instalacje elek
tryczne w budynkach nieprzemyslowych" (czyli np. mieszkal
nych), m6wil dr hab. Henryk Markiewicz, profesor z Instytutu 
Energetyki PWr. ,Oszcz~dnosciowa" polityka stosowana w budow
nictwie w poprzednich latach spowodowala, i:e o zdecentralizowa
nym sterowaniu odbiornikami energii elektrycznej z wykorzysta
niem r6i:nego typu sensor6w oraz mikroprocesor6w wi~kszose z 
mieszkm1c6w starych budynk6w moze tylko marzye. Zastosowa
nie nowych technologii w instalacjach elektrycznych pozwala na 
zwi~kszenie bezpieczenstwa i znacznll_ oszcz~dnose energii, stwa
rza tei: czlowiekowi odpowiedni mikroklimat, ulatwia zycie i 
usprawnia dzialanie. 

Z dui:ym zainteresowaniem spotkal si~ wyklad mgr inz. Tomasza 
Zalewskiego, kt6ry m6wil o Jaserowym spowalnianiu (ochladza
niu) atomow. Przedstawil on bardzo prosto, a jednoczesnie na 
wysokim poziomie, zjawiska fizyczne wykorzystywane do uzyski
wania superniskich temperatur. Pokazal, czym jest temperatura, a 
rozpatrujll_c problem, jak zatrzymae slonia rzucajqc w niego pilecz
kami pingpongowymi, poglll_dowo przedstawil dzialanie pulapki 
optycznej . Po wykladzie wi~kszose sluchaczy wyszla z przekona
niem, i:e omawiane problemy sq pi~kne i proste. 

Staranny i trafny dob6r temat6w tej sesji zawdzi~czamy dr hab . 
R.Poprawskiemu i dr hab . S.Kuzminskiemu, profesorom z IF PWr 
oraz doktorowi W. Salejdzie z tegoz instytutu. Sprawnq obslug~ 
audiowizualn<t zapewnil inzynier Leszek Szl~k z IF. 

W globalnej wiosce 

Innq atrakcyjnq grupq tematycznll_ byly specjalistyczne wyklady z 
pogranicza fizyki i nauk technicznych. 

Organizatorem i prowadzqcym cykl wyklad6w byl dr ini:. Wlo
dzimierz Salejda z IF PWr. Zadbano, by po kazdym wykladzie zna
Iazl si~ czas na pytania i odpowiedzi . 

Poszczeg61ne wystqpienia byly ilustrowane przezroczami, trans
parencjami, filmami wideo lub symulacjami komputerowymi. Jest 
to istotne, gdyi: wiek sluchaczy wyklad6w mozna okreslie kr6tko: 
od 7lat wzwyi:. Frekwencja byla wysoka. Sala prawie zawsze byla 
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calkowicie zapelniona, chociaz sluchacze wymieniali si~ z wykla
du na wyklad. Po kazdym wykladzie odbywala si~ 10-minutowa 
dyskusja animowana przez prowadzll_cego imprez~ dra W. Salejd~. 
W trakcie dyskusji zadawano szereg pytan dotyczqcych gl6wnie 
praktycznych zastosowan osiqgni~e techniki w r6i:nych gal~ziach 
przemyslu, medycynie gospodarstwach domowych etc. 

W tym cyklu zaprezentowano 6 wyklad6w: 
Telekomunikacja u progu XXI wieku. Wykladowcq byl prof. dr 

hab. Daniel J.Bem z Instytutu Telekomunikacji i Akustyki PWr. 
Przedstawil kolejny (po rewolucji telefonicznej i radiowej) prze
lom w telekomunikacji, kt6ry poci<t.ga za sob<t bogate skutki tech
niczne, gospodarcze i spoleczne. 

Niebieska optoelektronika. Dr inz. Marek Panek z Instytutu 
Techniki Mikrosystem6w PWr, a (wsp6lautorem prezentacji byl dr 
inz. Marek Tlaczala z ITM PWr). om6wil zastosowania optoelek
troniki, w tym Iaser6w p6lprzewodnikowych w przemysle i woj
sku. 

Czy robot mo:ie miec dusz~? - usilowal ustalie prof. dr hab. 
Krzysztof Tchon z Instytutu Cybemetyki Technicznej PWr. 

Przyszlosc komputerow -to problem rozwazany przez prof. dr 
hab. Janusza Biernata z ICT PWr. 

Czy i jak mozna zbudowac komputer optyczny? Prof. dr hab. 
Andrzej Miniewicz z Instytutu Chemii Fizycznej i Teoretycznej PWr 
pokazal, jak jego lektury science-fiction z czas6w szkolnych staly 
si~ w kr6tkim czasie rzeczywistosciq. Wyjasniljakosciowe r6znice 
mi~dzy tradycyjnymi i optycznymi komputerami . Mlodziez byla 
zafascynowana stopniem zaawansowania prac w tej dziedzinie. 

Eksperymenty wirtualne w fizyce - zostaly zaprezentowane 
przez dra inz. Pawla Scharocha, dra ini:. Wlodzimierza Salejdtt., mgra 
inz. Marcin a Justa (pracownik6w naukowo-dydaktycznych IF PWr) 
i Krzysztofa Tatarczyka, studenta V r. WPPT. 

Publicznose zadawala pytania i wlqczala si~ aktywnie do dysku
sji prowadzonych po kazdym wykladzie, zwlaszcza gdy prowadz<t
cy kladl duzy nacisk na pogl<t.dowose, ui:ywal por6wnan i analogii 
z zycia codziennego, nawiqzywal do zastosowan praktycznych, 
unikal specjalistycznych termin6w naukowych, poslugiwal si~ j~
zykiem popularnonaukowym, mial przygotowane doswiadczenia, 
pokazy, demonstracje, filmy, produkty techniczne ilustrujqce trese 
wykladu, animacj~ lub symulacje komputerowe. 

Tak np. z wykladem prof. Bema o telekomunikacji zwiqzana byla 
prezentacja ,Wideotelefonia i wideokonferencja- jak to dzia
la?" przygotowana przez dra Miroslawa Szymanowskiego z PWr i 
pan6w Jana Misiolka i Miroslawa Zawrotniaka (TP S.A.), kt6rzy 
zaprezentowali t~ - dzis jeszcze niezwyklq, lecz zyskujli_Cll. na po
pulamosci form~ lqcznosci . Ponadto odbyla si~ dyskusja na temat 
teleedukacji, w kt6rej wzi~li udzial prof. Roman Morawski i dr 
Marek Sredniawa z PW, prof. J.Dzielicki ze Slll_skiej AM oraz prof. 
D.J.Bem i dr M.Szymanowski (PWr) . 

Niekonwencjonalnll. odpowiedzill. na klasyczne zainteresowania 
milosnik6w motoryzacji byl cykl wyklad6w 

,Ekologiczna eksploatacja silnikow spalinowych". 

Przygotowali je pracownicy naukowo-dydaktyczni Zakladu Na
p~d6w Spalinowych Instytutu Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn 
PWr. Na wst~pie dr inz. Czeslaw Kolanek przedstawil ,Rys histo
ryczny i wprowadzenie do problematyki silnikow spalinowych". 
Szczeg6lowe zagadnienia byly przedmiotem wystqpien dra inz. 
Krzysztofa Miksiewicza, kt6ry om6wil ,Konstrukcje nowocze
snych silnikow spalinowych", dra inz. Andrzeja Kazmierczaka 
wyjasniajll_cego ,Jak dostarczyc paliwo do silnika spalinowego" 
i dra inz. Marka Reksy, kt6ry postawil problem ,Paliwa pocho
dzenia roslinnego-alternatywa czy koniecznosc?". Dr inz. Cze
slaw Kolanek otworzyl przed sruchaczami nowe perspektywy za
dajqc interesujqce wszystkich w dobie podwyzek cen paliwa pyta
nie ,Czy b~dziemy jezdzic na wodzie?", a dr inz. Wojciech Wal-
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kowiak zaprezentowal ,Systemy oczyszczania spalin". Dodatko
wym punktem programu bylo wyst<UJienie pracownika Politechniki 
Opolskiej, dr inz. Waclawa Hepnera, dotycz~tce doswiadczen w tzw. 
,jezdzie oszcz~dnosciowej" samochodem testowym. 

Po wykladach zglaszano liczne pytania. Odbyla sit( tez prowa
dzona przez dr Kolanka dyskusja dotyczctca problematyki spraw
nosci, wielopaliwowosci, toksycznosci oraz trwalo5ci silnik6w spa
linowych. Uczestniczyli w niej gl6wnie mlodzi ludzie obojga plci . 

Na Wydziale Elektroniki na zwiedzaj~tcych oczekiwaly Labora
toria : Telewizji Satelitarnej i Kablowej, Analogowych Uklad6w 
Elektronicznych oraz Robotyki . 

Wiedza gosci, kt6rzy je zwiedzali byla bardzo zr6:lnicowana Grupy 
mlodziezy z nauczycielami, rodziny na niedzielnych przechadzkach, 
osoby, kt6re interesowaly sit( studiami na Politechnice i inni, kt6-
rzy trafili tu dose przypadkowo, mogli wysluchac informacji i za
dac pytania. Latwo bylo przewidziec, ze Laboratorium Robotyki 
podziala na wyobraznil(, gdyz sama nazwa kojarzy sit( z przyszlo
scict. Atrakcjct byl robot mobilny - Ulisses (zdjl(cie na wkladce 
pokazuje jego prezentacjl( przez dra Andrzeja Wolczowskiego). 
Zainteresowanych bylo bardzo wielu: od doroslych hobbist6w tech
niki po calkiem mlodych wielbicieli fantastyki . Wsr6d nich wyr6z
niala sit( grupa uczni6w szk6l srednich zainteresowanych wyborem 
studi6w. Pojawiali sil(pracownicy i studenci innych wydzial6w PWr, 
kt6rzy, jak Sit( okazuje, chl(tnie korzystaj~t Z mozJiwosci dowiedze
nia sit(, gdzie naprawdl( studiujct. W sumie w czasie jednego nie-

Doktoraty 
francusko-polskie ( co-tutelle) 
w Katedrze Metrologii 
Elektronicznej i Fotonicznej 

Katedra Metrologii Elektronicznej i Fotonicznej Politechniki 
Wroclawskiej oraz Laboratoire d'Energetique des Systemes et 
Procedes w Rauen we Francji wsp6lpracujct w zakresie wykorzy
stania wlasciwosci swiatla rozproszonego w badaniach uklad6w 
dyspersyjnych. Wsp6lpracl( tl( zapocz~ttkowal Prof. J. Mroczka kie
dy przebywal na dlugoterminowym stazu naukowym w Rauen, a 
kontynuowali dwaj jego doktoranci, obecnie pracownicy Katedry 
Metrologii Elektronicznej i Fotonicznej. Wykonywali tam swoje 
prace doktorskie: 

- D. Wysoczanski, ,Diffusion multiple de Ia lumiere: application 
a ('orientation de fibres dans des materiaux composites", kt6rego 
obrona odbyla sit( 13 wrzesnia 1996r., 

- M. Czerwinski, ,Modelisation de Ia turbidite spectrale d'un mi
lieu multidiffusif et son application au probleme inverse", kt6rego 
obrona odbyla sit( 16 listopada 1998r. 

Prace te byly wykonane w ramach wsp6lnie prowadzonych dok
torat6w. Doktoranci przebywali 6 miesil(cy we Francji i 6 miesil(cy 
w kraju przez okres 3 lat. 

Praca doktorska Dariusza Wysoczanskiego omawia problemy in
terakcji promieniowania elektromagnetycznego z czctstkami fazy 
rozproszonej osrodka dyspersyjnego w przypadku rozproszenia 
wielokrotnego. Opracowany zostal model rozproszenia wielokrot
nego na czctstkach cylindrycznych wykorzystuj~tc zjawisko rozpro
szenia pojedynczego na nieskonczenie dlugim cylindrze opisane 
teori~t Lorenza-Mie i metod(( Monte Carlo. Wyniki badan symula
cyjnych posluzyly do opracowania nieinwazyjnej metody pomiaru 
wlasciwosci material6w kompozytowych przy uzyciu swiatla roz
proszonego. W metodzie tej poprzez analizl( przestrzennct rozkladu 
natl(zenia swiatla rozproszonego oraz wzajemnego stosunku kom
ponent6w polaryzacyjnych swiatla rozproszonego przez material 

dzielnego poranka przewinl(lo sit( tu prawie 100 os6b! 
To oczywiscie nie wszystko. Nie przedstawilismy atrakcji na 

wolnym powietrzu: sprzl(tu lataj~tcego i plywaj~tcego, zabytk6w tech
niki i ,Panoramy Raclawickiej ad kuchni". Pominl(lismy prezenta
cjl( Biblioteki Gl6wnej. Powiedzmy Wil(C tylko, ze konczctect im
prez~t byl wyklad marszalka dolnoslctskiego prof. Jana Waszkiewi
cza ,Europejski naroznik Polski - rzecz o strategii rozwoju regio
nu Dolnego Slctska", wystl(p Ch6ru Opery Wroclawskiej i .. . zapro
szenie do Ogrodu Zoologicznego. 

Co dalej? 

Podjl(to juz przygotowania do Festiwalu Milenijnego. Impreza w 
roku 2000 zostala wl~tczona do obchod6w I 000-lecia Wroclawia. 

Pojawiajct sit< glosy, ze Festiwal Nauki powinien przybrac postac 
ustawicznego cyklu wyklad6w popularnonaukowych prowadzonych 
przez pracownik6w naukowo-dydaktycznych PWr dla szerokich 
rzesz sluchaczy z Wroclawia i regionu Dolnego Slctska w calym 
roku akademickim. Pozwoliloby to dobitniej niz do tej pory uza
sadniac szerokim krl(gom spoleczenstwa koniecznosc ponoszenia 
naklad6w na badania podstawowe i techniczne. Wyklady prezento
wane w ramach Festiwalu Nauki powinny miec charakter popula
ryzatorski. 

Ale set tez zwolennicy utrzymania dotychczasowej formy dziala
nia . Bo choc natlok imprez czasem utrudnia wyb6r, , to rozcictgnil(
cie festiwalu na caly tydzien, wg pomyslu warszawskiego) grozi 
zatraceniem wyj~ttkowego i odswil(tnego klimatu spotkan. (mk) 

kompozytowy okreslano koncentracjl( oraz polozenia wl6kien w 
material e. 

Praca doktorska Marka Czerwinskiego dotyczy analizy transmi 
tancji swiatla przez osrodek optycznie gl(sty. Wykorzystano tu sta
tystyczn~t metod(( Monte Carlo i analitycznct metod!( czterech stru
mieni . Na bazie tych dw6ch metod stworzona zostala metoda hy
brydowa lctczctca zalety wynikaj~tce z analitycznej fanny i szybko
sci obliczeniowej metody czterech strumieni z zaletami uniwersal
nosci i dokladnosci obliczeniowej statystycznej metody Monte Car
lo. Tak opracowana metoda hybrydowa umozliwia analizl( swiatla 
transmitowanego przez osrodki gl(ste bez ograniczen wynikaj~tcych 
z geometrii ukladu czujnika, w kt6rym dokonywany jest rzeczywi
sty pomiar. Zastosowanie metody hybrydowej w procesie inwer
syjnym ukazuje jej praktyczne mozliwosci w technice pomiarowej . 
Niemozliwym bylo zastosowanie klasycznych schemat6w inwer
syjnych zbudowanych w oparciu o metody Philips-Twomey'a oraz 
Backus-Gilbert'a. St~td tez opracowano metod(( inwersyjn~t bazuj~t
C<t na metodach numerycznych polegajctect na wyznaczaniu miejsc 
zerowych funkcji oraz minimalizacji bll(du. Metoda hybrydowa, w 
pol~tczeniu z opracowanym schematem inwersyjnym, tworzy jako
sciowo nowe narzl(dzie pomiarowe w spektralnej analizie turbidy
metrycznej uklad6w dyspersyjnych. 

Rezultatem prowadzonych wsp61nie prac jest szereg wsp6lnych 
publikacji i wyst~trien na mi~tdzynarodowych kongresach . Opubli
kowano 6 artykul6w w renomowanych czasopismach Applied 
Optics, Optical Engineering, Part. Part. Sizing Charact., Rev. Sci. 
lnstr: Wygloszono 10 referat6w na specjalistycznych mil(dzynaro
dowych kongresach. 

- Jak Pan Profesor ocenia tt; wspolpract;? 

- Bardzo wysoko, w ocenie tej mogl( wyr6znic dwa czynniki : 
obiektywny i subiektywny. Obiektywny to wsp6lpraca z partnerem 
francuskim, kt6ry od pocz~ttku lat osiemdziesicttych swoimi praca
mi uksztaltowal dziedzinl( Particle Sizing. To dzi~tki tej wsp6lpra
cy uczestniczylismy w realizacji wsp61nych grant6w, wyniki kt6-
rych opublikowane zostaly w renomowanych czasopismach mi~t
dzynarodowych oraz wygloszone na swiatowych kongresach Par
ticle Sizing odbywajctcych sit( cyklicznie w Europie, Stanach Zjed-
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noczonych i Japonii. Subiektywny- to zainteresowanie wsp6lpra
q najmlodszych moich wsp6lpracownik6w. 

- A jaka jest Panska ocena wspolpracy z mlodziei:q? 

- Milo jest wsp6lpracowac z mlodymi ludzmi. Doktorzy Wyso-
czanski, Czerwinski byli moimi studentami i doktorantami, a po 
obronie pracy doktorskiej, moimi wychowankami. Cieszl( sit( z ich 
sukces6w i szczycl( tym, :i:e to mnie zaufali i wybrali jako partnera 
na pocz<ttku swojej kariery naukowej. Imponuje mi ich entuzjazm i 
zapal do pracy naukowej, biegla znajomosc kilku jl(zyk6w obcych, 
krytyczna i otwarta postawa w ka:i:dej dyskusji, lotnosc myslenia. 
Wsp6lpraca z moimi mlodymi wsp6lpracownikami pozwala mi czuc 
sit( mlodszym, w mysl porzekadla ,z kim przystajesz ... ". Z grup<t 
jedenastu mlodych moich wsp6lpracownik6w tworzymy partner
ski uklad. 

- Czym zjednal Pan sobie tak licznq grupf? 

Korespondencja 

Andrzej Halas 
Instytut Techniki Mikrosystem6w 
Politechnika Wroclawska 

Jego Magnificencja 

Profdr hab.ini. Andrzej MuZak 

w miejscu 

Wielce Szanowny Panie Rektorze ! 
Pozwalam sobie przeslac ninlejsze pismo w formie listu otwar

tego na lamach miesi~cznika .,PRYZMAT" uznajqc, ii sprawa, 
kt6rq zamierzam przedstawic, nie dotyczy wylqcznie mojej osoby, 
lecz moie bye przedmiotem zainteresowania znacznie szerszego 
grana pracownik6w Politechniki Wroclawskiej. 

Jak Panu Rektorowi zapewne doskonale wiadomo od blisko 6 
!at jest em czlonkiem Rady Gl6wnej Szkolnictwa fttiszego . Z tej 
tei racji, srednio dwa razy w miesiqcu odbywam podr6i sluibo
wq do Warszawy. Koszty kaidej z tych podr6iy rozliczam w kwe
sturze Politechniki Wroclawskiej, kt6ra nast~nie obciqia nimi 
Ministerstwo Edukacji Narodowej. Zgodnie z zarzqdzeniem we
wn~trznym 20/99, wydanym przez Pan a Rektora w dniu 30 sierp
nia br., osoby rozliczajqce delegacje sluibowe zobowiqzane sq do 
skladania stosownych oswiadczen dotyczqcych wyiywienia pod
czas pobytu na delegacji, a diety przyznawane sq wylqcznie w 
przypadkach, gdy delegowana osoba stwierdza, ii podczas pod
r6iy sluibowej nie zapewniono jej wyiywienia. 

Rozliczajqc koszty ostatniej podr6iy sluibowej, kt6ra miala miej
sce w dniach 22-24 wrzesnia br. podalem w zloionym oswiadcze
niu, zgodnie ze stanem faktycznym, ie skorzystalem z pocz~stunku 
oferowanego przez Polskie Koleje Paizstwowe w pociqgu IC ,.Fre
dro" oraz ze sniadaiz w hotelach ,. Grand" i ,. F arum ", a takie 
wziqlem udzial w uroczystej kolacji, wydanej przez wiceministra 
Jerzego Zdrad~ dla uczestnik6w konferencji .,Modele Szkolnic
twa fttiszego - Models of Higher Education", zorganizowanej 
przez Prezydium Sejmowej Komisji Edukacji, Nauki i Mlodzieiy 
wraz z Polskim Komitetem ds. UNESCO. Warto tu zaznaczyc, ie 
koszt pocz~stunku serwowanego przez PKP wliczony jest w cen~ 
biletu kolejowego, a koszt sniadaiz miesci si~ w cenie wynajmo
wanego pokoju. Posilki te traktowane sq jako integralna czeic 
uslug swiadczonych przez kolej bqdi hotele, podobnie jak moili
wosc korzystania z papieru toaletowego, ubikacji czy czystej po
scieli. Poniewai instytucje, z uslug kt6rych podczas podr6iy 
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-To czl(sto zadawane mi pytanie. C6:i:, mysll( :i:e sklada sit( na to 
wiele czynnik6w. Jednym z nich, chyba dose istotnym, byly moje 
publiczne refleksje, kt6re przedstawialem jako dyrektor Instytutu 
w latach 1990-1996 dwa razy w ci<tgu roku i kt6re publikowane 
byly w6wczas w instytutowym Biuletynie. Te wypowiedzi doty
czyly spraw organizacji nauki, relacji uczen-nauczyciel, podmioto
wosci w szkolnictwie, roli autorytetu w srodowisku akademickim. 
Byly one pr6b<t dydaktyzmu i mysll(, :i:e to one staly sit( formll, kt6r<t 
dotarlem do wyobrazni najmlodszych moich wsp6lpracownik6w. 
Inne czynniki to: otwartosc i pomoc, szczeg61nie w trudnych sytu
acjach. 

- Czy jest jakas generalna Pana zasada we wspolpracy z naj
mlodszymi pracownikami naukowymi? 

- Tak, pomagac ze wszystkich sil, ale poprzeczkl( wymagail sta
wiac mo:i:liwie wysoko. 

Z prof. Januszem Mroczkq, 
promotorem obu doktoratow, 

rozmawiala mgr M. Lewowska. 

sluibowej korzystalem, nie chcialy mi udost~nic kalkulacji 
koszt6w zwiqzanych z przewozem pasaier6w pociqgami IC, z 
eksploatacjq obiekt6w oraz wyiywieniem w hotelach ,. Grand" 
i ,. Forum", a tym bardziej kosztu uroczystej kolacji w przeli
czeniu na jednego jej uczestnika, zmuszony by/em podac w zlo
ionym oswiadczeniu jedynie szacunkowq wartosc kaidego z tych 
posilk6w. Jak latwo si~ jednak domyslec, lqczna ich wartosc 
przekraczala wysokosc naleinych mi diet i stqd tei kwestura 
Politechniki Wroclawskiej uznala, ie w zaistnialej sytuacji die
ty mi nie przyslugujq. 

W zwiqzku z powyiszym uprzejmie prosz~ Pana Rektora o wy
stqpienie do dyrekcji PKP, do dyrekcji PLL LOT oraz do dyrekcji 
wszystkich przedsi~biorstw hotelarskich z wnioskiem o udziele
nie pracownikom Politechniki Wroclawskiej specjalnych prefe
rencji umoiliwiajqcych zakup bilet6w bqdi wynajem pokoi w ce
nach nie obejmujqcych kosztu wyiywienia. Prosz~ r6wniei o zwr6-
cenie si~ do Ministra Edukacji Narodowej i kierownik6w innych 
resort6w, aby zapraszajqc pracownik6w Politechniki Wroclaw
skiej na spotkania zwiqzane zjakqkolwiek konsumpcjq uprzedzali 
ich o potrqcaniu kosztu spoiytych posilk6w z naleinych im diet i 
potwierdzali im na delegacjach cen~ tych posilk6w. Prosba moja 
wynika wprost z ratyfikowanej przez Polsk~ Karty Praw Czlo
wieka, kt6ra gwarantuje kaidemu czlowiekowi prawo swobod
nego decydowania w sprawach go dotyczqcych, w tym r6wniei w 
kwestii spoiywanych posilk6w. 

Zapewniam Pan a Rektora, ie podobnie jak wielu innych pra
cownik6w Politechniki Wroclawskiej, wolalbym ze wzgl~d6w zdro
wotnych zjeic za naleine mi diety dwa lub nawet trzy smaczne i 
poiywne posilki w barze mlecznym nii opychac si~ cir#ko straw
nym jedzeniem hotelowym, czy tei wqtpliwej jakosci pocz~stun
kiem kolejowym. Oczywiscie, m6glbym z posilk6w tych zrezygno
wac i przy rozliczaniu delegacji napisac zgodnie z prawdq, ie z 
wyiywienia nie korzystalem. Nie przyniosloby to wprawdzie iad
nych oszcz~dnosci resortowi edukacji, ani tei posrednio kiero
wanej przez Pana Rektora uczelni, choc niewqtpliwie poprawi
loby kondycjq naszej kolei i zwi~kszylo rentownosc hoteli. Jeieli 
taka byla rzeczywiscie intencja Pana Rektora to, kierujqc si~ uczu
ciem patriotyzmu uprzejmie prosz~, aby zechcial Pan uznac m6j 
list za niebyly. 

Wroclaw, dnia 11 paidziernika 1999 r. 
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Montana 

Wakacje z ch6rem 
czyli ,furtkct na swiat" 

Kilka miesil(cy temu ktos na probie choru Politechniki Wroclaw
skiej rzucil pomysl: czemu by nie pojechac do Stanow? Dostalismy 
zaproszenie na festiwal w Pocatello w stanie Idaho, wil(c droga do 
Ameryki stala przed nami otworem. Nasz dyrygent - pan Piotr Fe
rensowicz - z co aktywniejszymi czlonkami choru (prezesem Fa
bianem Cieslikiem i innymi) poswil(cili cenne godziny na przygo
towania: telefony, faxy, bieganie po urzl(dach, szukanie noclegow i 
sponsorow. Z pewnosci~ kosztowalo ich to mnostwo nerwow. Je
stesmy im bardzo wdzil(czni, bo rezultat okazal sil( wspanialy. My 
- ,zwykli chorzysci"- rowniez dolozylismy staran, by wyjechac. 
Oprocz gromadzenia funduszy musielismy nauczyc sil( calego re
pertuaru, co chwilami nie bylo latwe, szczegolnie z widmem sesji 
nad glow~. 

Tak wil(c juz na pocz~tku trochl( zml(czeni t~ bieganin~ i jeszcze 
nie do konca wierz~cy w szczl(scie, jakie mialo nas spotkac, zjawi
lismy sil( na Okl(ciu, by po dziesil(ciu godzinach wyl~dowac na 
najruchliwszym lotnisku swiata- w Chicago. Pagoda nie przywi
tala nas najlepiej, bo 40°C i wysoka wilgotnosc powietrza nie nale
z~ do komfortowych warunkow. Odetchnl(lismy w klimatyzowa
nym autobusie, ktorym mielismy przemierzyc trasl( ok. I 7000 km. 
W trudniejszej sytuacji byl nasz kierowca Robert, ktory musial ,za
rwac" kilka nocy, abysmy dojechali na czas na niektore noclegi i 
mogli zrealizowac bogate plany turystyczne. Czasem wyrl(czali go 
dyrygent i co Jepsi kierowcy sposrod chorzystow, ale i tak zrobil 
kawal dobrej roboty. Do tego byl swietnym przewodnikiem po Sta
nach - znal realia i pomogl nam w zalatwieniu wielu spraw. Jego 
syn Jl(drek- wierny fan naszego choru - po kilku koncertach znal 
wszystkie piosenki i raz nawet odwazyl sil( zaspiewac z nami . Za
wsze siedzial w pierwszym rzl(dzie i najmocniej klaskal, dopingu
j~c nas. 

Nasza trasa koncertowa prowadzila z Chicago do Cedar Rapids 
niewielkiego miasteczka, wygl~daj~cego jak miejsce akcji ,Cudow-

nych lat". w tej miejscowosci spiewalismy nasz pierwszy koncert 
w czasie niedzielnego nabozenstwa w kosciele prezbiterianskim. 
Wspaniala atmosfera, zyczliwe i usmiechnil(te twarze ludzi oraz 
oklaski stanowily dobry pocz~tek. Tu tez mielismy przyjemnosc 
spiewac na koncercie z okazji 4 lipca - SWil(ta narodowego Amery
kanow. Zebranym chyba przypadl do gustu nasz repertuar, bo odry
wali sil( od swoich piknikow, klaszcz~c i kiwaj~c sil( w rytm pol
skiej muzyki ludowej . Po koncertach ogl~dalismy swi~teczne kola
rowe fajerwerki. Ci ludzie naprawdl( potrafi~ sil( bawic! Milo nam 
bylo dzielic ich radosc. 

Z Cedar Rapids ruszylismy do miasteczka o indianskiej nazwie 
Chayenne. Zabawilismy tam tylko jeden dzien, ale dalismy koncert 
w malym kosciolku. Nasi gospodarze i inni mieszkancy miasteczka 
zgromadzeni na koncercie wygl~dali na zadowolonych. Dobrze 
wypadly rowniez nasze dwie solistki: Ola Orlukowicz wzbogaca
j~ca nasz repertuar o utwory Chopina i Szymanowskiego, oraz 
Agnieszka Frankow spiewaj~ca piesni Chopin a - ich romantyczny 
tekst tak rozbawil chor, ze trudno nam bylo opanowac smiech; na 
szczl(scie zdolalismy sil( powstrzymac i wszystko poszlo dobrze. 
Publicznosci bardzo sil( tez podobalo ,Parce Domine" - utwor 
muzyki religijnej, przy ktorym rozchodzimy sil( po calym kosciele i 
do widza dochodz~ glosy ze wszystkich stron. To jeden z najlep
szych pomyslow naszego dyrygenta, bo wszl(dzie utwor ten robi 
furor(( - w Stanach oczywiscie tez. 

Dalej ruszylismy do wlasciwego celu naszej podrozy - Pocatello, 
miejsca Mil(dzynarodowego Festiwalu Choralnego. Spl(dzilismy tam 
az pil(c dni . Jako ze przyjechalismy trochl( wczesniej nii: inni, mie
lismy jeden dzien wytchnienia po 36 godzinach jazdy przez trzy 
stany (Iowa, Nebraska i Wyoming). Organizatorzy festiwalu urz~
dzili nam i kilku innym chorom wspanial~ wycieczkl( w otaczaj~ce 
Pocatello slynne Gory Skaliste. Ruszylismy najpierw autokarem, 
potem wyci~iem . Przy obiedzie, podczas ktorego moglismy po
dziwiac wspanial~ panoraml( gor z wysokosci przynajmniej naszej 
Sniei:ki, ktorys chor zaspiewal piosenkl(. Wtedy poplynl(ly piosen
ki innych chorow. My tei: wl~czylismy sil( do zabawy. Ta cudowna 
atmosfera dala panu Piotrowi Ferensowiczowi okazjl( do analizo
wania moi:liwosci uczestnikow festiwalu. Dobrzy byli! 

Po powrocie do Pocatello zaczl(la sil( cil(i:ka praca. Dawalismy 
po trzy koncerty dziennie i to na wolnym powietrzu, w 40-stopnio
wym upale i popijaj~c zimne napoje, co jest niemal zabojcze dla 
naszych gardel. Ale jak sil( I ubi spiewanie, to i niedogodnosci sil( 
wytrzyma. Na wspomnianych koncertach spiewalismy glownie folk
lor polski i zagraniczny, a wieczorami, w pil(knych salach koncer
towych mielismy okazjl( zaprezentowac utwory ambitniejsze. W ten 
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spos6b - we nadzwyczajnej atmosferze i u wspanialych amerykan
skich rodzin - przezylismy te kilka dni . Tak tez dotrwalismy do 
ostatniego - galowego koncertu finalowego. Bardzo byl dlugi i 
m((czctcy, bow festiwalu uczestniczylo wiele ch6r6w z r6i:nych stron 
swiata. Opr6cz nas przybyli ch6rzysci z Tajwanu, Chin, Rumunii, 
Stan6w i Urugwaju. Ten wiecz6r, choc m((czctcy, mial dla mnie szcze
g61nct wymow((. To chyba jedyny punkt naszego wyjazdu, kt6rego 
nie jestem w stanie opisac slowami. Najwspanialszym wydarze
niem bylo odspiewanie glosem dziesi((ciu polctczonych ch6r6w pio
senki nadziei, jednosci i przyjazni - ,One song". Dopiero wtedy 
poczulam, jak wielkct sil(( mamy razem i zrozumialam ide(( takiego 
festiwalu. Nikt, kto tego nie spr6bowal, nie wyobrazi sobie poczu
cia wsp6lnoty i porozumienia lctczctcego tylu ludzi, z kt6rych kazdy 
m6wi innym j((zykiem. W dodatku publicznosc tak wspaniale re
agowala na naszct muzyk((! Zdobylismy sobie wielu przyjaci6l i fa
now, z kt6rych jeden nawet obsypal kwiatami nasze urocze ch6-
rzystki . 

One Song 
If we all sing one song, 
one song of love, one song of peace, 
one song to make all our troubles cease, 
one hymn, one theme, one hope, one dream, 
imagine what tomorrow will bring 
if we all sing one song. 
If we all learn the words, 

just think how great the song would be. 
And since the song is in freedom's key 
one voice you · d hear, so pure , so clear, 
imagine what tomorrow would bring 
if we all sing one song. 
There's just one sun that lights our day, 
the same moon and stars our way. 
This little ball whirling in space, 
it's our only home, our only place. 
If we all sing one song, 

one song of love, one song of peace, 
one song to make all our troubles cease, 
imagine what tomorrow will bring 
if we all sing one song. 

Po tych niezapomnianych chwilach ruszylismy przez wielkct pu
styni(( do Los Angeles zwiedzajctc po drodze pi((kne Kaniony Bryce 
i Zion oraz troch(( kiczowate Las Vegas (tez ciekawe doswiadcze
nie). Czas naglil, ale w ,Miescie Aniol6w" czekalo Hollywood i 
plaza w Santa Monice. Bardzo podobalo mi si(( w Los Angeles, bo 
po raz pierwszy trafilam do polskiej rodziny i zamiast hamburge
r6w z chipsami mialam na obiad golctbki i rodzime schabowe. Nie
bo w g((bie! Na tym etapie naszej podr6zy r6wniez spiewalismy, 
choc z powodu duzej rozleglosci miasta nie moglismy razem za
spiewac dw6ch koncert6w jednego wieczora i podzieleni bylismy 
na dwa ch6ry. Jednym z nich dyrygowal pan Piotr, a drugim -
Agnieszka Frank6w (nasza solistka). Koncerty te odbywaly si(( w 
prywatnych domach. Ja mialam przyjemnosc spiewania pod dyrek
cjctpana Piotra podczas przyj((cia u wspanialego polskiego pianisty 
Wojtka Kocyana, gdzie zgromadzilo si(( wielu przedstawicieli kali
fornijskiej kultury. Koncert odbyl si(( na tarasie nad brzegiem oce
anu, skctd fate niosly w dal nasze glosy. Na koniec sam gospodarz 
sprawil nam niespodziank((, siadajctc do fortepianu i grajctc Chopi
na. W L.A. uczestniczylismy natomiast w pr6bie ch6ru murzyn
skiego, w kt6rym spiewal ch6rzysta z Politechniki Szczecinskiej 
(jedyny bialy). Po raz pierwszy w oryginale moglismy uslyszec utwo
ry, kt6re i my mamy w naszym repertuarze. Juz wiemy, jak napraw
d(( powinno si((je wykonywac. 
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Z L.A. wspanialct autostradct (najwi((kszym highway' em swiata) 
biegnctcct w miejscu, gdzie wody oceanu roztrzaskujct si(( u podn6za 
g6r. pojechalismy do San Francisco. Zostalismy tutaj bardzo i:ycz
liwie przyj((ci przez Kongres Polonii Amerykanskiej. W tym pi((k
nym miescie tak malowniczo rozrzuconym po pag6rkach mielismy 
r6wniez wiele zwiedzania i jeden dzien wolny dla podreperowania 
glos6w. Wieczorem natomiast - bardzo wazny i szeroko rozrekla
mowany koncert w katedrze w San Jose. Bylo pi((knie - wspaniala 
budowla (w stylu raczej europejskim niz amerykanskim), swietna 
akustyka i posrodku my. Spiewalismy tamjeszcze nast((pnego dnia 
podczas niedzielnej mszy swi((tej . I tu przyj((tO nas bardzo milo. w 
San Francisco tez po raz pierwszy spiewalismy ,Polskie kwiaty", 
kt6re tak wielkie wzruszenie wywolywaly u Polonii . Za kazdym 
razem lza mi si(( w oku kr((cila, gdy widzialam wzruszonych Pola
k6w spiewajctcych z nami tekst tej piosenki. 

Polskie kwiaty 
Spiewa ci obey wiatr, zachwyca wielki swiat, a serce t~skni. 
Bo gdzies daleko stq_d zostal rodzinny dom- tam jest najpi~kniej . 

Tam wlasnie teraz zakwitly kwiaty: stokrotki , fiolki , kaczer'lce i maki. 
Pod Polski niebem, w szczerym polu wyrosly ojczyste kwiaty, 
w ich zapachu, urodzie jest Polska. 
Zeby tak jeszcze raz ujrzec ojczysty las , pola i lq_ki 
I do matczynych rq_k przyniesc z zielonych lq_k rozkwitle pq_ki. 
Bo najpi~kniejsze sq_ polskie kwiaty: 
stokrotki, fiolki, kaczer'lce i maki. 
Pod Polski niebem, w szczerym polu wyrosly ojczyste kwiaty, 
w ich zapachu, urodzie jest Polska . 
Spiewa ci obey wiatr, tulaczy los ci~ gna, hen gdzies po swiecie. 
Zabierz ze sobq_ w swiat, zabierz z rodzinnych stron maly bukiecik. 
Wei. z tq_ piosenkq_ bukiecik kwiat6w: 
stokrotki , fiolki kaczence i maki. 
Pod Polski niebem w szczerym polu wyrosly ojczyste kwiaty, 
w ich zapachu, urodzie jest Polska. 

Teraz czekalo na nas Portland - ,Miasto r6z" pi((knie okolone 
wzg6rzami pokrytymi dywanem soczyscie zielonych drzew. Pomi
mo upalu dalismy w tamtejszym kosciele pi((kny koncert dla wspa
nialej publicznosci polonijnej . Szczeg61nie mile bylo spotkanie z 
kilkoma absolwentami naszej uczelni . (Wsr6d nich byl tez dr Zbi
gniew Radzimski, byly pracownik Wydzialu Elektroniki PWr.) 

Z kolei trafilismy do Missouli w g6rzystej Montanie i Rapid City. 
W SZ((dzie przyjmowano nas Z iscie polskct goscinnoscict ( choc wsr6d 
gospodarzy byli tez rdzenni Amerykanie). Nasze koncerty groma
dzily rzesze sluchaczy nagradzajctcych wysilki ch6ru i dyrygenta 
gromkimi brawami. Bywalo gorctco, my - zm((czeni, ale wspaniala 
publicznosc zach((cala nas do spiewania, wictc pan Piotr znowu 
wycictgal r((ce w ich stron((, namawiajctc do wsp61nego spiewu i 
klaskania w rytm ,Marsza" J6zefa Swidra, kt6ry wszystkim przy
padl do gustu. Z tych kilku dni zapamicttamy tez wspaniale wy
cieczki: do Glacier National Park, gdzie podziwialismy granitowe 
szczyty i polyskujctce pomictdzy drzewami krystalicznie czyste je
ziorka i strumienie. Widzielismy tez Yellowstone National Park z 
jego gejzerami, r6znorodnct zwierzynct i smierdzctcymi blotami. 
Pojechalismy tez do Mount Rashmore, gdzie widzielismy slynnct 
rze:lbct - glowy czterech amerykanskich prezydent6w i widowisko
wy show, prezentujctcy te postacie, jak i historict rzezby. Bylismy 
tez pod Crazy Horse - jeszcze nie ukonczonctrze:lbct wodza indian
skiego, gdzie ,wyspiewalismy" sobie wst((p . Mialam tez okazj(( 
poznac prawdziwych ,Czewonosk6rych". 

Po tych niesamowitych widokach czekaly na nas jeszcze trzy mia
sta. Pierwsze z nich to Minneapolis, gdzie do konca nie bylismy 
pewni, czy b((dziemy przyj((ci i znajdziemy miejsce do spania, gdyz 

Dokonczenie na stronie 54 
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XXX fat lnstytutu Chemii i Technologii 
Nafty i W~gla Po/itechniki Wroclawskiej 

W dniach od 15 do 18 wrzesnia 1999 r., w hotelu ,Kosmos" Ku
dowie Zdroju, odbylo siC( trzecie miC(dzynarodowe spotkanie na
ukowc6w i praktyk6w zajmujctcych siC( problematykct zastosowania 
adsorpcji i katalizy w procesach wytwarzania i uszlachetniania pa
liw plynnych i stalych oraz w procesach zwictzanych z ochronct sro
dowiska. Podobnie jak dwa poprzednie spotkanie to zorganizowal 
Instytut Chemii i Technologii Nafty i WC(gla Politechniki Wroclaw
skiej. Siedmioosobowy Komitet Organizacyjny pracowal pod kie
tunkiem dr hab. ini:. Janusza Trawczynskiego. Konferencja byla 

·(sponsorowana przez KomitetBadan Naukowych, Rafinerie w Gdan
sku, Czechowicach-Dziedzicach i w Jedliczach oraz przez inne fir
my krajowe. 

W spotkaniu wziC(lo udzial ok. 100 uczestnik6w z 7 kraj6w: Pol
ski , Holandii, Ukrainy, Rosji, WC(gier, Francji oraz Japonii . Obok 
pracownik6w naukowych z osrodk6w uniwersyteckich w konfe
rencji udzial wziC(li r6wniei: pracownicy Akademii Nauk oraz kra
jowego przemyslu, zwlaszcza naftowego. Wygloszono 24 referaty 
i komunikaty oraz przedstawiono 43 postery. 

W referatach plenarnych, wygloszonych przez uznane autorytety 
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witaniu przedstawiciela wladz Szkoly w osobie prof.dr hab.ini:. Paw
la Kafarskiego, prodziekana Wydzialu Chemicznego, przedstawi
cieli Instytut6w Chemicznych, osrodk6w akademickich i przemy
slowych w kraju oraz wszystkich gosci w swoim wystctPieniu przed
stawil znaczctce osictgniC(cia naukowo-badawcze i dydaktyczne pra
cownik6w lnstytutu, scharakteryzowal obecne i przyszle problemy 
z kt6rymi nalei:y siC( liczyc na przelomie tysictclecia. Milym akcen
tem uroczystosci jubileuszowych bylo wrC(czenie przez prof. Pawla 
Kafarskiego Zlotych Odznak Politechniki Wroclawskiej osobom 
spoza Uczelni zaslui:onym dla rozwoju Instytutu: 

• Prof. dr hab. ini:. Kazimierz Frctczkowi z Osrodka Badawczo
Rozwojowy Przemyslu Rafineryjnego w Plocku, 

• Prof. Jesus A. Pajares z Instituto Nacional del Carbon w Oviedo 
w Hiszpanii, 

• Prof. Jean-Victor Weber z Universytetu w Metz we Francji, 
• Prof. Guy Furdin z Universytetu w Nancy we Francji, 
• Mgr ini:. Stanislawowi Golcowi z Zakladu Elektrod WC<glowych 

w Raciborzu, 
• Mgr ini:. Mariuszowi Lipowiczowi z Rafinerii Gdanskiej, 
• Mgr ini:. Markowi Sadlowski emu z Polskiego Koncemu Nafto

wego, 
• Mgr ini:. Wieslawowi Zylikowi z Polskiego Koncemu Nafto

wego 

Ill Miedzynarodowa Konferencja 

,,Catalysis and adsorption 
in fuel processing 

and environmental protection" 
z zakresu katalizy stosowanej, poruszano problemy zwictzane z te
matykct wiodctect konferencji, takie jak rafinacja paliw, oczyszcza
nia spa lin i odgaz6w przemyslowych z organicznych chlorowcopo
chodnych, tlenk6w azotu i wC<glowodor6w, wytwarzanie WC(gli ak
tywnych dotowanych metal ami i ich zastosowanie w ochronie sro
dowiska. Dominujctca CZC(SC prac prezentowanych jako komunika
ty i postery dotyczyla badan wlasciwosci i zastosowan katalizato
r6w w procesach przetwarzania i poprawy jakosci paliw silniko
wych i energetycznych a taki:e oczyszczania spalin i gaz6w prze
myslowych. Sporo uwagi poswiC(cono w referatach tematyce zwict
zanej z wytwarzaniem, wlasciwosciami i zastosowaniem sorben
t6w mineralnych i WC<glowych, w szczeg6Inosci do oczyszczania 
strumieni cieklych i gazowych z substancji organicznych i mineral
nych. 

CzC(sc referat6w omawiala zagadnienia zwictzane z przyszloscio
wymi zastosowaniami katalizator6w w takich procesach jak: foto
dekompozycja zanieczyszczen organicznych w wodzie i sciekach 
przemyslowych a taki:e zastosowanie metanolu jako zr6del energii 
w ogniwach paliwowych. 

W trakcie Konferencji odbyla siC( r6wniei: uroczystosc z okazji 
30-lecia utworzenia Instytutu Chemii i Technologii Nafty i WC<gla 
Politechniki Wroclawskiej. Uroczystosc jubileuszowct otworzyl dr 
hab. ini:. Jerzy Walendziewski - dyrektor Instytutu, kt6ry po po-

Odczytano listy gratulacyjne od instytucji krajowych i zagranicz
nych a przedstawiciel Zakladu Elektrod WC<glowych w Raciborzu 
przekazal Instytutowi grafitowe rze:Zby swiC(tej Barbary i g6micze
go kufla. Jako symbol owocnej wsp6lpracy prezes Rafinerii ,Jedli
cze" przekazal z kolei bogata zdobionct lamp(( naftowct wykonanct 
na wz6r slynnej lampy Lukaszewicza. Po CZC(Sci oficjalnej uroczy
stosci rozpoczC(to czC(sc wspomnieniowa, w kt6rej pracownicy i byli 
studenci katedr i Instytutu podzielili siC( swoimi wspomnieniami z 
lat studi6w i pracy. Po kr6tkiej przerwie uczestnicy konferencji i 
Jubileuszu wziC(Ii udzial w spotkaniu towarzyskim. Z okazji Jubile
uszu zostala opracowana przez pracownik6w Instytutu (red.dr hab. 
Irena Gawel)) a wydana przez OficynC( Wydawniczct Politechniki 
Wroclawskiej ksiC(ga 30-lecia, w kt6rej obok dorobku naukowego i 
dydaktycznego przedstawiono historiC( Instytutu i wczesniejszych 
katedr oraz liczne wspomnienia, zdjC(cia, wykazy absolwent6w, dok
torat6w, habilitacji i najwai:niejsze wydarzenia w minionym okre
ste. 

Obrady Konferencji przebiegaly w milej atmosferze, sprzyjajctcej 
tw6rczym dyskusjom oraz wymianie doswiadczen i poglctd6w. Pel
ne teksty referat6w oraz komunikat6w opublikowano w Materia
tach Konferencji, stanowictcych 56 tom Prac Naukowych Instytutu 
Chemii i Technologii Politechniki Wroclawskiej (seria: Konferen
cje, nr 9, 1999). 
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IV Og61nopolska Konferencja Naukowa ,Biomechanika'99" 
Zaktad Analizy Doswiadczalnej 

Konstrukcji lnzynierskich i Biomechanicznych 

lnstytutu Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn 

Wydziat Mechaniczny, Politechnika Wroctawska 

W dniach 8-11 wrzesnia 1999 roku w Polanicy Zdroju odbyla si~IV 
Konferencja Naukowa ,Biomechanika ' 99" zorganizowana przez Za
klad Analizy Doswiadczalnej Konstrukcji Inrynierskich i Biomecha
nicznych PWr wraz z Polskim Towarzystwem Biomechaniki. 

Konferencja, kt6rej przewodniczyl prof.dr hab.inz. Romuald B~dzin
ski, odbyla si~ pod auspicjami Komitetu Rehabilitacji i Adaptacji Spo
lecznej PAN oraz Komitetu Mechanika PAN. W ceremonii otwarcia 
wzi~li udzial rektor Politechniki Wrodawskiej prof. dr hab. inz. An
drzej Mulak, rektor AWF we Wroclawiu prof. dr hab. Zdzislaw Zagro
belny oraz prorektor AM we Wroclawiu prof.dr hab.n.med. Zygmunt 
Grzebieniak. 

Dynamiczny rozw6j biomechaniki w kraju i zagranictt sklania spe
cjalist6w do organizowania cyklicznych spotkan pozwalajttcych na 
prezentacj~ dorobku i por6wnanie wlasnych osiqgni~c z wynikami 
badan prowadzonych w innych osrodkach naukowych. 

Uczestnicy konferencji reprezentowali r6znorodne dziedziny nauki 
i wiele osrodk6w. Wsr6d 240 uczestnik6w bylo 40 gosci zagranicz
nych z 14 kraj6w Europy (Anglia, Niemcy, Czechy, Litwa) i pozaeu
ropejskich (Japonia, Sany Zjednoczone). 0 randze konferencji swiad
czy, iz w pracach Komitetu Naukowego zglosilo sw6j akces wielu czo
lowych naukowc6w swiatowych: Michael Adams, Leendert Blanke
voort, Alessandro Freddi czy Erich Schneider. 

Ze wzgl~du na interdyscyplinamy charakter tego dzialu nauki, na 
konferencji prezentowane byly wyniki badan i analiz z zakresu: 

- biomechaniki iniynierskiej i ortopedycznej (badania kosci , bio
mechanika plyn6w, biomechanika tkanek mi~kkich i kom6rki, mecha
nika ukladu krttienia), 

- biomechaniki sportu (lokomocja), 
- biomechaniki pracy (inzynieriarehabilitacyjna), 
- biomechaniki medycznej (implanty ortopedyczne i stomatologiczne ), 
- biomaterial6w, 
- biotribologii, 
- komputerowego modelowania w biomechanice, 
- metod eksperymentalnych w biomechanice. 
Wi~kszosc prezentacji ( okolo I 00) przedstawiono na sesjach poste

rowych. Pierwszy dzien przeznaczony zostal na wyklady problemowo 
- przeglttdowe. Nalezy wymienic tu referat prof. Adama Moreckiego 
dotyczttcy stanu badan i dydaktyki z zakresu biomechaniki w Polsce 
w latach 1959-1999. 

0 rozleglosci konferencyjnej tematyki swiadcztt tytuly referat6w. 
Zaprezentowano mi~dzy innymi: ,Aktualne problemy implantacji sta
w6w", ,Przebudow~ tkanki kostnej oraz jej zdolnosci adaptacyjne", 

Walne zgromadzenie czlonkow PTE 

~~ 
, Model matematyczny przebudowy kosci pod wplywem przecittienia 
i jego aplikacj~ do okreslania resorpcji tkanki kostnej wok6l implan
t6w stomatologicznych" czy tez , Przecittzenia dynamiczne w chodzie 
defiladowym". 

Na uroczystym otwarciu konferencji prorektor Akademii Medycz
nej we Wrodawiu prof.dr hab .n.med. Zygmunt Grzebieniak, wr~czyl 
prof.dr hab.inz. Romualdowi B~dzinskiemu Medal Zaslugi dla Aka
demii Medycznej przyznany przez Senat AM we Wrodawiu. 

Zyczenia owocnych obrad nadeslali mi~dzy innymi prof. Andrzej 
Wiszniewski - przewodniczttcy Komitetu Badail Naukowych, prof. 
Kazimierz R<tPala - prezes Polski ego Towarzystwa Ortopedycznego i 
Traumatologicznego oraz laureat Nagrody Nobla Alfred Huxley. 

W czasie konferencji ogloszono wyniki przeprowadzonego juz po 
raz si6dmy konkursu im. Andrzeja Komora na najlepsztt prac~ z za
kresu biomechaniki. Wyr6znienia przypadly panu dr Kryspinowi Mi
rocie (P.SI. , Filia w Bielsku Bialej) za prac~ ,Badania zastawek ser
ca" oraz pani mgr inz. Magdalenie Tyndyk (doktorantce w Zakladzie 
Analizy Doswiadczalnej Konstrukcji Inzynierskich i Biomechanicz
nych PWr) za prac~ magistersktt pt. : ,Badanie oddzialywania glowy 
kosci udowej na miednic~" (zdj . poniiej) . 

W trakcie konferencji odbywaly si~ sesje plename oraz plakatowe. 
Organizatorzy nagrodzili najlepsze postery. 

lntencjtt organizowanej konferencji byla szeroka promocja tej no
wej w naszym kraju dziedziny,jakttjest inrynieria biomedyczna, kt6-
ra bardzo intensywnie rozwin~la si~ w krajach o bardzo wysokim po
ziomie technologicznym. D 
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I Krajowy 
Kong res 
Biotechnologii 

Komitet Biotechnologii przy Prezydium PAN byl inicjatorem 
pierwszego wielkiego spotkania specjalist6w z dynamicznie roz
wijajqcej sit( w swiecie dziedziny. w dniach 20-25 wrzesnia od
byl sitt we Wroclawiu I Krajowy Kongres Biotechnologii. Po
nad 500 uczestnik6w obradowalo w 15 sekcjach tematycznych i 
na 3 minisympozjach. Przedstawiono 140 referat6w. Gospodarzem 
Kongresu byl Wydzial Chemiczny PWr, obrady odbywaly sitt te:l 
czttsciowo na Wydziale Biologii i Hodowli Zwierzqt wroclawskiej 
Akademii Ro1niczej. 

Za gl6wne cele Kongresu uznano: przeprowadzenie diagnozy 
stanu polskiej biotechnologii, integracj(( srodowiska i przedsta
wienie mozliwosci rozwoju biotechnologii w Polsce. Zdania na 
ten temat sytuacji Sll podzielone. Tak np. prof. Wojciech J.Stec 
zalecal jako wzorzec system z I at siedemdziesiqtych, kiedy to zor
ganizowano programy badawczo-rozwojowe, a powolanym zespo
lom badawczym ,zorganizowano srodki" na badania. w pewnej 
sprzecznosci z wlasnymi slowami profesora Steca staly jego stwier
dzenia o slabej pozycji 6wczesnych srodowisk naukowych wobec 
firm zachodnich, kt6re kupowaly polskie patenty - tylko po to, by 
je schowac do szuflady. Zatem decydujqcym czynnikiem wydaje 
sitt rzeczywistosc gospodarcza wspierajqca zapotrzebowanie na 
innowacje. Takie stanowisko reprezentowal prof. Wlodzimierz 
Ostrowski, wiceprezes PAN. Deklarujqc zrozumienie dla potrzeb 
finansowych badaczy podkreslal jednak, ze w nauce dzieje sitt 
obecnie wiele dobrego, ujawnia sitt aktywnosc wielu mlodych 
badaczy, a spos6b dystrybucji pienittdzy z bud:letu musi przeciw
dzialac mamotrawstwu, kt6re i tu sitt zdarzalo. 

Padaly tez krytyczne uwagi pod adresem Komitetu Badan Na
ukowych. Domagano sitt, by okreslil strefy komercjalizacji i sys
tem wspierania innowacji. Mozna bylo odniesc wrazenie, ze sro
dowisko jeszcze nie do konca uwierzylo w korporacyjny charak
ter tej instytucji. 

Niezmiemie interesujqce byly wypowiedzi pani prof. Anny Pod
hajskiej (UG), kt6ra przedstawila wiele dokonan z dziedziny wdra
zania polskiej mysli biotechnologicznej. W Gdansku np. dziala 
Centrum Transferu Technologii, ale tez niewielkie firmy, jak ta 
zalozona przez bylych student6w jej wydzialu (zwana przez zna
jomych Cip-cip Company, gdyz wlasciciele Sll posiadaczami kil
ku zaledwie kur; kt6re stanowiq baztt biotechnologicznq plac6w
ki). Oczywiscie Sll problemy: ograniczeniami w rozwoju Sll barie
ry administracyjne (zwlaszcza szczebel centralny) . Niepok6j bu
dzi tez utrzymujqcy sitt historyczny wzorzec kariery naukowej. 
Prof. Podhajska nauczyla si((jednak przezwycittzac wiele trudno
sci, czttsciowo biorqc sobie za przyklad swoich amerykanskich 
wsp6lpracownik6w. Gdy zetknttla sitt po raz pierwszy (okolo 15 
Jat temu) z tamtejszymi naukowcami, zaczynali dopiero zajmo
wac sitt problemem komercjalizacji badan. Mimo niesprzyjajq
cych warunk6w podjttla w Polsce w Iatach osiemdziesiqtych pra
ce nad analogicznymi rozwiqzaniami. 

Dzittki grupie zaangazowanych naukowc6w zrodzila sitt ,pol
ska droga do komercjalizacji biotechnologii". W Polsce naukow
cy opracowali juz np. metod(( klonowania do salaty determinant 
antygenowych (przeciw z6ltaczce B), niekt6re enzymy restryk
cyjne (tnqce w spos6b specyficzny na fragmenty lancuchy DNA) 

37 

czy tez szczepionktt przeciwko wsciekliznie swin. 
Prof. Pawel Kafarski (PWr) stwierdzil, ze potrzebna jest racjo

nalna polityka regionalna ulatwiajqca tworzenie firm (np. uzyski
wanie kredyt6w) . Mittdzy dyskutantami zaistniala jednak r6znica 
poglqd6w co do celowosci lqczenia dzialalnosci czysto naukowej 
z gospodarczq. Tu jednak odpowiedz - moze CZ((SCiOWq - dalo 
samo zycie, gdyz podczas Kongresu przyznano dwie nagrody ,za 
osi~nittcia w dzialalnosci na rzecz komercjalizacji biotechnolo
gii" ufundowane z inicjatywy 4 firm biotechnologicznych dziala
jqcych w Polsce (Monsanto Polska, AgrEvo Polska, Novartis Po
land i Pioneer Saaten). R6wnowartosc $1000 i statuetktt otrzyma
Ii: prof.dr hab . Anna Podhajska (UG) i prof. dr hab.Tomasz Twar
dowski (Instytut Chemii Bioorganicznej PAN w Poznaniu). 

Pani prof. Anna Podhajska kieruje Katedrq Biotechnologii i 
Pracowniq Diagnostyki Molekulamej (w ramach tej katedry) na 
Mittdzyuczelnianym Wydziale Biotechnologii Uniwersytetu Gdan
skiego i Akademii Medycznej w Gdansku, jest czlonkiniq Komi
tet6w Biotechnologicznego i Mikrobiologiczego PAN, Rady Na
ukowej Centrum Mikrobiologii i Wirusologii PAN oraz komitetu 
redakcyjnego ,Acta Microbiologica Polonica". 

Jury przyznajqce nagrodtt podkreslilo, ze laureatka zorganizo
wala ww. Mittdzyuczelniany Wydzial Biotechnologii, a takze La
boratorium Biotechnologiczne, Katedrtt Biotechnologii i Centrum 
Transferu Technologii. Ma tez du:le osi~nittcia w dzialalnosci o 
charakterze aplikacyjnym i sprzedazy wytworzonych produkt6w 
w kraju i zagranicq. 

Drugi Jaureat, prof. Tomasz Twardowski - kierownik Pracow
ni Biosyntezy Bialka w Instytucie Chemii Bioorganicznej PAN w 
Poznaniu, wyklada r6wniez na Politechnice L6dzkiej . Jest czlon
kiem Prezydium Komitetu Biotechnologii i Zarzqdu Gl6wnego 
Polskiego Towarzystwa Biochemicznego. Przewodniczy Mittdzy
resortowemu Zespolowi Konsultacyjnemu ds. Organizm6w Trans
genicznych i ROCEEB przy UNIDO. Jest czlonkiem Panstwowej 
Rady Ochrony Przyrody, delegatem Polski do zespol6w biotech
nologicznych UNEP i OECD, a takze czlonkiem Prezydium i prze
wodniczqcym Task Group for Public Perception/Media Subgroup 
European Federation of Biotechnology. Jest czlonkiem kilku rad 
naukowych, jak r6wniez redaktorem naczelnym kwartalnika ,Bio
technologia" . 

Jury przyznajqce nagrodtt podkreslilo osi~nittcia laureata jako 
przewodniczqcego Zespolu Konsultacyjnego ds . Organizm6w 
Transgenicznych (od 1996 r.) ina forum licznych organizacji mitt
dzynarodowych, zaslugi w popularyzacji naukowej i dorobek na 
polu opracowywania rozwiqzan prawnych, kt6re stworzq podsta
W(( do rozwoju biotechnologii w Polsce. Jest on inicjatorem i 
wsp6ltw6rcq pierwszego projektu prawa genowego. Wsp6ltwo
rzyl tez rozwiqzania prawne dotyczqce stosowania i obrotu pro
duktami genetycznie zmodyfikowanymi. 

Zakonczenie I Krajowego Kongresu Biotechnologii zbieglo sitt 
z poczqtkiem II Wroclawskiego Festiwalu Nauki. Dlatego final
nym akcentem byla dyskusja panelowa ,Blaski i cienie biotech
nologii", kt6rq prowadzil prof. Andrzej Zabza (chemik bioorga
nik z PWr), a uczestnikami byli wyzej wymieniony prof. T.Twar
dowski, prof. Stanislaw Bielecki (Biotechnolog z PL), prof. 
J.Otlewski (zajmujqcy sitt in:lynieriq bialka, UWr) i prof. Andrzej 
Plucienniczak (biotechnolog z Inst. Biotechnologii i Antybioty
k6w w Warszawie). Tlum mlodziezy zebranej w auli Gmachu 
Gl6wnego swiadczyl 0 zywym zainteresowaniu dla poruszanej 
tematyki. Atrakcyjna forma prezentacji, zwlaszcza wystqpienie 
prof. Twardowskiego, przekonaly z pewnosciq sluchaczy, ze war
to zajmowac sitt biotechnologiq. (mk) 
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Physiological 
Optics 99 

W zorganizowanej przez zesp6l optyki fizjologicznej z Instytutu 
Fizyki PWr konferencji Physiological Optics 99, kt6ra odbyla sil( 
w dniach 23-25 wrzesnia br. w Osrodku Konferencyjnym Panstwo
wej Inspekcji Pracy przy ul. Kopemika, wzil(lo udzial57 uczes~i
k6w z USA, Portugalii, Hiszpanii, Francji, Wlk. Brytann, N1em1eC, 
Szwecji, Danii, Rosji, Bialorusi i Polski. Przewodnicz1J.cym konfe
rencji byl dr hab. Henryk Kasprzak a wsp6lprzewodnicz1J.cym prof. 
Bernhard Rassow z Uniwersytetu w Hamburgu. 

Na uroczystym otwarciu konfcrencji w Auli Leopoldinie wy
klad .. Life and activity of Jan Evangelista Purkynie in Wroclaw 
(Breslau) "wyglosil prof. dr hab. n. med. Tadeusz Heimrath. Czech 
z pochodzenia, prof. Purkynie jest powszechnie znan11. w swieci~ 
postaci11. ze wzgll(du na swoje wielkie osi11.gnil(cia w zakres1e optyk1 
fizjologicznej, lecz mniej znany jest fakt, ze najwil(ksze z nich 
powstaly podczas jego 27-letniego pobytu na Uniwersytccie we 
Wroclawiu. 

Na konferencji przedstawiono 45 prac naukowych zwi11.zanych z 
szeroko pojl(t1J. optyk11. oka. Jest to bardzo intensywnic rozwijaj11.ca 
sil( interdyscyplinarna dziedzina zwi11.zana z szybko zmieniaj11.cymi 
sil( procedurami chirurgii refrakcyjnej rog6wki, koniecznosci11. two
rzenia nowych metod diagnostyki oka, szybkim rozwojem nowej 
generacji soczewek kontaktowych i szkiel progresywnych, pozna
waniem nowych, nieznanych dotychczas wlasnosci oka oraz wielu 
innych aspekt6w z pogranicza optyki i widzenia . 

Szczeg6lnie liczn1J. grupl( uczestnik6w stanowili naukowcy z 
Hiszpanii (gl6wnie z Uniwersytet6w w Murcii i Grenadzie). Osrod
ki te prowadz11. bardzo ambitne badania naukowc w zakresie opty
ki fizjologicznej i optometrii, a ich badania S1J. wysoko cenione w 
swiecie. 

Na konferencji zostaly wygloszone 4 referaty zaproszone (invi
ted papers): 

- dr G. Lowther z Indiana University (USA) Rownoczesny po
miar powierzchni przedniej, tylnej oraz grubosci rogowki, 

- dr N. Lopez Gil z University de Murcia (Hiszpania) Wplyw 
aberracji sferycznej i komy na widzenie przestrzenne, 

- dr N . Chateau z firmy Essilor (Francja) Widzenie z uiyciem 
asferycznych, mir:_kkich soczewek kontaktowych, 

- dr F. Schaeffel z University Eye Hospital Tiibingen (RFN) Krot
kowzrocznosc w modelu widzenia zwierzqt i ludzi, optyka i bio
chemia. 

Pani dr med. Gierek-Ciaciura dzie/i sir:_ swoimi doswiadczeniami w 
zakresie laserowej chirurgii refrakcyjnej rogowki 

Pracownicy Insty
tutu Fizyki zaprezen
towali na konferen
cji 6 prac, kt6re zo
staly przyjl(te z du
zym zainteresowa
niem. Podczas ob
rad, jak i na impre
zach towarzysz1J.cych 
(kolacja w Dworze 
Polskim oraz wy
cieczka statkiem po 
Odrze i ognisko na 
brzegu Odry) prowa
dzono szereg bardzo 
interesuj11.cych dys
kusji, nawi11.zano 
szereg nowych zna
jomosci i kontakt6w 
naukowych, a nawet 
wrl(cz zaproponowa
no pewne wsp6lne 
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badania naukowe. Dr Lopez Gil z Uniwersytetu w Murcii z 
Byla to pierwsza organizatorem konferencji dr hab. 

tcgo typu konferen- H.Kasprzakiem rozmawiajq na lemat 
cja w Europie. Jej grawitacyjnego zwisu rog6wki. Przyg/qda sir:_ 
uczestnicy podkre- dr Le Saux zflrmy Essilor (Francja). 

Slali WZOrOW1J. organizacjl( imprczy naukowej. 
W ostatnim dniu konferencji, podczas dyskusji podsumowuj1J.

cej wszyscy uczestnicy wyrazili woll( kontynuowania tej fanny 
kontakt6w przcz ......,,._....,.,.... 
zorganizowanie serii -=::.. 
europejskich konfe
rencji optyki fizjolo
gicznej odbywaj1J.
cych sil( co 2 lata. 
Gotowosc zorgani
zowania nastl(pnego 
spotkania wyrazili 
naukowcy z Uniwer
sytetu w Murcii. 
W sp6lprzewodn i
CZ1J.CY konferencj i 
prof. B.Rassow -
podkrd laj1J.c zalcty 
Hiszpanii - stwier
dzil jednak, ze kraj 
ten znajduje sil( da
leko od Europy srod
kowo-wschodniej, 
zatem CZl(SC na
ukowc6w nie bl(dzie 
mogla uczestniczyc 
w nastl(pnej konfe- Dr J.Jaro nstyt~tu Fl .. 

· · I d • rozmowie z dr Bueno z Umwersytetu w Murcu 
rfenCJI ze wzhg l(p odw na temat pomiaru wlasnosci polaryzacyjnych 
mansowyc . o - . k. k 

k .1 . rogow 1 o a 
res aj1J.C WZOfOW1J. 

organizacjl'( konferencji zaproponowal, by powt6rne zorganizo
wac j11. we Wroclawiu we wrzesniu 2001 roku. Chl(tnie nawet wi
dzialby tu jej stal1J.lokalizacjl(. 

Po kr6tkiej dyskusji postanowiono, ze decyzja zostanie podjl(ta 
w ci11.gu najblizszych 3 miesil(cy po szerszej dyskusji korespon
dencyjnej wsr6d naukowc6w europejskich zwi1J.zanych z optyk1J. 
fizjologiczn1J.. 0 
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KRYNICA'99 
Tradycyjnie co roku we wrzesniu w Krynicy odbywaj'l si«_ konfe

rencje poswi«_cone problemom naukowo-badawczym budownictwa. 
S<l one firmowane przez Komitet Inzynierii L'ldowej i Wodnej PAN 
i Komitet Nauki Polskiego Zwi'lzku Inzynier6w i Technik6w Bu
downictwa. 

Tegoroczna- juz czterdziesta pi'lta - konferencja zostala zorga
nizowana w dniach 13-18.09.1999 r. przez Wydzial Budownictwa 
L'ldowego i Wodnego Politechniki Wroclawskiej. Patronat nad ni'l 
obW Prezes Rady Ministr6w Rzeczypospolitej Polskiej Jerzy Bu
zek. Komitet organizacyjny znajdowal si«_ w lnstytucie Ini;ynierii 
L'ldowej Politechniki Wroclawskiej. 

Konferencja skladala si«_ z cz«_sci og61nej i problemowej. W cz«_
sci og6lnej zaprezentowano referaty z zakresu teorii konstrukcji mu
rowanych i drewnianych, konstrukcji betonowych i metalowych, 
material6w budowlanych, fizyki budowli, organizacji i zarz'ldza
nia w budownictwie i geotechniki. Cz«_sc problemowa byla poswi«_
cona projektowaniu, budowie i utrzymaniu most6w. 

W obradach uczestniczylo 620 os6b. Na 22 sesjach przedstawio
no 162 referaty. Materialy konferencyjne zostaly wydane w szesciu 
tomach. Odbyla si«_ takze sesja grantowa, na kt6rej przedstawiono 
6 temat6w badawczych finansowanych przez KBN oraz 2 sesje pro
jektowe, podczas kt6rych przedstawiono realizacje budowli zwi'l
zanych gl6wnie z Dolnym Sl<lskiem. Integraln'l cz«_sci'lkonferencji 
byly r6wniez wystawy i imprezy towarzysz'lce, podczas kt6rych za
prezentowano osi~ni«_cia firm budowlanych i wyroby z zakresu 
budownictwa. 

0 znaczeniu konferencji swiadczy m.in. to, ze w jej otwarciu 
uczestniczyli wiceministrowie z MSWiA, Ministerstwa Transportu 
oraz Urz«_du Mieszkalnictwa i Rozwoju Miast. W sklad Komitetu 
Honorowego ze srodowiska wroclawskiego weszli : przewodnicz'l
cy KBN minister Andrzej Wiszniewski, JM Rektor Politechniki Wro
clawskiej prof.dr hab.inz. Andrzej Mulak, prof.dr inz. Otton D<l
browski i prof.dr hab .inz. Jan Kmita. Sekretarzem naukowym kon
ferencji byl prof.dr hab.inz. Piotr Konderla, prof.PWr, a cz«_sc pro
blemow'l poswi«_con'l mostom przygotowal prof.dr hab.inz. Jan 
Biliszczuk. Cz«_sci'lpromocyjn'l konferencji i przygotowaniem pre
zentacji przedsi«_biorstw zajmowali si«_ dr hab.inz. Cezary Madry
as, prof.PWr i dr inz. Andrzej Maczko. 

Przygotowanie konferencji dla 620 os6b w Krynicy oddalonej od 
Wroclawia o ponad 400 km. wymagalo duzego wysilku organiza
cyjnego. T«_ ogromn'lprac«_ wykonal dr inz. Stanislaw Zukowski, z 
kt6rym wsp6lpracowalo wiele os6b. Trudno wymienic wszystkich, 
kt6rzy pomogli w pracach organizacyjnych, dlatego z koniecznosci 
wymieni«_ tylko dr inz. Stanislawa Biemata, dr inz. Stanislawa Kro
czaka i dr inz. R6z«_ Sieniawsk'l. Wszystkim osobom bior'lcym udzial 
z dui;ym zaangazowaniem w przygotowaniach i sprawnej realizacji 
tego waznego spotkania - serdecznie dzi«_kuj«_. Chcialbym podzi«_
kowac takze JM Rektorowi Politechniki Wroclawskiej prof.dr 
hab.inz. Andrzejowi Mulakowi, kt6ry znalazl czas i uswietnil swo
j'l obecnosci'l otwarcie konferencji. 

Przewodniczqcy Komitetu Organizacyjnego 
prof.dr hab.ini Pawel Sniady 

ele skrypt6w w 

W kiermas dawnictwa, jak 
PWE, WNT, HNA i WK.i L, 
obslugiwane stycznej KWA-
DRO-TECH ... !Ili!II!ZIIIIIC=::::::!.::::::==~ 
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ZAKLAD METOD PROJEKTOWANIA 
I REALIZACJI BUDOWLI 

W INSTYTUCIE BUDOWNICTWA 
POLITECHNIKI WROCLAWSKIEJ 

KlEROWNIK ZAKLADU PRoF. DR HAB. IN.t. Juuusz MRozowrcz 

zaprasza do udzialu w 

III Ogolnopolskim Seminarium Naukowym 

Zarz~dzanie Procesem 
Budowlano-Inwestycyjnym 

,BUDIN '99" 
Karpacz 11-14.11.1999 

http:/ lwww. ib.pwr. wroc.pl/budin 

Adres Organizator6w: 
lnstytut Budownictwa Politechniki Wroclawskiej 

BUDIN '99 
Wybrzeze Wyspianskiego 27, 50-370 Wroclaw 

W sprawach organizacyjnych kontakt: 

mgr inz. Mariusz Rejment 

E-mail : rejment@pionier. ib.pwr. wroc.pl 
Fax: (0-71 )-322-14-65 

Tel : (0-71)-320-35-21 (p. Anna Wojcik) 

Cel Seminarium 

W okresie kilku ostatnich !at na Wydzialach Budownictwa wyz
szych uczelni w kraju coraz cz~sciej powstaj'l wyklady, kursy jak 
r6wniez kompletne specjalnosci menedzerskiego ksztalcenia in
zynier6w budowlanych. Jest to odpowiedz na rosn~ce w tym za
kresie zapotrzebowanie ze strony rynku inwestycji i uslug budow
lanych oraz odpowiedz na duze zainteresowanie student6w pro
blematyk~ zarz~dzania ini;ynierskiego. 

Celem Seminarium jest wymiana doswiadczen os6b prowadz~
cych zaj~cia dydaktyczne lub badania naukowe w przedmioto
wym zakresie. 
Miejsce Seminarium 

Seminarium (obrady, noclegi, stol6wka) odb~dzie si~ w Domu 
Pracy Tw6rczej Politechniki Wroclawskiej ,LIMB A'', w Karpa
czu przyul. Olimpijskiej 8, tel/fax: (0-75) 761-94-03 . 
Zgloszenie i koszt uczestnictwa 

Z uwagi na ograniczon~ liczb<( uczestnik6w, uprasza si~ o nie
zwloczne (nie pozniej ni:i do 24.10.1999) nadeslanie ,Zglosze
nia Uczestnictwa" i przelanie na podane nizej konto organizato
r6w kwoty 150 zl. 

Konto, na kt6re nalei;y dokonac wplaty: 
Politechnika Wroc/awska 

Bank Zachodni II Oddzial Wroclaw 
Nr konta 11201665-3418-131-3000 

koniecznie z dopiskiem: "Zlecenie 413-404" 



40 

XIV Konferencja Naukowa 

Modyfikacja 
Polimer6w 

~--
~ --- -- --------==~ --~ 

Kolejna, juz czternasta Konferencja Naukowa ,Modyfikacja 
Polimer6w" odbyla si~ w dniach 26-30 wrzesnia 1999 roku w 
Kudowie Zdroju zorganizowana przez pana prof. dr hab. inz. 
Ryszarda T. Sikorskiego z Instytutu Technologii Organicznej i 
Tworzyw Sztucznych Politechniki Wroclawskiej przy wsp6l
pracy Instytutu Chemii Przemyslowej w Warszawie oraz Insty
tutu Wl6kien Chemicznych w Lodzi. 

Celem tych konferencji jest stworzenie og6lnopolskiego fo
rum umozliwiajltcego prezentacj~ dorobku naukowego z zakre
su chemicznej i fizycznej modyfikacj i polimer6w oraz integra
cj~ srodowiska zajmujltcego si~ tlt dziedzinlt nauki . 

W Konferencji uczestniczylo ponad 150 os6b ze wszystkich 
uczelni i instytut6w PAN prowadzltcych badania w dziedzinie 
modyfikacji polimer6w, jak tez pracownicy przemyslu. Obecni 
byli r6wnit~z goscie zagraniczni ze Szwecji, Bulgarii, Czech, 
Slowacji, Rosji oraz Ukrainy. 

Wygloszono 27 referat6w i 38 komunikat6w oraz zaprezen
towano 65 plakat6w. 

W ramach konferencji odbyla si~ dyskusja okrltglego stolu, 
w kt6rej dominujltcym tematem byla ocena stanu finansowa
nia nauki w Polsce. Uczestnicy wyrazali trosk~ o utrzymanie 
wyzszych uczelni w obliczu stale wrastajltcej liczby student6w 
i malejltcych naklad6w na nauk~. 

W ramach relaksu, po pracowicie sp~dzonym czasie obrad, 
odbyla si~ wycieczka autokarowa do Wambierzyc, gdzie zwie
dzano Bazylik~ pod wezwaniem N.M.P. oraz gospodarstwo 
agroturystyczne wraz ze skansenem i mini zoo, a w drodze po
wrotnej - Polanic~ Zdr6j. 

Komitet Naukowy 

Jubileusz 70-lecia 
Prof. dr hab. inz. Ryszarda Tadeusza Sikorskiego 

kierownika Zakladu Chemii i Technologii Polimerow 
w Instytucie Technologii Organicznej i Tworzyw Sztucznych 

Politechniki Wroclawskiej 

W ramach XIV Konferencji Naukowej ,Modyfikacja Polime
r6w" odbyla si~ sesja okolicznosciowa z okazji 70-lecia urodzin 
i blisko pi~cdziesi~ciolecia pracy naukowo-dydaktycznej Pana 
Profesora Ryszarda T. Sikorskiego na Politechnice Wroclawskiej. 
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Zaszczycili jlt swojlt obecnoscilt Prorektor Politechniki Wroclaw
skiej - prof. Jerzy Zdanowski i dziekan Wydzialu Chemicznego 
- prof. Henryk Gorecki. Obecni r6wniez byli wsp6lpracownicy 
pierwszej w Polsce Katedry Technologii Tworzyw Sztucznych: 
prof. Tomasz Winnicki - rektor Karkonoskiego Kolegium w Je
leniej G6rze, prof. Janusz F. Rabek - z Karolinska Institute of 
Technology w Szwecji i prof. Mieczyslaw Kucharski z Politech
niki Rzeszowskiej. Jako zaproszeni goscie przybyli dziekani 
wydzial6w chemicznych - specjalisci z dziedziny polimer6w: 
prof. Zbigniew Florjanczyk z Politechniki Warszawskiej i prof. 
Marian Zaborski z Politechniki L6dzkiej, przedstawiciele kie
rownictwa instytut6w badawczych, w tym Instytutu Chemii Prze
myslowej w Warszawie, i zaklad6w przemyslowych z mgr inz. 
Kazimierzem Kalinskim- prezesem Blachownia Holding S.A. 
w K~dzierzynie K,ozlu, redaktorzy czasopism polimerowych: 
mgr Barbara Witowska-Mocek - Polimery, mgr Wladyslawa 
Putkiewicz - Elastomery i prof. Wladyslaw Kowriga - Plasti
czeskije Massy, absolwenci Wydzialu Chemicznego PWr naszej 
specjalnosci, a wsr6d nich prof. Dan uta S~k- dyrektor Centrum 
Polimer6w PAN w Zabrzu, prof. Henryk Galina byly prorektor i 
dziekan z Politechniki Rzeszowskiej oraz licznie zgromadzeni 
uczestnicy Konferencji. Dorobek naukowo-badawczy Szanow
nego Jubilata, tw6rcy szkoly modyfikacji polimer6w na Politech
nice Wroclawskiej, przedstawila prof. Danuta .Zuchowska oma
wiajltc najwazniejsze osiltgni~cia w badaniach nad mechanizmem 
chlorowania polimer6w oraz w opracowaniu nowych termood
pornych i niepalnych polimer6w. Kilka opracowan zostalo wdro
zone w przemysle. Profesor dal si~ poznac r6wniez jako kon
struktor aparatury pomiarowej. Zyciorys naukowy Pana Profe
sora zostal opublikowany we wrzesniowym numerze czasopi
sma Polimery (! 999, 44, 625-626) . 

Gratulacjom, zyczeniom i okolicznosciowym wspomnieniom 
nie bylo konca, bowiem Profesor byl czlonkiem rad naukowych 
kilku instytut6w oraz wychowawq licznej rzeszy absolwent6w 
Politechniki Wroclawskiej. W gratulacjach podkreslano du:Zlt 
zyczliwosc Profesora, Jego wklad w rozw6j nauki o polimerach 
oraz inspirowanie nowych kierunk6w zar6wno w badaniach jak 
i w nauczaniu. Przykladowo ksi1t:Zka Profesora ,Podstawy che
mii i technologii polimer6w" byla podstawlt opracowania pro
gramu nauczania na Uniwersytecie im T. Szewczenki w Kijo
wie, co podkreslil prof. Wladymir Syromiatnikow. 

W dow6d podzi~kowania za trud, a zwlaszcza za zorganizo
wanie wielu konferencji naukowych, Jubilat otrzymal mn6stwo 
kwiat6w. Na zakonczenie wzniesiono toast lampklt szampana i 
odspiewano ,sto !at". 

Prof. Danuta tuchowska 
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XII Mi~dzynarodowa konferencja 
naukowo-techniczna 

Bezpieczenstwo Elektryczne 

II Szkota Ochrony Przeciwporazeniowej 

ELSAF '99 
Wrodaw, 15-17 wrzesnia 1999 roku 

Politechnika Wrodawska po raz kolejny goscila uczestnik6w XII 
Mil(dzynarodowej Konferencji Naukowo-Technicznej zatytulowa
nej ,Bezpieczenstwo elektryczne" oraz II Szkoly Ochrony Prze
ciwporazeniowej. Instytut Energoelektryki Politechniki Wrodaw
skiej przy wsp61udziale Oddzialu Wroclawskiego Stowarzyszenia 
Elektryk6w Polskich opracowat program naukowy konferencji i zaj<~.l 
sil(jej organizacjf:l. Honorowy patronat sprawowalo Polskie Towa
rzystwo Przesylu i Rozdzialu Energii Elektrycznej. 

Konferencja ta cieszy sil( zawsze ogromnym zainteresowaniem, 
o czym swiadczy udzial prawie 250 os6b z Polski i z zagranicy. 
Zgloszono ponad 70 referat6w, z kt6rych 68 wydrukowano w to
mie I material6w konferencyjnych. W tomie II zamieszczono refe
raty kierunkowe II Szkoty Ochrony Przeciwporazeniowej. 

Otwarcia konferencji dokonal Prorektor Politechniki Wrodaw
skiej prof. Jerzy Swil!tek. Kr6tkie przem6wienia powitalne wy
glosili dziekan Wydzialu Elektrycznego Politechniki Wroclawskiej 
prof. Janusz Szafran oraz prezes Zarz<~.du Oddzialu Wroclawskie
go Stowarzyszenia Elektryk6w Polskich prof. Bohdan Synal. 

W tym dniu szczeg6lnym brakowato na sali obrad zmarlego na
gle sekretarza naukowego obecnej konferencji - dr Jana Masne
go, kt6ry od wielu )at brat czynny udziat w organizowaniu kolej
nych konferencji i tworzeniu ich merytorycznych program6w. Po
swil(cal im cale swoje sity, wiedzl( i serce. Uczczono minulf:l ciszy 
pamil(c naszego kolegi i przyjaciela. 

Obrady konferencji odbywaty sil( w naStl(pUjf:lcych osmiu gru
pach tematycznych: 

- podstawowe problemy w technice bezpieczenstwa elektryczne
go i wypadkowosc, 

- technika ochrony przeciwporazeniowej w urzr:tdzeniach niskie
go napil(cia, 

- ochrona przed szkodliwym oddzialywaniem p61 elektrycznych, 
- ochrona przed szkodliwym oddzialywaniem p61 elektromagne-

tycznych, 
- ochrona odgromowa, ochrona przed przepil(ciami i ochrona 

przed szkodliwym oddzialywaniem elektrycznosci statycznej, 
- techmka ochrony przeciwporazeniowej w urz<~.dzeniach wyso

kiego napil(cia, 
- diagnostyka techniczna bezpieczenstwa elektrycznego i zagad

nienia specjalne w technice bezpieczenstwa elektrycznego, 
- ochrona przed korozj<t elektrochemicznf:l. 
Trwajr:tce prawie 3 dni obrady zorganizowano w formie sesji pie-

Uroczystosc otwarcia obrad. Od lewej: prof Zdzislaw Teresiak. prof Bohdan Sy· 
nat. prorektor Jerzy Swiqtek, dziekan Janusz Szafran, prof Marian Sobierajsld 

narnych, w ramach kt6rych 
przewidziany byl czas na dys
kusjl(. O:lywiona wymiana po
glr:td6w zar6wno podczas sesji 
plenarnych jak i w kuluarach 
swiadczyla 0 duzym zaintere
sowaniu uczestnik6w konfe
rencji problematyk<~_poruszan<~_ 
w referatach. W podsumowa
niu obrad uczestnicy zajl(li tak
ze stanowisko dotycz<~_ce stanu 
prac nad zmianami polskich 
akt6w prawnych regulujr:tcych 
zasady i zakres ochrony prze
ciwporazeniowej. Stwierdzo
no, ze zaawansowanie tych 
prac jest dalece niezadowala
j<~_ce, co sprawia ze podczas 
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projektowania, budowy i eks- Spotkanie koleie1iskie. Od lewej: prodzie
ploatacji technicznych srod- kan J-~Ydzialu Elektrycznego Z.Okraszew
kow tej ochrony napotyka sil( ski, dyrektor PTPiREE A . Wieczorek, 
na wiele trudnosci, a niekiedy przedstawiciel Oddzialu Wroc/awskiego 
prowadzi wrl(cz do rozwi~tzan SEP-u prof B.Miedzilisld 

niewtasciwych. 
Ten stan rzeczy przyczynil sil( bezposrednio do wil(kszego, niz przy

puszczali organizatorzy, zainteresowania obradami II Szkoly Ochro
ny Przeciwporazeniowej. W ramach tej szkoly wygloszono 8 wykla
d6w omawiajr:tcych zagadnienia ochrony przeciwporazeniowej. Prze
prowadzono obszem<~_ dyskusjl( na tematy omawiane w ramach wy
klad6w, rozwazano tez problemy zgloszone przez sluchaczy. 
. Nalezy P?dkr~slic, ze organizatorzy Konferencji i Szkoly zadba

lt o wys.okt pOZlO!TI wyklad6w powierzaj<~_c ich wygloszenie i pro
wadzeme dyskuSJI osobom uznawanym w Polsce za najlepszych 
~achowc6w posiadajr:tcych zar6wno wiedzl( teoretyczn<~_ jak i do
swtadczema praktyczne. Z przebiegu obrad i gor<~_cych dyskusji 
przekraczaj<~_cych znacznie czas przewidziany przez organizator6w 
~o~na Sf:ldzic, ze problematyka obrad dotyczyla istotnych zagad
men. 

Obradom konferencji i szkoly towarzyszyly wystawy urz<~_dzen 
produkowanych przez firmy branzy elektrotechnicznej. Organiza
torzy zadbali r6wniez o to, aby goscie mieli czas na poznanie na
szej uczelni, Wroclawia oraz jego obiekt6w kulturalnych. 

Spotkania, niekt6re po wielu Ia tach, byty swietn<~_ okazj<~_ do od
nowienia starych i nawir:tzania nowych przyjazni, ale przede wszyst
ktm stworzyly warunki wymiany pogl<~_d6w w tak ci(\gle aktualnej 
tematyce, jak~t bez W!J.tpienia jest ,Bezpieczenstwo Elektryczne". 

Mamy nadziejl(, ze wrazenia z obrad konferencji oraz spotkan 
kolezen~kich pozostan~t na dlugo w pamil(ci uczestnik6w i bl(d<~_ 
znakomtt<~_ zachl(t<~_ do ponownego odwiedzenia Politechniki Wro
clawskiej. 

Organizatorzy konferencji 

Witold Jablonski 
Zenon Okraszewski 
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Posiedzenie wrzesniowe 

Po posiedzeniach Komisji Badan Podstawowych i Stosowanych 
(13 i 14 wrzesnia), 15 wrzesnia 1999 roku odbylo SiC( pierwsze po 
wakacjach posiedzenie Komitetu Badan Naukowych. Obradom 
przewodniczyl prof. Andrzej Wiszniewski . 

• Min. Malgorzata Kozlowska om6wila projekt budzetu nauki na 
rok 2000. Przedstawila zadania przewidziane do realizacji w ra
mach wstC(pnego limitu . Projektowana wielkosc wydatk6w w dzia
le 77 - Nauka wynosi 2.983 .877.000 zl, co stanowi w stosunku do 
planowanej na rok 2000 wielkosci produktu krajowego brutto (PKB) 
wskaznik udzialu 0,438% (w 1999 r.- 0,437%) i odpowiednio 1,97% 
(I ,93%) wydatk6w budzetu pans twa. Planowany nominalny wzrost 
srodk6w na naukct w por6v.'Tianiu z rokiem 1999 wynosi okolo 8, 78% 
przy zalozonej inflacji sredniorocznej okolo 5,7%. PrzewodniCZll:
cy KBN w swym liscie z 6 sierpnia br. do Ministra Finans6w pod
trzymal SW'l propozycj<( z czerwca br. dotycz<tCll: strategii inwesto
wania w nauk<( ze srodk6w budzetu panstwa. Wnioskowal tam o 
przyjC(cie - jako minimalnego - 15% wzrostu realnego srodk6w z 
roku na rok, co docelowo pozwoliloby w roku 20 I 0 osi<tgn<~:c po
ziom naklad6w z budzetu w wysokosci I proc. PKB. Wedlug tej 
propozycji naklady na nauk<( finansowane z budzetu panstwa po
winny wyniesc w 2000 roku 3.334.228 .000 zt Po dyskusji, w kt6-
rej zdecydowanie popierano proponowan<~: przez Przewodnicz<~:ce
go KBN strategiC( inwestowania w naukC(, Komitet przyj<~:l projekt 
do wiadomosci . 

• Komitet uproscil procedury formalne zwi<~:zane z kryteriami i 
trybem przyznawania srodk6w z budzetu panstwa na dofinansowa
nie waznych ze wzglctd6w spoleczno-gospodarczych prac badaw
czo-rozwojowych realizowanych na zlecenie podmiot6w gospodar
czych, organ6w administracji rz<~:dowej lub organ6w samorz<~:du te
rytorialnego podejmowanych w formie projekt6w celowych. 

W szczeg6lnie uzasadnionych przypadkach mozna uzyskac dofi
nansowanie do wysokosci 70 proc. planowanych naklad6w. 

• Komitet przyj<~:l uchwal<( w sprawie kryteri6w i trybu przyzna
wania pienictdzy na dofinansowanie realizacji zadan dotycz~tcych 
uczestnictwa polskich zespol6w w projektach 5. Programu Ramo
wego Badan, Rozwoju Technicznego i Prezentacji Unii Europej
skiej w latach 1999 - 2000. Ustala ona, ze prace dotycz~tce uczest
nictwa polskich zespol6w w projektach 5. PR b<(dll: finansowane z 
wyodrctbnionej puli srodk6w finansowych (wydzielonych ze srod
k6w na DOT). Uchwala definiuje ten rodzaj zadan wyodrctbnio
nych i wydziela na ich realizacjC( kwotct do 900.000 zl w roku 1999 
oraz do 2.500.000 zl w roku 2000. Okreslono wysokosci i warunki 
otrzymania dofinansowania przez krajowe jednostki organizacyj
ne, przedstawiono tez procedure( uzyskania dofinansowania. Tym 
samym stracila moe uchwala KBN nr 3/99 z 20 stycznia 1999 roku. 

• Komitet zaakceptowal zmian<( rozdzialu pienictdzy na dofinan
sowanie dzialalnosci og6lnotechnicznej i wspomagaj'lcej badania 
(DOT) w 1999 roku. Oznacza to przesunictcie kwoty 580.000 zl ze 
srodk6w PrzewodniCZ'!Cego KBN do puli srodk6w na dofinanso
wanie DOT na podstawie pozytywnie rozpatrzonych wniosk6w ni
zej wymienionych organ6w: 

Wnioskodawca 
Min. Ochr. Srod.ZNiL 
MSWiA 
PAN 

dofinansowanie 
200.000 zl 
80.000 zl 
300.000 zl 

l:tczna dotacj a 
520.000 zl 
470.000 zl 

10.522.000 zl 

Komitet przyznal Osrodkowi Przetwarzania Informacji dofinan
sowanie na utrzymanie i udostC(pnianie bazy danych ,SYNABA" 
w wysokosci 250 000 zl, po dyskusji uznal tez koniecznosc dofi-

nansowania 5 baz danych: (,Instytucje Naukowe", ,Ludzie Nauki", 
,Spoleczny Ruch Naukowy", ,Instytucje Decyzyjne i Doradcze" 
oraz ,Polish Research Directory"). 

• PodjC(to jednomyslnie uchwalct okreslaj'lC'l regulamin wybor6w 
do zespol6w komisji Komitetu Badan Naukowych czwartej kaden
cji, bowiem w maju 2000 roku konczy siC( trzecia kadencja czlon
k6w zespol6w komisji Komitetu. Regulamin jest wzorowany na 
regulaminach poprzednich wybor6w. Wybory zostan'l przeprowa
dzone w dw6ch etapach: 

I. zgloszenie kandydat6w na czlonk6w zespol6w, 
II. glosowanie na kandydat6w, kt6rzy uzyskali najwi<(ksze liczby 

zgloszen do poszczeg61nych zespol6w. 
Regulamin zawiera tez harmonogram wybor6w (ogloszenie wy

nik6w nast'I:Pi do 8 kwietnia 2000 roku) . 
• Podj<(to uchwalct w sprawie podzialu komisji Komitetu Badan 

Naukowych na zespoly oraz dziedzin i dyscyplin nauki nalez'lcych 
do wlasciwosci poszczeg6lnych zespol6w w czwartej kadencji Ko
mitetu. Projekt uchwaly zakladal podzial Komitetu na 12 zespo
l6w. Poniewaz wybranych rna bye l~tcznie 60 przedstawicieli sro
dowiska naukowego, uznano, ze wszystkie zespoly bctd~t liczyly po 
5 czlonk6w, z kt6rych kazdy reprezentuje dziedzinct lub dyscyplinct 
naukow~t bctd'I:Cll: domen~t zespolu . W niekt6rych przypadkach jako 
dyscyplinC( traktuje siC( grupy p61 badawczych. 

• Przewodnicz~tcy Zespolu opiniodawczo-doradczego ds . Projek
t6w Celowych Zamawianych zreferowal wnioski o ustanowienie 
projekt6w celowych zamawianych (PCZ) XX konkursu. Zgloszo
no jedynie pi<(c wniosk6w i wszystkie uzyskaly oceny pozytywne. 
Komitet po dluzszej dyskusji postanowil ustanowic trzy PCZ (w 
tymjeden warunkowo), zas w jednym przypadku odlozyl wniosek 
do wyjasnienia. S~t to wnioski : l.Ministra OSZNiL ,Naro
dowy Program Klimatyczny" (PCZ 01-20)- Komitet proponuje 
zmian<( nazwy na ,Krajowy Program Klimatyczny" 

2. Ministra Gospodarki ,Gospodarcze wykorzystanie w prze
mysle me tali niezelaznych" (PCZ 02-20) - przyj C(ty warunkowo, o 
ile zamawiaj<~:cy zadeklaruje sw6j wictkszy udzial w kosztach pro
jektu 

3. Prezesa Panstwowej Agencji Atomistyki ,Identyfikacja i ozna
czanie skladu izotopowego i masy material6w rozszczepialnych" 
(PCZ 05-20) 

Komitet oddalil wniosek PCZ 03-19. Ustanowiony zas zostal PCZ 
07-19 ,Mozliwosci i kierunki zagospodarowania turystycznego 
doliny Odry" (na wniosek Ministra Ochrony Srodowiska, Zasob6w 
Naturalnych i Lesnictwa), kt6rego rozpatrzenie odlozono w maju 
br. 

• Prof. Tadeusz Z6ltowski poinformowal o zamiarach tworzenia 
w polskim systemie nauki Centr6w Doskonalosci (CD). W ramach 
programu PHARE ,Reforma Sektora Nauki i Technologii (SCI
TECH II)" rozpoczctto realizacj<( projektu, WstC(pne studia i pilota
zowe wdrazanie modelu Centr6w Doskonalosci". Model CD - dla 
jednostek pilotazowych- to jednostka wiod'lca (kt6ra w systemie 
oceny parametrycznej jednostek przeprowadzonej przez KBN otrzy
mala kategorict najwyzsz'l:), wsp6lpracuj'lca z innymi osrodkami, w 
tym przynajmniej Z jedn~tjednostk~t przemyslOWll: Jub innym uzyt
kownikiem wynik6w badan naukowych. KBN powola takie centra 
w roku 2000 drog<~:konkursu, kt6ry zostanie ogloszony w pazdzier
niku, a rozstrzygnictty w grudniu br. Zaklada siC(, ze Komitet co
rocznie bctdzie ustalal preferowane kierunki badan, a Przewodni
CZli:CY KBN - w uzgodnieniu z wlasciwymi ministrami - co rok 
bctdzie oglaszal preferowane przedsictwzictcia badawczo-rozwojo
we. 

• Departament Wsp6lpracy z Zagraniq i Integracji Europejskiej 
zapoznal Komitet z zasadami i sposobem okreslania zr6del finan-
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sowania udzialu polskich jednostek naukowo-badawczych w Akcji 
COST oraz przedstawil statystyk(( dwustronnej wsp6lpracy nauko
wej i naukowo-technicznej wynikaj'l_cej z um6w mit(dzyrz'l_dowych. 

• Departament Wsp6lpracy z Zagraniq i lntegracji Europejskiej 
przedstawil zbiorcz'l_ informacjt( na temat dzialan, kt6re doprowa
dzily do przyst'l_Pienia Polski (4 wrze5nia br.) do 5. Programu Ra
mowego Badan, Rozwoju Technicznego i Prezentacji Unii Euro
pejskiej. 

• Przedstawiono rozporz'l_dzenie Prezesa Rady Ministr6w z 30 lip
ca br. w sprawie okreslenia wysokosci wynagrodzenia czlonk6w 
komisji KBN pochodz'l_cych z wyboru. Czlonkowie komisji Komi 
tetu pochodz'l_cy z wyboru otrzymuj'l_ wynagrodzenie miesit(czne 
zale:i:nie od pelnionej funkcji. 

* przewodnicz'l_cy komisji Komitetu lub zastt(pcy Przewodnicz'l_
cego Komitetu - 82% maksymalnej stawki wynagrodzenia zasad
niczego przewidzianego dla profesora zwyczajnego zatrudnionego 
na uczelni w grupie nauczycieli akademickich, 

* czlonkowie komisji pelni'l_cy funkcje przewodnicz'l_cych zespo
l6w komisji Komitetu lub czlonkowie Komitetu - 6 I% stawki j.w., 

* pozostali czlonkowie komisji Komitetu - 49% stawki j .w. 
Kolejne posiedzenie Komitetu: 20 pazdziemika br. 

Stan przygotowan infrastruktury 
informatycznej nauki na nadej
scie roku 2000 

Wl'l_czaj'l_c sit( w dzialania maj'l_ce na celu zminimalizowanie skut
k6w nadejscia roku 2000 dla system6w teleinformatycznych Ko
mitet Badan Naukowych (KBN) zbadal stan przygotowaniajedno
stek naukowych. W zakresie dzialalnosci KBN znajduj'l_ sit( wszyst
kie krajowe instytucje swiata nauki, czyli szkoly wyzsze, plac6wki 
naukowe Polskiej Akademii Nauk oraz jednostki badawczo- roz
wojowe. Jednostki te S'l_jednak W swietle prawa nadzorowane przez 
inne resorty. Przewodnicz'l_cy KBN sprawuje nadz6r jedynie nad 
dwomajednostkami badawczo-rozwojowymi: Osrodkiem Przetwa
rzania Informacji (OPI) i Naukow'l_ i Akademick'l_ Sieci'l_ Kompute
row'l_ (NASK) . W dniu 8 lutego I999 r. Podsekretarz Stanu KBN 
- Malgorzata Kozlowska zwr6cila sit( pismem nr DI-245/JZ/99 
do dw6ch operator6w sieci rozleglych : Naukowej i Akademickiej 
Sieci Komputerowej i Poznanskiego Centrum Superkomputerowo
Sieciowego (operatora sieci POL- 34), I 9 jednostek wiod'l_cych 
miejskich akademickich sieci komputerowych (MAN) i centr6w 
komputer6w du:i:ej mocy obliczeniowej (KDM) oraz 294 jednostek 
buduj'l_cych sieci Iokalne (LAN) z zapytaniem o ich stan przygoto
wania na nadejscie roku 2000 i podjt(te dzialania w tym zakresie. 
Odpowiedzi na pismo udzielili obaj operatorzy sieci rozleglych 
(100%), 14 jednostek wiod'l_cych sieci MAN i cent6w KDM (74%) 
oraz I 26 jednostek buduj'l_cych sieci LAN (43%). Nale:i:y tu zauwa
:i:ye, :i:e w zakresie zainteresowania KBN znalazly sit(jedynie sprzt(t 
komputerowy i oprogramowanie. Gruntowne sprawdzenie innych 
aspekt6w dzialalnosci jednostek pod k'l_tem przygotowania na na
dejscie roku 2000 pozostaje w gestii resort6w nadzoruj'l_cych i sa
mych jednostek jako samodzielnych podmiot6w. 

Obaj operatorzy sieci rozleglych powolali koordynator6w ds . pro
blemu roku 2000 (PR2000) i podjt(li dobrze przygotowane organi
zacyjnie dzialania, kt6re powinny zapewnie prawidlowe funkcjo
nowanie sieci i ci'!_glose w swiadczeniu usrug na rzecz ich abonen
t6w. Do konca roku obaj operatorzy powinni bye gotowi na ewen
tualne skutki PR2000. 

Sposr6d jednostek wiod'l_cych sieci MAN i centr6w KDM dwie 

jednostki ( I4% odpowiedzi) stwierdzily, :i:e S'l_ w pelni przygotowa
ne na nadejscie roku 2000, zas I2 jednostek (86% odpowiedzi) 
szczeg6lowo opisalo podejmowane dzialania obejmuj'l_ce powola
nie koordynator6w i zespol6w ds. PR2000, inwentaryzacjt( sprzt(tu 
i oprogramowania, uzyskanie certyfikat6w od producent6w, prze
prowadzenie test6w, instalacj(( lat (ang. patch) oprogramowania b'l_dz 
jego nowszych wersji (ang. upgrade) a tak:i:e wymiany sprz((tu . W 
niekt6rych przypadkach konieczne jest zaprzestanie u:i:ytkowania 
starszego sprzt(tu ze wzgl((du na jego nieprzystosowanie do roku 
2000 i zaprzestanie serwisowania przez producenta (np. komputer 
Convex C3840) . Zadna z jednostek, kt6re odpowiedzialy na zapy
tanie nie zlekcewa:i:yla problemu i nie wykazala braku przygotowa
nia do jego rozwi'l_zania. Cztery jednostki (28% odpowiedzi) poda
ly konieczne do poniesienia naklady finansowe w l'l_cznej kwocie 
777.200 zl (czyli ok. I 95.000 zl na jednostkt(). Zadna z jednostek 
nie stwierdzila braku srodk6w do realizacji wszystkich niezbt(d
nych zadan. Niepokoj budzi brak odpowiedzi od 5 jednostek (26%), 
co mo:i:e swiadczye 0 braku ich dzialania w omawianym zakresie. 
Przy takim zalo:i:eniu stan przygotowania sieci MAN na nadejscie 
roku 2000 mozna ocenic na 74%. Calose potrzebnych naklad6w na 
zabezpieczenie sieci MAN mozna ocenie na ok. 3,7 min zl. 

Sposr6d jednostek buduj'l_cych sieci LAN 26 potwierdzilo zgod
nose wykorzystywanego SpTZl(tU i Oprogramowania Z rokiem 2QQQ 
(21% odpowiedzi), 92 szczeg6lowo opisalo podjt(te dzialania zmie
rzaj'l_ce do zapobie:i:enia skutkom PR2000 we wlasnym zakresie lub 
z pomoq firm zewn((trznych (73% odpowiedzi). Siedemjednostek 
(5% odpowiedzi) w momencie udzielania odpowiedzi nie podjt(lo 
jeszcze :i:adnych dzialan zwi'l_zanych z PR2000. Trzy z nich plano
waly rozpoczt(cie dzialania w p6Zniejszym okresie. Gl6wnymi wska
zywanymi problemami byly: brak pienit(dzy (5 jednostek) oraz brak 
odpowiednich specjalist6w (2 jednostki). Jcdna jednostka nie po
trafila udzielie precyzyjnej odpowiedzi dotycz'l_cej stanu jej przy
gotowania ze wzgll(du na nieobecnose osoby odpowiedzialnej (I% 
odpowiedzi) . Cztcrnascie jednostek (I I% odpowiedzi) podalo ko
nieczne do poniesienia naklady finansowe w l'l_cznej kwocie 
I .302.700 zl (czyli ok. 93.000 zl na jednostkt(). Najwil(ksze proble
my stwarza oprogramowanie slu:i:'l_ce celom administracyjnym jed
nostek (np . programy finansowo- ksil(gowe i kadrowo-placowe, 
systemy obslugi dziekanat6w), stworzone czt(sto przez male, Iokal
ne firmy, kt6re niejednokrotnie przestaly istniee . Sprzl(t wykorzy
stywany w centrach obliczeniowych jednostek swiata nauki jest dose 
nowoczesny i albo jest odpomy na PR2000, albo mo:i:liwe jest jego 
dostosowanie. Znacznie gorzej wypadla inwentaryzacja stacji ro
boczych (gl6wnie komputery typu PC), zwlaszcza tych, kt6re wy
korzystywane S'l_ w administracji jednostek. Maszyny te, zakupy
wane niejednokrotnie dose dawno, nadal dobrze nadaj'l_ sit( do pra
cy w dotychczasowym charakterze, Iecz dla uzyskania zgodnosci z 
rokiem 2000 powinny zostae wymienione na no we. Ich jednostko
wa cena nie jest zbyt wysoka, ale ze wzglt(du na du:i:'l_ ich Iiczbt( 
koszty niezbt(dne do poniesienia przez jednostki S'l_ wysokie. Nale
:i:y tu jednak zauwa:i:ye, :i:e w wielu przypadkach nie jest konieczne 
bezwzgll(dne uzyskanie stuprocentowej odpornosci tych maszyn na 
PR2000, gdyz ich ew. blt(dne dzialanie nie powinno bye czt(ste i 
przez to zbyt uci'l_:i:liwe. Nale:i:y oczekiwae, :i:e stopien przygotowa
nia jednostek, kt6re nie zareagowaly na pismo, jest ni:i:szy niz jed
nostek, kt6re przedstawily odpowiednie informacje. Brak odpowie
dzi w niekt6rych przypadkach spowodowany byljednak innymi ni:i: 
brak dzialan wzglt(dami (np . zapornnienie, nieobecnose osoby od
powiedzialnej, niecht(e do dodatkowej sprawozdawczosci). Przyj
muj'l_c, ze jednostki, kt6re nie udzielily odpowiedzi, przygotowane 
S'l_ w ok. 50%, mozna szacowae, ze og6Inie jednostki buduj'l_ce sie-

Dokoticzenie na stronje 24 
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ci LAN S!l na nadejscie roku 2000 przygotowane w ok. 69%. Ca
lose naklad6w potrzebnych na przystosowanie sprz€(tu komputero
wego w jednostkach buduj'lcych sieci LAN do dzialania w roku 
2000 (wraz ze stacjami roboczymi) moina oszacowac na ok. 27 ,5 
min. Zl, z czego jednostki S'l w stanie pokrye w tym roku ok. 50%. 

Warszawa, 10 lipca 1999 r. 

Centra Doskonatosci 
- nowa szansa 

Borys Czerniejewski 
Dyrektor Departame11tu 

System6w l~tformatycz~tych 

urzf/du KBN 

Biuro Wsp6lpracy Europejskiej FNP we wsp6lpracy z Komitetem 
Badan Naukowych zapraszajednostki badawcze oraz zespoly naukow
c6w do skladania wniosk6w dotycz'lcych utworzenia Centr6w Dosko
nalosci w dziedzinach i o programach mog'lcych korzystnie wplyn'le 
na gospodark€( lub jakose iycia w Polsce. Oczekuje si€( aktywnego 
udziatu instytucji przemyslowych, handlowych czy uslugowych za
mierzaj'lcych korzystae z osi'l8ni€(tych rezultat6w bada!l. Preferowa
ne b€(d!!programy z nast€(pUj'lcych dziedzin: 

- nowe technologie, 
- materialy i wyroby, 
- biologia molekulama i biotechnologia, 
- medycyna i ochrona zdrowia, 
- ochrona srodowiska, 
- transport, 
- bezpieczenstwo kraju i obywateli . 
Centrum Doskonalosci (CD) to zesp6l dzialaj'lcych w sieci naukow

c6w zajmuj'lcych si€( tym samym scisle okreslonym zagadnieniem, 
korzystaj'lCY z zasob6w r6inych jednostek badawczych i scisle wsp6l
pracuj!!CY z przemyslem Jub innymi uiytkownikami rezultat6w ba
dan. W sklad Centrum Doskonalosci musza wchodzic co najmniej dwie 
jednostki badawcze oraz jedna instytucja - uiytkownik badan. Jedna 
zjednostek badawczych pelni rol€( Instytucji Wiod'lcej . Wielkosc ze
spolu oraz dost€(pne wyposaienie musz'l bye wystarczaj'lce do wyko
nania zaplanowanych prac. 

Program badan musi miee dobrze okreslony eel badawczy i obejmo
wae zar6wno badania podstawowe jak ich praktyczne zastosowania. 
Program ten powinien stwarzae moiliwos6 opracowania istotnych in
nowacji w oparciu o najnowsze odkrycia naukowe. Aktywna dzialal
nos6 edukacyjna (na przyklad WlC!CZenie doktorantow do zespolu ba
dawczego) b€(dzie stanowic dodatkowy atut. 

Nominacja na Centrum Doskonalosci b€(dzie przyznana 3-5 pilota
iowym centrom na okres trzech Jat, 2000- 2002. W ci'l8u pierwszego 
roku Centra Doskonalosci b€(d'l finansowane ze srodk6w programu 
PHARE SCI-TECH II. Pod koniec pierwszego roku dokonana zosta
nie ocena post€(pu prac oraz ogloszony konkurs na kontynuacj€( finan
sowania przez KBN. 

Srodki finansowe przyznane Centrom Doskonalosci mog'l bye wy
korzystane na badania oraz pomoc administracyjn'l. L'lczny przezna
czony na ten eel fundusz w wysokosci 200 000 euro zostanie podzie
lony pomi€(dzy 3-5 pilotaiowych Centr6w 

Doskonalosci, kt6re otrzymaj!lpO ok. 50.000 euro kaide. 
Oczekuje si€(, ie finansowanie otrzymywane przez grupy badawcze 

ze strony ichjednostek macierzystych pozostanie na dotychczasowym 
poziomie. 

Zach€(ca si€( CD do zabiegania o inne zr6dla finansowania ich pro
gramu badawczego. 

Termin skladania wniosk6w mija 29 pazdziemika 1999 roku. 
Szczeg6ly na stronie http://www.kbn.gov.pl/wnioski/ 

Ph are 
Moina skladaewnioski o granty na dofinansowanie udzialu w 

Krajowym i Regionalnym Systemie Innowacji w Polsce. 
Biuro Wspolpracy Europejskiej Fundacji na Rzecz Nauki Pol

skiej zaprasza do ubiegania si€( o granty na dofinansowanie udzialu 
w Krajowym i Regionalnym Systemie Innowacji w Polsce. Granty 
oferowane S!! w ramach programu Phare wspieraj'lcego Reform€( 
Polskiego Sektora Nauki i Technologii . 

Srodki w ramach projektu mog'l bye przeznaczone na: 
• tworzenie i funkcjonowanie sieci wspieraj'lcej dzialalnose in

nowacyjn'l beneficjenta 
• wsp6lfinansowanie uslug dla malych i srednich przedsi€(biorstw, 

instytucji badawczych i uczelni wyiszych oraz innych organizacji, 
kt6re w spos6b bezposredni S'l powi'lzane z dzialaniami innowa
cyjnymi 

• dzialania przyczyniaj'lce si€( do wzrostu swiadomosci na rzecz 
wspierania innowacji 

• dzialania uwzgl€(dniaj'lce zasad€( , prekonkurencyjnosci" 
• materialy i wyposaienia niezb€(dne do realizacji projektu. 
Przyznane srodki maj'l sluiye dofinansowaniu realizacji poszcze-

g61nych zadan w wysokosci maksymalnie do 80 proc. koszt6w cal
kowitych projektu. Kwota srodk6w przeznaczona dla jednego be
neficjenta wynosi od 20 000 do 40 000 EURO. Grant musi bye 
wykorzystany w okresie od I stycznia do 31 pazdziemika 2000 r. 

Konkurs otwarty jest dla os6b prawnych zarejestrowanych w Pol
sce, prowadz'lcych dzialalnose typu , non-profit" oraz bior'lcych 
udzial w przedsi€(wzi€(ciach slui'lcych wspomaganiu innowacyjno
sci , a w szczeg6lnosci w pracach istniej'lcych sieci wspieraj'lcych 
innowacyjnose i transfer technologii . 

Komisja oceniaj'lca wnioski rozpatrywae b€(dzie jedynie propo
zycje przygotowane zgodnie z zasadami przedstawionymi we 
WSKAZOWKACH DLA WNIOSKODAWC6W, zawieraj'lcych 
szczeg6lowe informacje na temat procedur i warunk6w uzyskania 
grantu oraz sposobu przygotowania wniosku, kt6re opublikowane 
S'l w Internecie pod adresem http://www.kbn.gov.pl/pub/kbninfo/ 
phare/wnioski.html. 

Wnioski o przyznanie grantu (oryginal i dwie kopie) naleiy kie
rowae na adres : 

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej 
Biuro Wsp6lpracy Europejskiej 

ul. Wsp6Jna 1/3 
00-921 Warszawa 53 

Wnioski musz'l bye dostarczone w nieprzekraczalnym terminie 
do 1 pazdziernika 1999 r. 

Pytania w sprawach dotycz'lcych grantu prosz€( przesylae faksem 
pod numer (0-22)-621-96-73 Jub poczt'l elektroniczn'lna adresfnp
bwe@fnpbwe. org.pl. 

Nauka polska jui w Unii Europejskiej 

Jak odzyskac 10 milion6w euro? 
4 wrzesnia 1999 roku weszla w iycie decyzja Rady Stowarzysze

nia mi€(dzy Uni'l Europejsk'l i Polsk'l o uczestnictwie Polski w 5. 
Programie Ramowym Badan, Rozwoju Technicznego i Prezentacji 
Unii Europejskiej . Polscy naukowcy uczestniczye wi€(c b€(d'l w naj
wi€(kszym europejskim prograrnie badan naukowych dysponuj'lcym 
w Jatach 1999 - 2002 budietem b1isko 15 mid euro. 

Komitet Badan Naukowych rozpocz~tl starania o przyst~tpie
nie Polski do 5. Programu Ramowego Badan w roku 1997, co 
znalazlo sw6j wyraz w wyst~tpieniu Przewodnicz~tcego KBN 
podczas spotkania ministrow ds. nauki w Brukseli w maju tego 
roku i zostalo potwierdzone pismem Przewodnicz~tcego do Ko
misarza ds. Nauki w Komisji Europejskiej z 26 sierpnia 1997 r. 
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Z Komitetu Bad an N aukowych 
Podstawll prawnlt udzialu polskich jednostek naukowych i ba
dawczo-rozwojowych oraz przedsi~biorstw w 5. PR jest decy
zja Rady Stowarzyszenia UE - Polska nr 4/99 z 4 sierpnia 1999 r., 
ktora weszla w zycie po 30 dniach od daty podj~cia, a wi~c 4 
wrzesnia br. ( Zall!CZnikami do decyzji stowarzyszeniowej Sl!: 
Zasady i warunki uczestnictwa Polski w szczegolowych progra
mach 5. Programu Ramowego oraz Zasady podzialu praw wla
snosci intelektua/nej. Do szczegolow powrocimy w nast~pnych 
numerach Pryzmatu.) 

Podjrtcie tej decyzji przez Radrt Stowarzyszenia mozliwe bylo 
m.in. dzi~ki zakm1czeniu przegl<tdu por6wnawczego polskiego pra
wa z dorobkiem prawnym Wsp6lnot Europejskich (tzw. acquis com
munautaire) w obszarze nauki i badan. Stwierdzony podczas prze
gl<tdu brak sprzecznosci obowi'l_zuj'l_cych w Polsce akt6w prawnych 
z prawodawstwem wsp61notowym doprowadzil do czasowego za
konczenia negocjacji w tym obszarze. Komisja Europejska, nie prze
widuj'l_c problem6w przy przyj~ciu przez Radrt Stowarzyszenia 
wspomnianej decyzji, w oficjalnym stanowisku stwierdzila, ze pol
scy partnerzy mog'l_ wchodzic w sklad konsorcj6w skladaj'l_cych 
wnioski w konkursach, w kt6rych term in skladania wniosk6w uply
wal przed wejsciem w zycie tej decyzji. Slusznie przewidywano 
bowiem, ze decyzja wejdzie w zycie przed podpisaniem kontrak
t6w na realizacjrt wybranych projekt6w. Polska przyst'l_Pila do 5. 
PR na zasadach prawie identycznych z zasadami obowictzujctcymi 
kraje czlonkowskie Unii Europejskiej, wirtc polscy partnerzy b~d<t 
traktowani na r6wni z partnerami z tych kraj6w. 

Jedyny wyj(\tek stanowi w tym zakresie koniecznosc uczestnic
twa w konsorcjum co najmniej jednego partnera (z sektora nauki 
lub przemyslu) z kraju czlonkowskiego Unii oraz wl'l_czenie pol
skich ekspert6w do komitet6w poszczeg61nych program ow bez pra
wa udzialu w glosowaniach. Polscy eksperci mogv6wniez uczest
niczyc (za wynagrodzeniem) w ocenie wniosk6w skladanych w ra
mach konkurs6w. Komisja Europejska zach~ca zainteresowanych 
do formalnego zglaszania swych kandydatur. Od eksperta wymaga 
si~ udokumentowanej wiedzy w dziedzinach priorytetowych 5. PR 
i doswiadczenia w prowadzeniu dzialalnosci w sektorze nauki, prze
myslu lub administracji. 

Skladka Polski do 5. PR zostala okreslona na podstawie stosunku 
produktu krajowego brutto w Polsce i w Unii Europejskiej jako 
1,65% budzetu Programu, czyli 226 milion6w euro. Jednocze5nie 
Komitet Badan Naukowych wynegocjowal z Komisjct Europejsk<t 
obnizenie skladki w poszczeg6lnych latach Programu (wplata 40% 
skladki w 1999 r., 60%- w 2000 r., 80% - w 2001 r. i 100%- w 
2002 r.). Komisja przyj~la t~ propozycjrtjako model obowictzujctcy 
w negocjacjach ze wszystkimi krajami stowarzyszonymi zaintere
sowanymi przyst'l_Pieniem do 5. PR. Jednoczesnie Komisja zgodzi
la si~, zeby cz~sc tak obliczonej skladki (do 50%) mozna bylo sfi
nansowac z przyznanych Polsce funduszy programu PHARE. Tak 
wirtc KBN w 1999 roku zaplaci ze swojego budzetu za przyst'l_Pie
nie do 5. PR nieco ponad 10 milion6w euro. Dalsze 10 min pocho
dzic brtdzie ze srodk6w PHARE. Kwota ta spowoduje uszczuple
nie srodk6w przeznaczanych na nauk~ w kraju. Dlatego tez korzystne 
byloby ,odzyskanie" polskiego wkladu do 5. PR w formie dofinan
sowania przedsi~wzi~c realizowanych przez konsorcja w sklad kt6-
rych wchodzct polscy partnerzy. Srodki przekazywane przez Komi
sj~ Europejska na realizacj~ przedsirtwzi~c w ramach 5. PR b~d<t 
zwolnione z opodatkowania. Ponadto KBN podj<tl dzialania zmie
rzaj'l_ce do dopuszczenia do udzialu w programach krajowych pod
miot6w unijnych na zasadzie wzajemnosci. 

Komitet Badan Naukowych b~dzie wspieral udzial polskich 
jednostek naukowych i badawczo-rozwojowych w 5. PR i pro
wadzi szeroko zakrojonlt akcj~ promocyjnlt Programu. Jednost
ki, ktore b~dlt realizowaly przedsi~wzi~cia dofinansowywane z 
5. PR, b~dlt mogly ubiegac si~ o dodatkowe dofinansowanie z 

KBN w ramach wymaganego wkladu krajowego do tych przed
si~wzi~c. Dofinansowanie moze wynosic do 90%. kosztow krajo
wych w konkursach ogloszonych w 1999 roku, a w nast~pnych 
latach odpowiednio: do 80% - w roku 2000, do 70% - w roku 
2001 i do 60% - roku 2002. Ponadto w przypadku projektow nie 
przyj~tych do realizacji w ramach danego konkursu, a ocenio
nych przez Komisj~ Europejskltjako co najmniej dobre, jednostki 
krajowe moglt otrzymac ryczaltowe dofinansowanie w kwocie 
15.000 zl na podtrzymanie wspolpracy z partnerami zagranicz
nymi i pokrycie kosztow ponownego zlo:ienia wniosku. W ramach 
programu PHARE SCI-TECH II w drodze konkursu przyzna
nych zostalo 200 dotacji po 2000 euro na przygotowanie wnioskow 
o dofinansowanie przedsi~wzi~c w ramach 5. PR. 

Informacje o 5. PR Slt upowszechniane przez dofinansowy
wane przez KBN punkty kontaktowe. Krajowy Punkt Kontakto
wy zostal utworzony przy Instytucie Podstawowych Problemow 
Techniki PAN w Warszawie (koordynator: dr Andrzej Siemasz
ko). W drodze konkursu wnioskow wybrano rowniez 24 regio
nalne i branzowe punkty kontaktowe. 

Dodatkowe informacje o 5. Programie Ramowym mozna znalezc 
w sieci Internet pod adresami: http://www.kbn.gov.pi!VPR/, http :!/ 
www.npk.gov.pl/ i http: //www.cordis.lu/fp5 /. 

Dla naszego klienta 
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_Poszukujemy 

konsultanta, 
elektronika-automatyka 

Multilayer Pipe Company jest przedsi~biorstwem z kapi
talem zagranicznym, produkujq_cym rury z tworzyw sztucz
nych, do system6w grzewczych. Zadaniem konsultanta 
b~dzie nadzorowanie komputerowego sterowania automa
tycznej linii produkcyjnej bazujq_cej na sterownikach Simen
sa oraz reprezentowanie firmy w kontaktach z producen
tem linii. 

Od kandydata oczekujemy: 

1. Wiedzy i praktyki w zakresie aplikacji system6w infor
matycznych do system6w sterowania. 

2. Umiej~tnosci komunikowania si~ w j~zyku angielskim. 

Osoby zainteresowane prosimy o nadeslanie aplikacji na adres: 
TGC HR Advisers sp. z o.o. 

ul. Swidnicka 22, lllp. 
50-068 Wroctaw 

tel. 342 64 80 fax. 342 66 55 

Wszystkim, ktorzy zloiq oferty. zapewniamy calkowitq dyskrecj~. 
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Oferta ubezpieczeniowa 
dla student6w i doktorant6w 

Politechnika Wroclawska wynegocjowala w S.T.U. Hestia Insu
rance S.A. nastt(puj~ce warunki ubezpieczenia student6w i dokto
rant6w od nast<(pstw nieszcz<(sliwych wypadk6w: 

• okres ubezpieczenia: od l.l 0.1999 r. do 30.09.2000 r., 
• suma ubezpieczenia: 6.000 zl, 
• skladka roczna: 9,90 zl. 
Zakres ubezpieczenia jest pelny (calodobowy)- obejmuje wy

padki, kt6re mog~ wydarzyc siC( podczas zaj<(c na uczelni, w drodze 
z i na uczelni<( oraz w zyciu prywatnym. 

Przedmiotem ubezpieczenia s~ nast<(pstwa nieszcz<(sliwych wy
padk6w doznanych przez ubezpieczonego na terytorium Rzeczy
pospolitej Polskiej oraz za granic~. 

S.T.U. Hestia Insurance S.A. zapewnia nastt(]Juj~ce swiadczenia: 
l. Z tytulu trwalego uszczerbku na zdrowiu: 
• w przypadku uszczerbku w wysokosci I 00% - I 00% sumy ubez

pieczenia, 
• w przypadku uszczerbku CZC(Sciowego - procent sumy ubezpie

czenia odpowiadaj~cy procentowi uszczerbku na zdrowiu, 
2. W przypadku smierci w wyniku nieSZCZC(Siiwego wypadku: 

1 00% sumy ubezpieczenia, 
3. Zwrot udokumentowanych koszt6w nabycia protez oraz spe

cja1nych srodk6w ochronnych i pomocniczych - pod warunkiem, 
ze zostaly one poniesione w okresie nie dluzszym niz 3 lata od daty 
wypadku - do wysokosci 25% sumy ubezpieczenia, 

4. Dzienne swiadczenie szpitalne, w przypadku pobytu ubezpie
czonego w szpitalu na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej, w na
Stt(]Jstwie nieszcz<(sliwego wypadku obj<(tego ochron~ ubezpiecze
niow~ - w wysokosci 25 PLN za kazdy dzien pobytu w szpitalu, 
licz~c od trzeciego dnia, jednak nie dluzej niz za 365 dni . 

Studentko! Studencie! 
Doktorantko! Doktorancie! 
Czy oplaciles juz skladk<( ubezpieczenia od naslt(])stw nieszcz<(-

sliwych wypadk6w? 
Tylko za jedyne 9,90 PLN b«.dziesz ubezpieczony: 
• od 1.10.1999 r. do 30.09.2000 r. 
• przez 24 godziny na doh<( 
• w Polsce i za graniq. 
S.T.U. Hestia Insurance S.A. zapewnia Ci m.in.: 
• odszkodowanie z tytulu trwalego uszczerbku na zdrowiu, 
• odszkodowanie z tytulu zgonu b«.d~cego skutkiem nieszcz<(sli

wego wypadku, 
• zwrot koszt6w pobytu w szpitalu. 
To wszystko otrzymasz,jesli do d nia 3l .ll.l 999 r. oplacisz sklad

k«. w kasie Politechniki Wroclawskiej (budynek A-1, pok. II 0 lub 
116), kasach filii w Jeleniej G6rze, w Legnicy, w Walbrzychu lub 
na rachunek bankowy Politechniki Wroclawskiej: Bank Zachodni 
S.A. II 0/Wroclaw, nr konta: 11201665-3418-131-3000. D 

,Good neighbours and faraway friends: 
regional dimensions 
of international education" 

- to tematjedenastej konferencji organizowanej przez EAIE (Eu
ropean Association for International Education) w Maastricht (Ho
landia) w dniach 2-4 grudnia 1999. 

Mi<(dzynarodowe konferencje organizowane co roku przez EAIE 
s~ najwi<(ksz~ tego typu imprez~ poswi<(con~ ksztalceniu i wsp6l
pracy mi«.dzynarodowej. 

Bogata oferta sesji i warsztat6w oraz Information Market (w tym 
roku o powierzchni 1000 m2

) skupiaj~cy przedstawicieli panstwo-
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wych i prywatnych szk6l wyzszych oraz biznesu, jak r6wniez nie
formalne imprezy wieczome stwarzaj~ znakomit~ okazj<( zar6wno 
dla czlonk6w EAIE jak i niezrzeszonych, do wymiany doswiad
czen, opinii i infonnacji z zakresu intemacjonalizacji ksztalcenia 
w Europie i poza jej granicami. 

Szczeg6lowe informacje na temat konferencji mozna uzyskac w 
Internecie pod adresem http :// www.eaj e.nl lub w Dziale Wsp6l
pracy Mi<(dzynarodowej, pok. 147, bud.A-1, u pani Krystyny Ga
linskiej . D 

Co oferuje DAAD 
na rok akademicki 2000/2001 ? 

Co roku Dzial Wsp6lpracy Mi<(dzynarodowej otrzymuje ofert<( 
stypendia ln~ z DAAD. DAAD (Deutscher Akademischer Austau
schdienst), czyli Niemiecka Centrala Wymiany Akademickiej jest 
instytucj~ skupiaj~q niemieckie szkoly wyzsze. Ma siedzib«. w 
Bonn, a od kwietnia 1998 roku - takze przedstawicielstwo w War
szawie. Na pocz~tku roku 1999 do DAAD nalezalo 231 szk6l wy
zszych. 

DAAD wspiera wsp6lprac<( uczelni niemieckich z uczelniami 
zagranicznymi, przede wszystkim poprzez wymian<( student6w i 
kadry naukowej. Programy DAAD s~ skierowane do wszystkich 
kraj6w i obejmujF6:Zne dziedziny nauki. Ponadto DAAD wspiera 
mi<(dzynarodow~ dzialalnosc szk6l wyzszych poprzez programy 
informacyjne, publikacje, konsultacje i doradztwo. W 1998 roku z 
r6znych form stypendialnych DAAD skorzystalo 57.305 os6b, z 
kt6rych 24368- stanowili obcokrajowcy, 32937 - Niemcy. 

Kazdego roku na zaproszenie DAAD przyjezdzaj~ do Niemiec 
liczni naukowcy i studenci . Takze liczba Niemc6w ubiegaj~cych 
sit( o pobyty studyjne w Polsce z roku na rok wzrasta. Polska nalezy 
do najwazniejszych europejskich partner6w DAAD. W roku aka
demickim 1998/99 czterdziestu absolwent6w polskich uczelni roz
pocz<(lo dzi<(ki rocznemu stypendium dalsze ksztalcenie w niemiec
kich szkolach wyzszych. W kursach letnich j<(zyka niemieckiego 
wzi<(lo udzial II 0 Polak6w. Na pobyty studyjne zostalo zaproszo
nych 63 naukowc6w. jedenastu grupom studenckim l icz~cym l~cz

nie 192 osoby umozliwiono w roku 1998 udzial w podr6zach in
formacyjnych po Niemczech i odbycie praktyk studenckich. 

W ramach wsp61nych program6w stypendialnych DAAD i Fun
dacji Wsp6lpracy Polsko-Niemieckiej udzielono dodatkowo 256 
stypendi6w na pobyty roczne, semestralne, kr6tkoterminowe oraz 
na wakacyjne kursy j<(zyka niemieckiego. 

lstotn~ rol<( w akademickiej wymianie mi<(dzy Polsk~ a Niemca
mi odgrywaj~ umowy mi<(dzyuczelniane o wsp6lpracy. W roku 1998 
DAAD wsparla finansowo 138 niemiecko-polskich um6w. Dzi<(ki 
nim 584 nauczycieli akademickich i 302 student6w polskich, a tak
ze 298 nauczycieli i 128 student6w niemieckich moglo zrealizo
wac swoje pobyty naukowe w partnerskich uczelniach. 

Jakie rodzaj e stypendiow oferuj e DAAD ? 
I.Stypendia roczne na studia uzupelniaj~ce 
2.Stypendia roczne na studia podyp1omowe 
3.Stypendia kr6tkoterminowe 1-6 miesi<(czne na pobyty badaw-

cze 
4.Stypendia semestralne 
5.Stypendia na 1-3 miesi<(czne pobyty studyjne 
6.Dofinansowanie praktyki studenckich 
7.Praktyki IAESTE 
8.Wsparcie wsp6lpracy w ramach um6w mi<(dzyuczelnianych. 
Szczeg6lowe infonnacje o ww. stypendiach i warunkach ich 

przyznawania mozna uzyskac w Dziale Wsp6lpracy Mi<(dzynaro
dowej, bud. A-I, pok. 146-147. 

Krystyna Ga/iitska 
Dzial Wspolpracy Mi~dzynarodowej 
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Rrma Nestle zaprasza student6w 

NOWY WYMIAR EDUKACJI 
FORUM DYSKUSYJNE NESTLE 

Czy chcialbyS/ chcialabys poznac kulisy zarz<tdzania wielkim 
koncemem, rozwi<tzywac realne problemy przed kt6rymi stawali 
menedzerowie firmy Nestle, poznac opinie student6w z calej Pol
ski na ten temat? 

Firma Nestle stwarza Ci t€( mozliwoSC!!! Juz od pazdziemika az 
do polowy grudnia b((dziesz m6gl/ mogla na stronie www.forum.ne
stle.pl zna1ezc przypadki z :lycia firmy, rozwi<tzywac je bezposred
nio w Internecie, wymieniac opinie z innymi studentami, a swoje 
pomysly skonfrontowac z decyzjami podj((tymi przez mened:ler6w. 

Jako podsumowanie najlepszym zaproponujemy spotkanie w sie
dzibie firmy w polowie stycznia, podczas kt6rego b((d<t mog1i spo
tkac si€( z menedzerami, kt6rzy przygotowywali przypadki oraz 
przejsc szko1enia menedzerskie. Opr6cz tego najbardziej aktywni 
zostan<t wpisani do naszej rekrutacyjnej bazy danych, a CZ((SC za
prosimy od razu na testy kwalifikacyjne- drugi etap procesu selek
cji w ramach programu ,Letnia Praktyka z Nestle''. 

ZAPRASZAMY NA NASZt\ STRONF; 
http://wwwjorurn. nestle.pl 

Gabinet stomatologiczny 
lekarz stomatolog J.ARENDT 

na terenie Akademii Ekonomicznej - ul. Kamienna 43/45 
- dojscie tak:le od Urz((du Skarbowego przy ul. Sztabowej, 

tel. 36 80 650; 
czynny: 

we wtorki i czwartki od 9.00 do 13.00, 
w poniedzialki, srody i pi<ttki od 13.00 do 17.00 

Rejestracja takze pod numerem domowym: 36 35 009 

CENY PREFERENCYJNE: 30% znizki! 
PRZEGLADY BEZPLATNE ! 
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Wycieczka naukowo-dydaktyczna do osrodk6w ba
dawczych i produkcyjnych Niemiec 

, Follow us" 
W dniach od pierwszego do dziewi<ttego lipca 1999 odbyla si€( 

wycieczka naukowo-dydaktyczna do osrodk6w badawczych i pro
dukcyjnych Niemiec. Wzi((la w niej udzial 11-osobowa grupa stu
dent6w z Wydzialu Mechanicznego i Wydzialu Podstawowych Pro
blem6w Techniki Politechniki Wroclawskiej. Opiekunem grupy byl 
prof.dr hab.inz. Romua1d B((dzinski. 

W trakcie wycieczki mielismy okazj€( zwiedzic nast((pUj<tce osrodki: 
l.Orthopadische Klinik der Freien Universitat Berlin 
2.Aesculap, Tuttlingen 
3.Abtei1ung Unfallchirurgische Forschung und Biomechanik -

Universitat Ulm 
4.Institut flir Leichtbau und Kunststofftechnik- Technische Uni

versitat Dresden 
5.IMA Materialforschung und Anwendungstechnik GmbH, Dres

den 
Wyjazd mial bardzo du:le znaczenie dydaktyczne dla student6w in

:lynierii biomedycznej. Mogli zapoznac si€( z osi<tgni((ciami naukowy
mi i produkcyjnymi na najwyzszym poziomie swiatowym. Nale:ly pod
kreslic du:l<t otwartosc,jak i przyjazny stosunek zespol6w z wizytowa
nych osrodk6w. We wszystkich plac6wkach naukowych uzyskalismy 
bardzo du:l<t doz€( wiedzy i moz1iwosci gl((bokiej dyskusji nad rea1izo
wanymi metodami badan, jak r6wniez technologi<t wytwarzana srod
k6w technicznych stosowanych w medycynie. 

Na szczeg61ne podkreslcnie, w ocenie student6w, zasluguje moz
liwosc nawi<tzania blizszej wsp6lpracy z wymienionymi osrodka
mi, jak r6wniez poszerzenie wiedzy przydatnej zar6wno w realiza
cji prac dyplomowych, jak i w przyszlej praktyce zawodowej. 

Serdeczne podzi((kowania skladamy na r((ce: Pana Rektora Prof. 
zw. dr hab . inz. Andrzeja Mulaka, Dziekana Wydzialu Mechanicz
nego Prof. zw. dr hab. inz. Jana Kocha, Dziekana Wydzialu Pod
stawowych Prob1em6w Techniki Prof. dr hab. Ryszarda Grz<tsle
wicza oraz kierownictwa DAAD za umozliwienie dost((pu do naj
nowocze5niejszych osi<tgni€(6 nauki i technologii Niemiec. Wyciecz
ka dala r6wniez szans€( na zapoznanie si€( z dorobkiem kulturowym 
Berlina, Tuttlingen, U1m oraz Drezna. 

Eli.bieta Gawin 
Nasi nowi znajorni z Drezna zaplanowali dla nas, oprocz zwiedza

nia Uniwersytetu, ciekawq wycieczkr:_ ulicarni tego pi?.knego miasta. 

WYSTAWA 

Stowarzyszenie paraArtystycznej Fotografii ,SpAF" (Agenda 
Ku1tury Akademickiej PWr) zorganizowala zbiorow'l wystaw€( zdjctc 
pt. ,Wroclaw i My". Wemisaz odbyl si€( 7 wrze5nia. Wystaw€( moz
na ogl<tdac w Ga1erii Klubu Pracowniczego PWr. (A-1, pok6j 238) 
w godz. 900-1600 do 30.10.1999 r. 

Adres organizatora: ,SpAF", ul. Powstanc6w Sl. 137 A, 53-317 
Wroclaw, tel. (071) 362-66-67. 
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FILM Jl' LEfiNICY 

• 12 Jipca odbyl si(( egzamin dyplomo
wy na wydziale mechanicznym. Jedn<t z 
podkomisji kierowal prof. Kazimierz Pie
czonka (I-16), a drug<t- prof. Henryk Ze
browski (1-24). Do egzaminu przyst<tPilo 

Komisja prof. HZebrowskiego 

1 6 dyplomant6w. Tematy ich prac zostaly 
ustalone podczas trzymiesi((cznej prakty
ki zawodowej w zakladach pracy regionu 
legnickiego. Konsultantami byli pracow
nicy zaklad6w, kt6re przyj((ly praktykan
t6w. Dzittki temu prace te maj<t walor prak-

tyczny: dotycz<t tematyki, kt6r<t zaintere
sowany jest zaklad, a ich autorzy zetkn((li 
sitt z rzeczywistymi warunkami i infra
struktur<t danego zakladu. Wittkszosc prac 

Gratulacje 

byla na wysokim poziomie, a dw6ch no
wych inzynier6w uzyskalo bardzo dobr<t 
ocen(( koncow<~.. 

• Po dwumiesi((cznych negocjacjach, w 
lipcu zostal opracowany i wyslany do 
KBN wniosek o utworzenie Legnickiej 

Akademickiej Rozle
glej Sieci Komputero
wej . Nie powiodla si(( 
pr6ba umiejscowienia 
gl6wnego serwera w 
obiektach Filii, mimo 
znacznego udzialu na
szego przedstawiciela 
w opracowaniu archi
tektury tej sieci. Inicja
tyw(( przej((la Wyzsza 
Szkola Zawodowa jako 
jedyna samodzielna 
szkola panstwowa. Je
sli siec powstanie, Fi-
lia w Legnicy b<tdzie 

tylko jej udzialowcem. 
• 2 sierpnia rozpocz<tl si(( wznowiono 

remont domu studenckiego (ociepleniu 
dachu i scian). Zakonczenie przewidzia
no na 27 wrzesnia i zaawansowanie prac 
wskazuj(( nato, ze term in ten zostanie do-

trzymany. Budynek, 
dotychczas obdrapany, 
z zaciekami, uzyskal 
kolorow<t pittkn<t ele
wacj((, a ponadto b<t
dzie wymagal mniej 
energii na ogrzanie. 

• 9 sierpnia Filia 
przyst<tPila do wcze
sniej powstalego poro
zumienia uczelni wy
zszych Legnicy z re
dakcj<t regionalnego 
tygodnika ,Konk.rety", 
w sprawie wydawania 

comiesi((cznej wkladki o problematyce 
akademickiej. 

• w dniach 10 - 13 wrzesnia odbyla sit( 
dluga seria imprez i przedstawien teatral-

nych zwi<~.zanych z 
nadaniem legnickiemu 
teatrowi imienia Heleny 
Modrzejewskiej i statu
su teatru miejskiego. 
Gosciem honorowym 
,chrzcin" byla pra
wnuczka Heleny Mo
drzejewskiej Pani Hal
ka Chronik w towarzy
stwie dalszych czlon
k6w rodziny przybylych 
z tej okazji ze Stan6w 
Zjednoczonych. 

Nagroda PTF 
dla absolwentki 
WPPT 

nr 123 

W dniach 20 - 24 wrzesnia w Bialymsto
ku odbyl si(( XXXV Zjazd Fizyk6wPolskich. 

Bylo to spotkanie gromadz<~.ce zar6wno 
wybitnych uczonych zajmuj<~.cych si(( fizy
k<tjak i nauczycieli fizyki wszystkich rodza
j6w szk6l oraz grupy najzdolniejszych 
uczni6w i student6w. Do udzialu w Zjez
dzie zaproszono przedstawicieli innych za
granicznych towarzystw fizycznych m.in. 
prezesa Europejskiego Towarzystwa Fizycz
nego Sir Amolda Wolfendale'a, prezes6w 
Niemieckiego i Amerykanskiego Towarzy
stwa Fizycznego, prezesa Polski ego Towa
rzystwa Chemicznego i innych gosci . Spe
cjalnym gosciem Zjazdu byllaureat Nagro
dy Nobla z 1990 roku - wsp6ltw6rca Mo
delu Standardowego - Jerome Friedman. 
Uczestnicy Zjazdu wysluchali wielu intere
suj<~.cych wyklad6w obejmuj<~.cych bardzo 
r6znorodn<t tematyk((: zagadnienia fizyki 
j<~.drowej, fizyki ciala stalego, kosmologii, 
fizyki stosowanej, zwi<tzk6w fizyki z me
dycyn<t, nauk o Ziemi, nauczania fizyki az 
po szeroko rozumian<t popularyzacj(( fizy
ki . 

Milym akcentem w obradach Zjazd6w 
Fizyk6w Polskich jest wr((czanie dorocz
nych nagr6d Polskiego Towarzystwa Fizycz
nego. Medal em Mariana Smoluchowskiego 
- najwyzszym odznaczeniem PTF - uhono
rowano prof. Andrzeja K. Wroblewskie
go z IFD UW - za osi<~.gni((cia w dziedzinie 
fizyki oddzialywan wielkich energii. 

Laureatem polsko-niemieckiej nagrody 
im . Mariana Smoluchowskiego - Emila 
Warburga zostal niemiecki fizyk prof. Lud
ger H. Woste z Uniwersytetu Berlinskiego 
- za wybitne osi<tgni((cia w fizyce klaster6w, 
spektroskopii laserowej i techniki laser6w. 

Ze szczeg6ln<t przyjemnosci<t infonnuje
my, ze nagrod(( Polski ego Towarzystwa Fi
zycznego za najlepsz<t w kraju prac(( magi
stersk<tz fizyki otrzymala mgr Izabela Szlu
farska - tegoroczna absolwentka WPPT 
doktorantka w Instytucie Fizyki Politechni~ 
ki Wroclawskiej. Promotorem pracy byl 
prof. Lucjan Jacak. Temat pracy dotyczyl 
ulamkowego kwantowego efektu Halla. 
Przypomnijmy, ze odkrywcom tego efektu 
przyznano Nagrod((Nobla w ubieglym roku. 
Zesp6l prof. Lucjana Jacaka zajmuje sitt l<t 
tematyk<t od kilku lat. Praca mgr Izabeli 
Szlufarskiej zawiera rezultaty opublikowa
ne w periodykach Physical Review i Physi
ca, zostaly one z sukcesem przedstawione 
tez na dw6ch najpowazniejszych w tej dzie
dzinie mi((dzynarodowych konferencjach. 

Warto dodac, ze przed kilkoma laty tak<t 
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sama,_ nagroda,_ wyr6zniono jui: prac<( magi
sterska,_ naszego studenta - obecnie doktora 
- A. W6jsa, wykonana,_ r6wniez pod kierun
kiem prof. Lucjana 1acaka. Na koncie ze
spolu prof. L. Jacaka, w ostatnich zaledwie 
5 Ia tach, znalazly si<( tei: dwa stypendia Fun
dacji Nauki Polskiej, nagroda PTF im. W. 
Rubinowicza za wybitne i tw6rcze prace 
badawcze z zakresu fizyki przyznana w 
1997 roku prof. L. Jacakowi, dwie nagro
dy MEN, nagroda FNP im. G. Bialkowskie
go i kilka stypendi6w naukowych MEN . Sa,_ 
one wyrazem uznania polskiego srodowiska 
naukowego dla osia,_gni<(c zespolu, kt6ry si<(
ga po bardzo ambitne tematy i realizuje je 

w znakomity, niebywale skuteczny spos6b. 
Podczas trwania XXXV Zjazdu Fizyk6w 

Polskich odbylo si<( r6wniei: Zebranie De
Iegat6w PTF, na kt6rym wybrano nowego 
prezesa i nowy Zarza,_d Gl6wny PTF. Preze
sem zostal ponownie prof. Ireneusz Strzal
kowski z IF UW. W sklad dziesi<(cioosobo
wego Zarza,_du Gl6wnego PTF weszli przed
stawiciele znacza,_cych osrodk6w nauko
wych Polski . Wrodawskie srodowisko fi
zykow w Zarza,_dzie Gl6wnym PTF repre
zentowac b<(dzie prof. Jerzy Nowak z ln
stytutu Fizyki PWr - prodziekan WPPT. 

Dyrektor Instytutu Fizyki PWr 
prof. dr hab. Jan Misiewicz 

V Program Ramowy UE 
- strza~ w dziesiq_tk~ ! 

Podczas zorganizowanego kilka miesi<(cy 
temu przez NSZZ ,S" przy PWr otwartego 
spotkania z przewodnicza,_cym KBN dysku
towano, jakie sa,_ szanse polskich naukow
c6w na zdobycie grantow w 5. Programie 
Ramowym UE. Niektorzy wyrai:ali wa,_tpli
wosc, czy zwroci si<( nam koszt udzialu w 
tej inicjatywie. Wiadomo przeciei:, i:e bo
gate kraje europejskie nie zawsze ,wycho
dza,_ na swoje". Nauka niemiecka osia,_ga 
zwrol nakladow w 30%, angielska - tylko 
w 18%. Skladka Polski jest znacznie nii:
sza, ale i tak sa,_ to znaczne kwoty w skrom
nym budi:ecie nauki . 

Polskie zespoly w I konkursie zloi:yly oko
lo 400 wniosk6w. Szacuje si<(, i:e okolo po
lowa z nich moi:e zostac odrzucona z po
wodu formalnych brakow. A zatem - jaki 
b<(dzie efekt? 

Wobec tych wszystkich obaw niezmiemie 
milo nam zaanonsowac sukces na forum 
5.PR. 

Profesor Andrzej Miniewicz z Instytutu 
Chemii Fizycznej i Teoretycznej, kierownik 
Zakladu Fizyki i Chemii Material6w Mole
kulamych (a od 1 wrzesnia zast<(pca dyrek
tora instytutu ds. naukowych) po powrocie 
z urlopu zastal ku swojemu zaskoczeniu na 
biurku wiadomosc z Brukseli . Nie wierzyl, 
i:e decyzja moi:e przyjsc tak szybko. Ajed
nak udalo si<(! 

1ego projekt nosi nazw<( ADAPTOOL czy
li ,Adaptive Optics Operating for Lasers". 
Przygotowal go wiosna,_ wspolnie z konsor
cjum 7 innych instytucji naukowych: 3 fran
cuskich, 2 angielskich (w tym slynnego 
Rutherford Appleton Laboratory), 1 nie
mieckiej oraz I czeskiej. Oprocz instytucji 
przewidywanych jako wiodl.tcy partnerzy, w 
projekcie b<(d<( uczestniczyc rowniei: pod
wykonawcy. Ze wst<(pnych ustalen wynika, 

i:e podwykonawca,_ dla Instytutu Chemii Fi
zycznej i Teoretycznej Politechniki Wro
dawskiej b<(dzie francuskie LETI CEA w 
Saclay pod Paryi:em, osrodek z kt6rym ze
sp6l prof. Miniewicza prowadzi wspolpra
C<( naukowa,_ od wielu lat. 

W projekcie przewidzianym na dwa lata 
zaplanowano prace nad udoskonaleniem 
konstrukcji laserow wielkiej mocy. Finan
sowy udzial Politechniki Wrodawskiej wy
niesie 90.000 euro (ok. 360.000 PLN). Srod
ki te moga,_ bye wydatkowane wyla,_cznie na 
wyposai:enie laboratoriow oraz finansowa
nie wymiany osobowej mi<(dzy partnerami. 
Prof. Miniewicz rna jednoczesnie nadziej«, 
i:e otrzyma ponadto prawie drugie tyle pie
ni<(dzy wprost z polskiego KBN na sfinan
sowanie honorari6w dla wykonawcow pro
jektu, w formie grantu wspieraja,_cego. Uru
chomienie takich grantow oglosil przewod
nicza,_cy KBN, prof. Andrzej Wiszniewski 
jako form<( zach<(ty dla zespol6w podejmu
ja,_cych si<( trudnej sztuki napisania atrakcyj
nego projektu. 

Zespolowi profesora Miniewicza trzeba 
i:yczyc doskonalych wynikow naukowych 
oraz dalszej pomyslnosci w zdobywaniu 
funduszy na badania. (ljk) 

Profdr hab. Andrzej Miniewicz urodzil si~ 
w roku 1953. Ukonczyl studiajizyczne na 
wydziale PPT w roku 1977, doktorat uzy
skal w 6wczesnym lnstytucie Chemii Orga
nicznej i Fizycznej w roku 1980 (promotor: 
prof Juliusz Sworakowski), habilitowal si~ 
na wydziale PPTw roku 1991, tytul profe
sora naukjizycznych uzyskal w roku 1999. 
Jest autorem ponad 85 publikacji. Jego iy
ciorys publikowany byl w Pryzmacie nr 115 
(luty 1999) z okazji }ego nominacji profe
sorskiej. 
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NA JJ'J!DZIALACH 

INZYNIERIA SRODOWISKA 

16 czerwca Rada Wydzialu zatwier
dzila przedstawione przez prof. Krzysz
tofa Bartoszewskiego tematy prac dyplo
mowych magisterskich i ini:ynierskich. 

Postanowiono wprowadzic kursy Nie
zawodno§c w Wodociqgach i Kanaliza
cji oraz Wodociqgi i Kanalizacja na 
magisterskich studiach zaocznych. 

Postanowiono otworzyc konkursy na 
stanowiska profesora zwyczajnego na 
wydziale oraz wykladowcy w Zakladzie 
Biologii i Ekologii 1-15. Powolano ko
misje konkursowe. 

Dziekan przedstawil sprawozdanie z 
dzialalnosci wydzialu za rok 1998. 

W glosowaniu tajnym poslanowiono 
przedlui:yc zatrudnicnie na cz<(sc etatu 
prof. Marii Pawlaczyk-Szpilowej, dr 
Lucji Bulzak-Mrozowskiej , dr inz. Bo
guslawie Gom6lce i dr ini:. Edmundowi 
Nowakowskiemu. 

Na rok akademicki I 999/2000 przed
luzono zatrudnienie na stanowiskach 
asystent6w naukowo-dydaktycznych 
mgr ini:. Piotrowi Jadwiszczakowi, mgr 
ini:. Marcinowi Klimczakowi, mgr ini:. 
Radoslawowi Napiorkowskiemu i mgr 
ini:. Wojciechowi Mazurkowi. Przenie
siono mgr ini:. Agnieszk<( lsanska,_ i mgr 
ini:. Ann<( Litwin ze stanowisk asysten
t6w naukowych na stanowiska asysten
t6w naukowo-dydaktycznych . 

1ednoglosnie uchwalono wniosek o 
przyznanie nagrody Senatu prof. 1erze
mu Zwozdziakowi . 

23 czerwca na Radzie Wydzialu od
bylo Si<( kolokwium habilitacyjne i wy
klad habilitacyjny dr Jerzego Bartnickie
go. Kandydatowi nadano stopien dok
tora habilitowanego nauk technicznych 
w dyscyplinie Ochrona §rodowiska , w 
specjalnosci Ochrona atmosfery. 

7 lipca Rada Wydziatu jednoglosnie 
zatwierdzila kolejne tematy prac dyplo
mowych przedstawione przez prof. 
Krzysztofa Bartoszewskiego. 

Wprowadzono korekt<( w programie 
studiow na filii w 1eleniej Gorze, prze
suwaja,_c Prawo o Ochronie Srodowiska 
z semestru III na IV, a przedmioty hu
manistyczne - z IV na III . 

Postanowiono powolac recenzent6w 
dorobku naukowego prof. 1 erzego 
Zwozdziaka, ktory ubiega si<( o stano
wisko profesora zwyczajnego. 

Otwarto przew6d habilitacyjny dr 16-
zefa Bednarski ego i powolano recenzen
tow jego dorobku naukowego . 

Przedlui:ono mianowanie mgr ini:. 
Beaty Sosnowskiej i mgr ini:. Piotra Paz
dana na stanowiska adiunktow nauko
wo-dydaktycznych. 

Postanowiono oglosic konkurs na sta
nowisko adiunkta w Zakladzie Biologii 
i Ekologii 1-15 i powolano komisj<( kon
kursowa,_. 

Dziekan przedstawil budi:et wydzialu. 
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.NA WYIJZIALA.CH 

INAUGURACJA NA CHEMII 

Uroczysta inauguracja roku akade
mickiego 1999/2000 na Wydziale Che
micznym odbyla si(( w dniu 4 pazdzier
nika. 

0 godz. 16 .15 do wypelnionej po 
brzegi auli Politechniki Wrodawskiej 
wkroczyl uroczysty orszak wladz wy
dzialu : dziekan prof.dr hab .inz. Henryk 
Gorecki, prodziekani prof.dr hab .inz. 
Andrzej Matynia, prof.dr hab.inz. Pa
wel Kafarski i prof.dr hab.inz. Wieslaw 
Zymicki oraz absolwenci 1998/99, kt6-
rzy ukonczyli studia z wyr6znieniem 
lub Sl\. auto rami nagrodzonych prac ma
gisterskich. 

W uroczystosci uczestniczyli : 
• Prorektorzy Politechniki Wrodaw

skiej : prof. dr hab. inz. Ludwik Komo
rowski i prof.dr hab.inz. Jerzy Swi<~.tek, 

• pracownicy Wydzialu Chemiczne
go, reprezentowani przez liczne grono 
profesor6w i pozostalych nauczycieli 
akademickich, 

• absolwenci roku 1998/99 (to juz 50 
rocznik absolwent6w Wydzialu Che
micznego Politechniki Wroclawskiej !) 
wraz z rodzinami, promotorami i przy
jaci6lmi, 

• studenci rozpoczynaj<~.cy studia na 
Wydziale Chemicznym, 

• studenci wyzszych !at, 
• przedstawiciele przemyslu, wsr6d 

kt6rych byli licznie reprezentowani ab
solwenci Wydzialu Chemicznego, bio
r<~.cy czynny udzial w Radzie Spolecz
nej Wydzialu, 

• dz iekani i przedstawiciele zaprzy
jaznionych wydzial6w Politechniki 
Wroclawskiej , Uniwersytetu Wroclaw
skiego, Akademii Rolniczej, Akademii 
Ekonomicznej oraz innych plac6wek 
naukowo-badawczych. 
Rozpoczynaj<~.c inauguracj(( roku aka

demickiego 1999/2000 dziekan prof. 
H.G6recki serdecznie powital wszyst
kich przybylych i przedstawil prodzie
kan6w i dyrektor6w lnstytut6w wcho
dz<~.cych w sklad wydzialu. 

Uroczystl\, immatrykulacj(( poprzedzi
lo wystl\,Pienie dziekana prof. H .G6rec
kiego i prorektor6w prof. L.Komorow
skiego i prof. J.Swi<~.tka . 

Po wygloszonej przez dziekana tra
dycyjnej formule: ,Rok akademicki 
1999/2000 na Wydziale Chemicznym 
Politechniki Wroclawskiej uwazam za 
otwarty" prof.dr hab.inz. Juliusz Swo
rakowski wyglosil wyklad inauguracyj
ny ,Czym jest, a czym nie jest inzynie
ria materialowa". Student V roku To
masz Burzala w imieniu koleg6w przy
wital nowych zak6w. 

Kolejnym milym punktem uroczysto
sci bylo Wr((CZenie dypJomOW, nagrod 
i wyr6znien osobom, kt6re ukonczyly 

• · na .<lrnni" ~'· 

Posiedzenie KRASP 
w dniach 3-4 wrzesnia odbylo si(( w Ja

blonnie posiedzenie Prezydium Konferen
cji Rektor6w Akademickich Szk6l Polskich. 
Przewodnicz<~.cym w obecnej kadencji jest 
prof. Jerzy Woznicki (PW), a wiceprzewod
nicz<~.cymi - prof. Franciszek Ziejka (UJ) i 
prof. Stefan Jurga (UAM) . 

Prezydium sklada si(( z 8 przewodnicz<~.
cych ,branzowych" konferencji rektorskich, 
z kt6rych najwi((kSzl\,jest Konferencja Rek
tor6w Polskich Uczelni Technicznych 
(KRPUT) i 9 czlonk6w, z kt6rych trzej to 
przewodnicZl\.CY komisji stalych KRASP. 
Zostali nimi obecnie : 

- prof. Jan Wojtyla z AE w Katowicach 
przew. Komisji Legi slacyjnej, 

- prof. Piotr W((glenski z UW - przew. 
Komisji Finansowej, 

- prof. Andrzej Mulak - przew. Komisji 
Standard6w, Partnerstwa i Standard6w Aka
demickich . 

Zadaniem ww. komisji jest rozw6j wsp6l
pracy z innymi rodzajami szk6l wyzszych, 
samorz<~.dami lokalnymi i innymi instytucja
mi, a takze ze szkolnictwem srednim. (Prof. 
M ulak jest jednoczesnie wiceprzewodnicz<t
cymKRPUT.) 

Konferencja podj((la 5 uchwal. 
Przedmiotem obrad byla ponownie usta

wa o szkolnictwie wyzszym. Sytuacja zwo
lennik6w zmian jest obecnie trudna, gdyz 
rz<~.d nie jest zainteresowany poszerzaniem 
frontu reform. Ministerstwo szuka oparcia 
w gremiach rektorskich, jako reprezentuj<t
cych srodowisko, zas rektorzy nie chq na
razac si(( poszczeg6lnym grupom interesu 
istniejll.,cym w spolecznosci akademickiej. 
To moze doprowadzic do zaw((zenia zakre
su zmian ustawowych do niezb((dnego mi
nimum. Zauwazaln<~. zmianl\._ w stosunku do 
niedawno jeszcze dyskutowanej wersji jest 
brak cz((sci nowelizujll.,cej ustaw(( o stop
niach naukowych i tytule naukowym. Wl\._t
pliwosci budz<t przepisy finansowe. 

Dalsze obrady dotycz<~.ce ostatecznego 
projektu ustawy b((dl\.. mialy miejsce 9 paz
dziemika w Rogowie (osrodek SGGW); 15 
pazdziernika - na AGH zbierze si(( KRPUT. 

Z ostatnich doniesien wynika, ze Prezy
dium KRASP przychyla si(( do rozwill.,zan 
proponowanych przez ministra edukacji 
narodowej i zamierza wesprzec go przy kon
cowym opracowywaniu projektu ustawy. W 
popieranym projekcie przyj((to koncepcj((, 
ze bezplatne studia dost((pne bylyby w skali 
wynikaj<~.cej z puli srodk6w przyznanych 
uczelni z budzetu panstwa. Pozostale oso
by moglyby korzystac ze studi6w platnych. 
Nie wykluczone, ze sam student decydowal
by, czy b((dzie studiowal w systemie dzien
nym, czy zaocznym. 
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w sprawie prac nad ustawq 
pn. Prawo o szkolnictwie wyiszym 

W zwill.,zku z przedstawieniem w dniu 3 
wrzesnia 1999 r. Prezydium Konferencji 
Rektor6w Akademickich Szk6l Polskich 
przez Ministra Edukacji Narodowej przygo
towanej przez MEN, na podstawie wynik6w 
dyskusji srodowiskowej i opinii ekspert6w 
zaproszonych przez resort, zaktualizowanej 
wersji projektu ustawy pn. Prawo a szkol
nictwie wyiszym oraz przedlozonym przez 
Ministra zaproszeniem KRASP do wsp6l
dzialania z Ministrem w dziele opracowa
nia rzll.,dowego projektu tej ustawy, Prezy
dium KRASP postanawia udzielic meryto
rycznego wsparcia pracom Ministra. 

W tym celu Prezydium KRASP zobowi<t
zuj e grono przewodniczl\._cych komisji sta
lych KRASP, dzialajl\.ce pod kierunkiem 
przewodniczl\.cego komisji ds. legislacyj 
nych, do przedstawienia na posiedzeniu Pre
zydium w dniu 9 pazdziernika br. propozy
cji zakresu i tresci poprawek do projektu 
ustawy przedlozonego przez Ministra w 
dniu 3 wrzesnia br. 

Przyj((te przez Prezydium poprawki zostan<t 
przedstawione konferencjom poszczeg6lnych 
typ6w szk6l dzialaj<~.cych w ramach KRASP, a 
naSt((pnie Prezydium rozstrzygnie o stanowi
sku KRASP wobec projektu ustawy. 

Podejmujl\.C te decyzje Prezydium KRASP, 
powodowane troskll., o edukacyjn<tracj(( sta
nu, kieruje si(( dobrem szkolnictwa wyzsze
go, kt6re wymaga niezwlocznego wprowa
dzenia zasadniczych zmian w odniesieniu 
do modelu uczelni publicznych i zasad dzia
lania niepublicznych szk6l wyzszych, a tak
ze zasad finansowania i regulowania syste
mu szkolnictwa wyzszego . 

w sprawie podejmowania zobowiqzati 
i rozporzqdzania majqtkiem KRASP 

§ 1.1. Na podstawie art. 7 ust. 4 lit. a i d, 
w zwill.,zku z art. 6 Regulaminu Konferencji 
Rektor6w Akademickich Szk6l Polskich 
upowaznia si(( Przewodniczl\.cego KRASP 
do podejmowania zobowi<~.zan i rozporzll.,
dzania maj<ttkiem KRASP, z zastrzezeniem 
ust. 2. 

2 . Zobowi<~.zania przekraczajl\.ce kwot(( 
20.000 PLN wymagajl\. uprzedniej zgody 
Prezydium KRASP 

§ 2. PrzewodniCZl\..CY moze upowaznic Se
kretarza Generalnego KRASP do dokony
wania czynnosci, o kt6rych mowa w § 1 ust. 
I. 

§ 3. PrzewodnicZl\.CY KRASP na posiedze
niach Prezydium KRASP informuje o pod
j((tych decyzjach finansowych . 

§ 4 . Uchwala wchodzi w i:ycie z dniem 
przyj((cia. 

w sprawie 
wdraiania reformy systemu oswiaty 

Prezydium Konferencji Rektor6w Akade
mickich Szk6l Polskich (KRASP) - podkre
slajll.,c znaczenie reformy systemu oswiaty 
- wyraza poparcie dla dzialan Ministra Edu
kacji Narodowej rozpoczynajll.,cych proces 
jej wdrozenia. 
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Upowszechnienie wyksztalcenia na pozio- . 
mie srednim, rozszerzenie zakresu naucza
nia j((zyk6w obcych, zapewnienie szkolom 
i nauczycielom znacznej autonomii w za
kresie tworzenia program6w ksztalcenia, 
obiektywizacja procedur egzaminacyjnych 
- wszystko to tworzy warunki stymulujttce 
rozw6j szk6l i kadry nauczycielskiej oraz 
stwarza realntt mozliwose podniesienia po
ziomu wyksztalcenia mlodego pokolenia 
takze na poziomie wyzszym. 

Oczekujemy, ze wprowadzana reforma 
przyniesie wyr6wnanie szans edukacyjnych 
dzieci i mlodzie:Zy ze srodowisk wiejskich i 
malych miast. 

Jednoczesnie Prezydium KRASP wyrai:a 
zaniepokojenie brakiem zmian prowadztt
cych do poprawy statusu materialnego na
uczycieli . Istnieje pilna potrzeba realizacji 
opracowanego przez Ministerstwo Eduka
cji Narodowej Sredniookresowego Progra
mu Finansowania Edukacji w latach 2000-
2002. 

Prezydium KRASP dostrzega wag(( pro
blem6w zwittzanych z ksztalceniem nauczy
cieli . W zwittzku z tym zapowiada inicjaty
wy rektor6w zrzeszonych w Konferencji 
zmierzajttce do osittgni((cia post((pu w tym 
zakresie. 

w sprawie ji.nansowania 
szkolnictwa wyiszego 

Zwazywszy na dramatyczntt sytuacj(( w 
publicznych szkolach wyzszych Prezydium 
Konferencji Rektor6w Akademickich Szk6l 
Polskich domaga si(( podniesienia naklad6w 
budi:etowych na szkolnictwo wyi:sze. 

Srodowisko akademickie z uznaniem 
przyj((lo wzrost naklad6w finansowych na 
inwestycje w szkolnictwie wyi:szym. Ocze
kuje ono wszakze, i:e w slad za tym podnie
sione zostan<t zenujttco niskie pensje na
uczycieli akademickich. Prezydium KRASP 
oczekuje zrealizowania w latach 1999-2002 
uchwaly KRASP z dnia 10 marca 1998 r. 
oraz apelu rektor6w zebranych w Warsza
wie w dniu 6 czerwca 1999 r. w tej sprawie. 
Uwazamy, ze wlasciwy poziom wynagra
dzania nauczycieli akademickich wynikal
by z przyj((cia nast((pujttcych relacji pomi((
dzy przeci((tnym wynagrodzeniem nauczy
cieli a srednitt plactt w gospodarce: 

profesor zwyczajny: 4 srednie krajowe 
profesor nadzw.: 3 srednie krajowe 
adiunkt: 2 srednie krajowe 
asystent: 1 srednia krajowa. 

w sprawie Szpitali Klinicznych 

1. Prezydium KRASP wyraza gl((boki nie
pok6j projektami wydzielenia Szpitali Kli
nicznych ze struktur Uczelni Wyzszych. 

2. Prezydium KRASP domaga si((, aby 
Szpitale Kliniczne jako jednostki o charak
terze uniwersyteckim, spelniajttce zadania 
w zakresie ksztalcenia przed i podyplomo
wego, wysoko specjalistycznej dzialalnosci 
diagnostyczno-klinicznej i naukowej pozo
staly integralntt cz((scitt Uczelni Wyzszych. 

3. Uwazamy, ze wymienione wyi:ej zada
nia dydaktyczne oraz wysoko specjalistycz
na dzialalnose diagnostyczno-kliniczna i 
naukowa Szpitali Klinicznych powinna bye 
finansowana z budzetu Panstwa. 

Przewodniczqcy KRASP 
prof.dr hab. Jerzy Woznicki 

Dzial Nauki informuje 

Bazy 2000 
Dzial Nauki uprzejmie informuje o trybie 

skladania wniosk6w 0 przyznanie srodk6w 
finansowych na: 

• zakup licencji krajowych na oprogra
mowanie komputerowe (zgodnie z uchwa
lami : nr 30/95 i 19/98 KBN) 

• rozbudow(( i udost((pnianie baz danych 
o charakterze regionalnym 1ub og6lnokra
jowym w sieciach komputerowych (zgod
nie z uchwaltt nr 31/95 KBN) . 

Zar6wno teksty uchwal, jak i formularze 
wniosk6w S<t dost((pne na stronach WWW 
KBN. 

Przy wypelnianiu formularzy nale:Zy pa
mi((tae, ze KBN nie b((dzie finansowal w 
calosci ww. przedsi((wzi((cia, ale tylko je do
finansowywal. Dofinansowanie nie moze 
przekraczae: 

• 50% wysokosci przewidzianych kosz
t6w utrzymania 1ub rozbudowy baz danych, 

• 90% koszt6w zakupu licencji. 
Ponadto informujemy, i:e zgodnie z 

uchwaltt nr 20/93 KBN przyznawane srod
ki nie mog~t bye wydatkowane na: pokrycie 
koszt6w utrzymania jednostki, zakupy srod
k6w trwalych, pokrywanie koszt6w budo
wy lub rozbudowy zaplecza laboratoryjne
go i doswiadczalnego, ani na pokrywanie 
koszt6w zadan, kt6re majtt wyl<tcznie cha
rakter dydaktyczny. 

Do wniosku nalezy dolttczye oswiadcze
nie, i:e jednostka zapewni wlasne srodki na 
uzupelnienie koszt6w zakup6w oprogramo
wania oraz na pokrycie koszt6w eksploata
cji i aktualizacji baz danych. 

Wnioski o dofinansowanie nalezy skladae 
w 4 egzemplarzach na zal<tczonych formu
larzach w Dziale Nauki pok.157, bud.A-1 u 
mgr inz . Ewy Czyljewicz-Przekwas (tel. 
320-20-47) w nizej wymienionych termi
nach: 

- wniosek o rozbudow(( i udost((pnianie 
baz danych - 20.1 0.1999r 

- wniosek o zakup oprogramowania 
komputerowego - 30.10.1999r. 

Ze wzgl((du na wym6g wielostopniowe
go opiniowania wniosk6w uprzejmie pro
simy o terminowe ich skladanie. Wnioski 
zlozone po terminie nie b((dtt mogly bye za
opiniowane przez Ministerstwo Edukacji 
Narodowej i Rad(( Uiytkownik6w Miejskiej 
Sieci Komputerowej . 

FORUM AKADEMICKO·GOSPODARCZE 

w dniach 17-18 wrzesnia odbylo si(( w 
Opolu Forum Akademicko-Gospodarcze. 
Wsr6d obecnych byli rektorzy uczelni, dy
rektorzy firm, bankowcy. Omawiano wsp6l
prac(( plac6wek naukowych i szkolnictwa 
wyzszego ze srodowiskami gospodarczymi. 
Dyskutowano nad prawnymi uwarunkowa
niami tej wsp6lpracy. Jednym z prelegen
t6w byl wojewoda mazowiecki. 

Podpisano umow(( powolujttC<t Opalski 
Park Technologiczny. 
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studia w roku akademickim 1998/99. 
Dui:a liczba tegorocznych absolwent6w 
(ponad 170) ukazuje rozw6j i popular
nose naszego wydzialu, jak r6wniei: 
stwarza jeszcze wi((ksze niz dotychczas 
moi:liwosci wsp6lpracy z przemyslem. 
Dowodem istnienia takiej wsp6lpracy 
jest aktywnie dzialajttca Rada Spolecz
na Wydzialu Chemicznego Politechni
ki Wrodawskiej . Jej przedstawiciel, mgr 
inz. KrzysztofKaczorowski (Prezes Za
rzttdu - Dyrektor Generalny Zaklad6w 
Azotowych , Wloclawek" - ANWIL 
S.A.) r6wniei: zabral glos :Zyczttc Wy
dzialowi Chemicznemu sukces6w w 
roku akademickim 1999/2000. 

Opraw(( artystyczntt uroczystosci sta
nowily wyst((py Mlodziei:owego Ch6ru 
Prawoslawnej Diecezji Wroclawsko
Szczecinskiej pod batuttt Aleksandra 
Chudobina. dr Elibieta Beran 

ARCHITEKTURA 

22 wrzesnia na posiedzeniu Rady 
Wydzialu postanowiono zatrudnie dr 
hab . Wand(( Kononowicz i prof.dr hab. 
Krzysztofa Mazurskiego na stanowi
skach profesor6w nadzwyczajnych. 

Przyj((to prac(( doktorsktt mgr ini:.arch. 
Agnieszki Tomaszewicz na temat 
, Dziewi((tnastowieczna kamienica 
czynszowa na dawnych przedmiesciach 
Wroclawia" oraz wyznaczono termin 
publicznej obrony na 27.10.1999 r. 

Wszcz((to przewody doktorskie mgr 
inz. Konrada Adamczuka i mgr ini:.arch. 
Alicji Maciejko. 

Pozytywnie zaopiniowano wnioski w 
sprawie utrzymania dotychczasowej 
obsady stanowisk kierownik6w katedr 
i zaklad6w wydzialowych. 

Udzielono urlop6w naukowych mgr 
Malgorzacie Bttkowskiej , mgr Izabelli 
Mironowicz i dr Pawlowi Szkodzie oraz 
urlop6w bezplatnych dr Beacie Juchnie
wicz-Lipinskiej i mgr Marianowi Dro
niowi . 

Mianowano dr Jacka Barskiego na sta
nowisko adiunkta. 

Powolano Wydzialowtt Komisj(( Wy
borcztt w skladzie: dr hab. Jerzy Mrocz
kowski, prof.nadzw. - przewodniczttcy, 
dr ini:.arch. Robert Masztalski, mgr Jo
anna Zarzycka-Persona i student Piotr 
Kuna. 

Powolano WydzialowttKomisj(( Oce
niaj<tC<t nauczycieli akademickich w 
skladzie: dr hab. Andrzej Grudzinski , 
prof. nadzw., dr hab. Hanna Kozaczew
ska-Golasz, prof.nadzw. i dr hab . Jerzy 
Charytonowicz, prof. nadzw. 

Wybrano prof. Olgierda Czemera, dr 
hab.Stanislawa Medeksz((, prof.nadzw., 
dr hab. Jacka Suchodolskiego i dr Lesz
ka Konarzewskiego na kandydat6w do 
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komisji dyscyplinamej dla nauczycieli 
akademickich. 

Wybrano kandydatury dr Ewy Luzy
nieckiej i dr Ryszarda Wlosowicza do 
dyscyplinamej komisji dla student6w 
i odwolawczej komisji dyscyplinamej 
dla student6w. 

Zaopiniowano kandydature< dr hab . 
Emesta Niemczyka na pelnomocnika 
dziekana ds. studi6w doktoranckich . 

Om6wiono tak:le bie:l<tce sprawy dy
daktyki . 

G6RNICZY 

20 wrzesnia na posiedzeniu Rady 
Wydzialu wszcze<to przewody doktorskie 
mgr in:l. Tomasza Janisiowa (,Okre.Sle
nie moiliwosci przekazywania nap~du 
z ci~gna dolnego do ci~gna g6rnego 
poprzez krqiniki ") i mgr inz. Radosla
wa Zimroza (,,Metoda diagnostyki wie
lostopniowych przekladni z~batych w 
ukladach nap~dowych przenosnik6w 
tasmowych z zastosowaniem modelowa
nia" oraz powolano promotor6w. 

Wybrano recenzent6w pracy doktor
skiej mgr Jacka Kozlowskiego i powo
lano komisjC( do przeprowadzenia prze
wodu doktorskiego kandydata. 

Poparto wniosek o przedlui:enie za
trudnienia dr ini:. Haliny Martyniuk na 
stanowisku adiunkta naukowo-dydak
tycznego wI-ll na rok akademicki 1999/ 
2000. 

Wytypowano kandydat6w na czlon
k6w komisji dyscyplinarnych dla na
uczycieli akademickich oraz komisji 
dyscyplinarnej dla student6w i odwo
lawczej komisji dla student6w na kaden
cjC( 1999-2002. 

MECHANICZNO-ENERGETYCZNY 

14 czerwca na posiedzeniu Rady Wy
dzialu prodziekan dr hab.ini:. Kazimierz 
W6js, prof.nadzw. przedstawil plan fi
nansowy wydzialu na rok 1999. 

Postanowiono wszcz<t6 przew6d habi
litacyjny dr ini:. Macieja Chorowskiego 
oraz wybrano recenzent6w jego rozpra
wy habilitacyjnej i dorobku naukowego. 

Wysunie<to kandydatury prof.dr 
hab.ini:. Henryka Hawrylaka (1-16) i 
prof.dr hab . Jaroslawa Mikielewicza 
(PAN Gdansk) do Centralnej Komisji do 
Spraw Tytulu Naukowego i Stopni Na
ukowych na kadencjC( 1999-2000 r. 

Jednomyslnie przyje<to kandydature< dr 
ini:. Krzysztofa Jesionka do nagrody 
Rektora II stopnia. 

ELEKTRYCZNY 

28 czerwca na posiedzeniu Rady Wy
dzialu zaakceptowano propozycje korek
ty planu studi6w podstawowych na kie-
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Na prosbr przewodniczqcej Przedstawi
cielstwa Pracowniczego PWr zamieszcza
my tresc pisma z 14 wrzdnia skierowane
go do JM Rektora PWr, a przedstawiajq
cego stanowisko PPPWr w toczqcej sir dys
kusji na temat zasad podzialu ZFSS. 

Stanowisko PPPWr 
W zwi<tzku z trwaj<tq od kilku miesiC(cy 

dyskusj<t nad propozycj<t NSZZ ,S" wpro
wadzenia nowych zasad podzialu ZFSS w 
Politechnice Wroclawskiej Przedstawiciel
stwo Pracownicze przedstawia w niniejszym 
pismie swoje stanowisko w tej sprawie. 

Obowi<tzek sprawowania opieki socjalnej 
nad zatrudnianymi pracownikami wynika z 
art. 16 Kodeksu pracy (Dz.U. nr 24, poz. 
141 zezm.) . 

Podstawowymi aktami prawnymi regulu
j<tcymi zasady tworzenia i wykorzystania za
kladowego funduszu swiadczen socjalnych 
Set: 

- ustawa z 4 marc<;~ 1994r. o zakladowym 
funduszu swiadczen socjalnych (j .t. Dz.U. 
z 1996r. nr 70, poz. 335 z p6zn. zm.), 

- ustawa z 23 maja 1991 r. o zwi<tzkach 
zawodowych (Dz.U. nr 55, poz. 234 z p6zn. 
zm.), 

- rozporz<tdzenie Ministra Pracy i Po1ity
ki Socjalnej z 14 marca 1994r. w sprawie 
sposobu ustalania przecie<tnej liczby zatrud
nionych w celu naliczania odpisu na zakla
dowy fundusz swiadczen socjalnych (Dz.U. 
nr 43, poz. 168 z p6zn. zm.). 

Og6lnie obowi<tzuj<tce zasady tworzenia 
ZFSS i zasady gospodarowania srodkami 
tego Funduszu zostaly okreslone w ustawie 
z 4 marca 1994r., z tym ze stosownie do art. 
1 ust. 2 ustawy niekt6rzy ministrowie zo
stali upowaznieni do odre<bnego regulowa
nia kwestii dotycz<tcych sposobu tworzenia 
i gromadzenia srodk6w Funduszu oraz wy
sokosci odpisu na Fundusz. Ponadto w spo
s6b szczeg6lny zostala uregulowana wyso
kosc tworzonego ZFSS dla pracownik6w i 
bylych pracownik6w uczelni w ustawie z 
12 wrzesnia 1990r. o szkolnictwie wyzszym 
(Dz.U. nr 65, poz. 385 z p6zn. zmianami: z 
1992r. nr 54, poz. 254, nr 63, poz. 314; z 
1994r. nr 1, poz. 3, nr 43, poz. 163, nr 105, 
poz. 509, nr 121, poz. 591; z 1996r. nr 5, 
poz. 34, nr 24, poz. 110). 

Anna Martuszewicz z Gl6wnego Inspek
toratu Pracy Panstwowej Inspekcji Pracy 
pisze w intemetowej gazecie prawno-podat
kowej ,Prawo przedsie<biorcy nr 04/98r.": 
,Zakladowy fundusz swiadczen socjalnych 
jest instytucj't, kt6rej zadaniem jest lagodze
nie r6i:nic w poziomie zycia nie tylko pra
cownik6w i ich rodzin, ale taki:e innych 
uprawnionych, oraz zwie<kszenie szans ko
rzystania z okreslonych d6br i uslug przez 
mniej zamoi:ne grupy 1udzi . Dost\!P do po
mocy socjalnej w pierwszej kolejnosci i 
w najwi\!kszym rozmiarze powinny miec 
te osoby, ktore ze wzgl\!dow obiektyw
nych, w por6wnaniu z innymi- znajdujl} 
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si\! w najtrudniejszej sytuacji socjalnej i 
bytowej". 

Podstawow<t zasadl( wykorzystywania 
srodk6w funduszu zawiera art. 8 ust. 1 usta
wy stanowi<tcy, ze przyznawanie ulgowych 
uslug i swiadczen oraz wysokosc doplat z 
funduszu uzalei:nia siC( od sytuacji zyciowej, 
rodzinnej i materialnej osoby uprawnionej . 
Jest to przepis bezwzgle<dnie obowi<tzuj<t
cy, nie moi:na wil(c tworzyc zasad przyzna
wania swiadczen z funduszu wbrew jego po
stanowieniom. 

Wym6g dokonania przez pracodawce< oce
ny sytuacji socjalnej poszczeg6lnych upraw
nionych, powinien w praktyce wykluczac 
przyznawanie pomocy socjalnej w jednako
wej wysokosci. W danym zakladzie pracy 
nie znajdziemy bowiem nawet dw6ch os6b, 
kt6rych sytuacja zyciowa, rodzinna i mate
rialna bylaby identyczna. 

ZASADY przeznaczania srodk6w fundu
szu na poszczeg6lne cele i rodzaje dzialal
nosci socjalnej oraz zasady i warunki ko
rzystania z uslug i swiadczen finansowanych 
z funduszu obowi<tZUj<tce w danym zakla
dzie musz<t bye okreslone w REGULAMI
NIE, kt6ry powinien uwzgle<dniac przede 
wszystkim wspomniane juz kryteria sytuacji 
rodzinnej, zyciowej i materialnej. 

REGULAMIN funduszu powinien w 
szczeg6lnosci okreslac: 

- podstawl( prawnctjego wydania, 
- wysokosc odpisu, w tym warunki zwil(k-

szenia odpisu, 
- krctg podmiot6w uprawnionych do ko

rzystania ze swiadczen i uslug finansowa
nych z funduszu, 

- cele i rodzaje dzialalnosci socjalnej, 
- zasady przeznaczania srodk6w na wy-

brane cele, 
- rodzaje uslug i swiadczen finansowa

nych z funduszu, 
- zasady i warunki korzystania z uslug i 

swiadczen finansowanych z funduszu, 
- zasady i warunki odplatnosci za wyi:ej 

wspomniane uslugi i swiadczenia, 
- tryb przyznawania swiadczen, w tym 

szczeg6lowo tryb ubiegania Sit( 0 swiadcze
nia: wymagane dokumenty, miejsce sklada
nia wniosk6w, termin rozpatrzenia, spos6b 
poinformowania o podjl(tej decyzji, ewen
tualna mozliwosc odwolania. 

Regulamin powinien szczeg6lowo okre
slac zasady i kryteria przyznawania swiad
czen w taki spos6b, aby spelniony byl wy
m6g okreslony w art. 8 ust. 1 ustawy, o kt6-
rym byla mowa wyzej. Niedopuszczalnejest 
uzaleznienie pomocy z funduszu od wyso
kosci odpisu odprowadzonego na danego 
pracownika, gdyz nie jest to kryterium so
cjalne. 

Wg Anny Martuszewicz ,Stosownie do 
art. 10 ustawy srodkami funduszu admini
struje PRACODAWCA. Pracodawca musi 
zatem dbac by decyzje o przyznaniu okre
slonych uslug i swiadczen mialy oparcie w 
opracowanym przez niego regulaminie. Nie 
moi:e dokonywac dyspozycji finansowych 
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w przypadku nieposiadania regulaminu. 
Niedopuszczalne jest, choe nieraz postulo
wane, tworzenie tzw. kont socjalnych, czyli 
przypisanie okreslonych srodk6w, z reguly 
r6wnych wysokosci odpisu odprowadzone
go na danego pracownika, temu pracowni
kowi, gdyz umniejsza to zasoby na pomoc 
finansow(i i rzeczow(i dla os6b znajduj(icych 
si(( w najtrudniejszej sytuacji rodzinnej, zy
ciowej i materialnej". 

Uwzgl((dniaj(ic powyzsze, proponowany 
przez Zwi(izki Zawodowe uzgodniony tekst 
zalozen do nowego regulaminu dyspono
wania ZFSS nie spelnia wymagan Ustawy. 
Zapis Ustawy stanowi, ze przyznawanie 
ulgowych uslug i swiadczen oraz wyso
kosc doplat z Funduszu uzaleznia si~ od 
sytuacji zyciowej, rodzinnej i material
nej osoby uprawnionej do korzystania z 
Funduszu. S<i to jedyne kryteria socjalne, 
kt6re obowi(izkowo powinny bye brane pod 
uwag(( przy kwalifikowaniu wniosk6w o 
ulgi i doplaty z Funduszu. Te trzy warun
ki przepis ustala l:tcznie, a nie rozdziel
nie. 

Rozbieznosci z Ustaw(i nie usprawiedli
wi(i skladane inspektorom wyjasnienia, ze 
tak sobie zyczyla zaloga w zorganizowanym 
referendum, gdyz referendum zakladowe nie 
jest uprawnione do korygowania zasad po
wszechnie obowi(izuj(icych, uchwalonych 
przez Sejm" (Anna Martuszewicz). 

Ponadto proponowana w nowym regula
minie mozliwose planowego gromadzenia 
srodk6w z funduszu na indywidualnych 
kontach przez okres do 3 !at r6wniez stoi w 
sprzecznosci z zapisem Ustawy, m6wi(icym, 
ze srodki z odpisu na ZFSS w danych roku 
kalendarzowym powinny bye wykorzysta
ne w tym samym roku. 

Obecnie obowi(izuj(ice regulaminy S(i 
kwestionowane przez przedstawicieli 
Zwi(izk6w Zawodowych ze wzgl((du na brak 
ich zdaniem, mozliwosci sprawdzenia wia
rygodnosci oswiadczen finansowych pra
cownik6w ubiegaj(icych si(( 0 swiadczenie 
socjalne. Stll_d pr6ba omini((cia tego proble
mu w proponowanych zalozeniach do no
wego regulaminu poprzez rezygnacj(( z 
uwzgl((dniania sytuacji materialnej przy 
podziale funduszu w jego najwi((kszej CZ((
sci - funduszu tzw. ,wypoczynkowym". 

Ze wzgl((du na dose og6Ine sformulowa
nie - przepis art. 8 ust. I przysparza trud
nosci w jego praktycznym stosowaniu. 
Wprawdzie nakazuje przyznawac swiadcze
nia i r6znicowa6 ich wysokosc, dostosowu
j(ic je do sytuacji zyciowej, rodzinnej i ma
terialnej os6b uprawnionych, ale jednocze
snie nie zawiera zadnych uprawnien dla pra
codawc6w do z(idania zaswiadczen o sta
nie maj(itkowym i dochodach poszczeg61-
nych czlonk6w rodziny (gospodarstwa do
mowego) osoby uprawnionej. Jednak na
szym zdaniem nie moze to bye powodem 
do rezygnacji z tak istotnego kryterium so
cjalnego,jakimjest sytuacja materialna oso
by uprawnionej. Wydaje si({. ze najwlasciw-

szym i najbardziej dost({Pnym sposobem 
zdobycia informacji o sytuacji socjalnej oso
by uprawnionej i jego rodziny jest jej 
oswiadczenie, kt6re jest dokumentem w ro
zumieniu art. 245 1 Kodeksu post((_powania 
cywilnego. Prawdziwosc tego dokumentu 
moze bye weryfikowana w trybie i na wa
runkach okre81onych w art. 253 2 tego ko
deksu. 

Przedstawicielstwo Pracownicze realizu
je zadania socjalne zgodnie z duchem Usta
wy. Jedynie w dzialalnosci kulturalnej od
stll.Pilo od kryteri6w socjalnych, ulegaj(ic na
ciskom pracowniczym i tym samym powi((k
szaj(ic liczb(( os6b maj(icych dost((p do 
ZFSS. Odst((pstwo to dotyczylo nieduzej 
CZ((sci ZFSS i nie zostalo uznane za niepra
widlowe w protokOlach pokontrolnych PIP. 
Przeswiadczenie cz((_sci pracownik6w n.t. 
Ustawy 0 ZFSS, ze kazdemu ,nalezy si(( 8% 
odpis od pensji na ZFSS" moze spowodo
wac, ze wyniki planowanego referendum 
przeprowadzonego przez Zwi(izki Zawodo
we, mog(i bye sprzeczne z Ustaw(i. 

Przeprowadzone przez Przedstawiciel
stwo Pracownicze symulacje finansowe, ba
zuj(ice na danych socjalnych z ostatnich lat 
wykazuj(ijednoznacznie, ze na zmianie za
sad podzialu funduszu (gl6wnie w wyniku 
rezygnacji z kryterium materialnego w cz((
sci ,wypoczynkowej" funduszu) najbardziej 
strac(i osoby najbiedniejsze, czyli te, do kt6-
rych srodki z funduszu powinny trafic w 
najwi((kszej cz((sci . Jednoczesnie zyskaj(i 
osoby znajduj(ice si(( w dobrej sytuacji fi
nansowej co stoi w sprzecznosci z zaloze
niami Ustawy. 

Bior(ic ponadto pod uwag(( propozycj(( (w 
nowym regulaminie) korzystania przez oso
by uprawnione, w CZ((Sci tzw. ,wypoczyn
kowej" ze srodk6w funduszu w spos6b pra
wie niekontrolowany, nie rna gwarancji, ze 
zostan(i one wykorzystane zgodnie z ich 
przeznaczeniem (np. na wypoczynek) . W tej 
sytuacji jest wielce prawdopodobny spadek 
zainteresowania uczelnianymi osrodkami 
wypoczynkowymi, co w efekcie doprowa
dzi naszym zdaniem do koniecznosci ich 
likwidacji. 

W zwi(izku z powyzszymi zastrzezeniami 
Prezydium Przedstawicielstwa Pracowni
czego uwaza, ze nalezaloby powr6cie do 
naszej propozycji sprzed roku i ujednolicie 
istniej(ice regulaminy oraz wyeliminowac 
niekt6re bl((dne i nieaktualne zapisy (nie 
zmieniaj(ic zasad og6Inych). 0 

1) Art. 245 . Dokumcnt prywatny stanowi dow6d 
tego, ze osoba, kt6ra go podpisala, zlo:i:yla oswiad

czenie zawarte w dokumencic. 
2) Art. 253. Je:i:eli strona zaprzccza prawdziwo

sci dokumcntu prywatnego albo twierdzi, :i:e zawarte 

w nim oswiadczenic osoby, kt6ra podpisala, od niej 

pochodzi, obowi11.zanajest okolicznosci tc udowod

nic. Jczeli jednak sp6r dotyczy dokumentu prywat

nego pocbodzl\_cego od inncj osoby niz strona za

przeczajl\_ca, prawdziwosc dokumentu powinna 

udowodnic strona, kt6ra chce z niego skorzystac. 
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runku Autornatyka i Robotyka. 
Zatwierdzono sprawozdanie finanso

we z wykorzystania srodk6w budzeto
wych w roku 1998 oraz zatwierdzono 
plan podzialu srodk6w budzetowych na 
rok 1999. 

Wi((kszoscill_ glos6w poparto kandyda
tm(( dr hab .inz. Adama Skopca na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego 
Nadano stopien doktora nauk technicz
nych mgr inz. Maciejowi Jaroszewskie
mu. 

Poparto wniosek o podpisanie umowy 
z Wydzialem Elektrycznym w Bmie. 

Otwarto przew6d doktorski mgr inz. 
Annie Kisiel. 

Mianowano mgr inz . Boguslawa 
Wandzla na stanowisko wykladowcy. 

Postanowiono oglosic konkursy na sta
nowiska adiunkta i asystenta w 1-8 i po
wolano komisj(( konkursow(i. 

Postanowiono zatrudnic mgr inz. Pio
tra Migasa na stanowisku asystenta na 
1/4 etatu do 31.08 .2000 r. 

Przedluzono o 6 miesi((cy stypendium 
habilitacyjne dr inz. K.Chrzana. 

Przyznano roczne stypendium habili
tacyjne dr Leszkowi Pawlaczykowi. 

8 lipca na posiedzeniu Rady Wydzia
lu jednomyslnie przyj((to sprawozdanie 
z dzialalnosci wladz wydzialu w kaden
cji 1995-99. 

Nadano stopien doktora nauk tech
nicznych mgr inz. Jackowi Staroniowi. 

Postanowiono zglosic kandydatury 
prof. M.Cegielskiego (1-8) i prof. H.Tu
ni (Politechnika Swi((tokrzyska) do Cen
tralnej Komisji ds. Tytulu Naukowego i 
Stopni Naukowych. 

Postanowiono oglosic konkursy na sta
nowiska: profesora zwyczajnego w I-8 
oraz asystent6w w 1-8 i 1-29. 

BUDOWNICTWO LA.DOWE I 
WODNE 

8 wrzesnia Rada Wydzialu poparla 
wniosek o przedluzenie zatrudnienia 
mgr inz. Jackowi Baranskiemu na 1/2 
etatu na stanowisku wykladowcy na 
okres 1.10.1999 r.- 29.02.2000 r. 

Przyj((to sprawozdanie z dzialalnosci 
wydzialu za rok akademicki 1998/99. 

Pozytywnie zaopiniowano wniosek 
dziekana dotyczll_cy prowadzenia zaj((e 
laboratoryjnych przez pracownik6w na
ukowo-technicznych w ramach wykony
wanych obowi(izk6w. 

Powolano Komisje Rady Wydzialu na 
kadencj(( 1999-2002. 

Ustalono zalozenia Komisji Progra
mowej do zmian struktury studi6w 
dziennych na dwustopniowll_. 

Zamkni((to post({Powanie o nadanie ty
tulu naukowego dr hab.ini. Zbigniewo
wi Mance, prof.PWr. (na jego prosb(() . 
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• 
KSI.L\ZKI, ktore polecamy ... 

Daniel Goleman 

Inteligencja 
emocjonalna 

Wyd. Media Rodzina of Poznan, Poznan 1997 

Ta ksi;;rl:ka napisana przez wykladowc~ Uniwersytetu Harvar
da znajduje si~ na lis tach bestseller6w w wielu krajach swiata. 
Kt62: bowiern nie chcialby znalezc odpowiedzi na pytanie, dla
czego zdolni uczniowie nie osi~aj'l sukces6w zawodowych, a 
wiclu pracownik6w niskiego szczebla rna wysoki wsp6lczyn
nik inteligencji . A przeciez autor jest rnieszkancern kraju, kt6-
ry jest znany z urniej~tnosci wykorzystywania kwalifikacji kadr. 

Odpowiedz, zdaniern Golernana, lezy w niedostrzeganej do
t'ld przez psycholog6w inteligencji ernocjonalnej, kt6ra okre
sla ludzk'l wytrwalosc w dl:l:Zeniu do celu, zdolnosc motywacji 
i wsp6ldzialania, umiej~tnosc do panowania nad pop~darni, 
ernpati~ i zachowania prospoleczne. Nie SC:l to cechy wrodzo
ne, rozwijaj'l si~ u dzieci na drodze wychowania. W tym swie
tle szczeg6lnie niepowazne wydaj'l si~ koncepcje ,wychowa
nia bezstresowego" i wezwania ,r6bta co chceta". 

Swiadornosc takiego aspektu rna tez znaczenie dla doroslych 
przy rozwi'lzywaniu problern6w zawodowych, rodzinnych ito
warzyskich. Au tor zwraca uwag~ na r6znice emocjonalne plci. 
Fakt, ze w trakcie kl6tni rodzinnej organizrn rn~zczyzny wy
dziela wi~cej adrenaliny, dowodzi, ze rnusi on potern dluzej 
dochodzic do r6wnowagi. Stl:ld m~zczyzni maj'l sklonnosc do 
odgradzania si~ rnurem milczenia od kl6tliwych zon, a stoicki 
spok6j Clinta Eastwooda to klasyczny przypadek reakcji na 
uczucie ernocjonalnego przytloczenia. 

W czasie lektury nabieramy czasern podejrzen, ze inteligen
cja emocjonalna tonic innego niz znane dot<jd poj~cie ml:ldro
sci zyciowej, kt6ra niestety wygin~la wraz z narastaniem tem
pa zycia. Moze wr6ci donas w tej unaukowionej wersji. 

IN FORMA TOR 
WROClAWSKIEGO CENTRUM 

SIECIOWO • SUPERKOMPUTEROWEGO 
Zapowiadamy zmian~ zasad dystrybucji INFORMATOR6W 

WROCLAWSKIEGO CENTRUM SIECIOWO-SUPERKOMPU
TEROWEGO. 

Biblioteki instytutowe Politechniki Wroclawskiej otrzyrnywaly do 
tej pory po jednym egzemplarzu kazdego kolejnego numeru. Obec
nie INFORMATORY b~d'l dost<(pne jedynie w postaci elektronicz
nej w gopherze na komputerze SUN Spare 1000 (adres interneto
wy: sunlOOO.pwr.wroc.pl) w menu Wroclawskie Centrum Siecio
wo- Superkomputerowe oraz w systemic WWW pod adresem http:! 
/www.wcss.wroc.pl/wcss/infor/. 

We wrzesniu ukazal si~ INFORMATOR nr 34 pt. ,Mutt- pro
gram poczty elektronicznej". Program ten l'lczy w sobie cechy kil
ku innych program6w pocztowych i daje m.in. mozliwosci: skonfi
gurowania go zgodnie z potrzebami uzytkownika, szyfrowania i 
deszyfrowania poczty za pomoq systemu PGP, wyr6zniania wy
branych cz<(sci listu kolorami lub stylem pisma. W opracowaniu 
opisano wersj<( 0.95 .1 i programu. 

Redakcja Informatora 

nr 123 

Wakacje z ch6rem 
czyli ,furtkct na swiat" 
Dakoticzenie ze ~Irony 3/ 

nie przewidziano tam zadnego koncertu. A przyj<(to nas po kr6lew
sku. Nasi gospodarze zorganizowali male przyj<(cie, podczas kt6re
go mielismy okazj<( odwdzi<(czyc si<( spiewaniem za goscin~ przy
najmniej cz<(sci rodzin, kt6re odwiedzilismy. W Minneapolis prze
i:ylismy tez chwile grozy, bo trafilismy na zagroi:enie tornadem, ale 
wszystko dobrze si<( skonczylo i moglismy pojechac do Milwau
kee. Bylo to jedyne miejsce, gdzie nie mieszkalismy w rodzinach, 
ale r6wnie milo sp<(dzilismy ten czas (integruj'l,c si<( ze sob'l i z 
pewnym niemieckim zespolem hard-rockowym, kt6ry dzielil z nami 
akademik). W Milwaukee mielismy wai:ny koncert, kt6ry wczesniej 
reklamowany byl nawet w miejscowej telewizji. I tu dobrze nam 
poszlo, bo zebralismy owacje od wzruszonej Polonii. Mielismy tu

taj tez dodatkowe atrakcje, m.in . obiad w polskiej restauracji, gdzie 
skosztowalismy pierog6w, schabowych i bigosu. 

Nasza powrotna podr6z do Chicago byla urozmaicona wystC(pem 
na statku amerykanskiej marynarki wojennej. Za kilka miesi<(cy ten 
wlasnie statek - USS Clark - rna zostac przekazany marynarce pol
skiej . Bylo wesolo! Najpierw odspiewalismy hymny polski i ame
rykanski, zas gdy przyszlo do frywolniejszych piosenek, wody je
ziora Michigan troch<( sit( wzburzyly. Spiewalismy wiec trzymaj'l,c 
si<( pod boki, a dyrygent biegal od jednej hurty do drugiej . Maryna
rzc reagowali bardzo zywiolowo na wyst<(p: spiewaj'l,C z nami Ku
kuleczk<(. Co bardziej dociekliwi ch6rzysci zwiedzili caly slatek 
(wl'l,cznie z maszynowni'l, - ogromne to wszystko!). 

W Chicago oczekiwala nas miejscowa Polonia. Sp<(dzi lismy tam 
trzy dni i dalismy dwa koncerty w polskich kosciolach (m.in. na 
slynnym Jackowie) . Przyszlo na nie wielu sluchaczy, kt6rzy przyj
mowali nasz'lmuzyk~z wielkim entuzjazmem i wzruszeniem. Chy
ba dobrze spiewalismy, bo dyrygent byl zadowolony. Tak tez do
biegla konca nasza miesi<(czna trasa koncertowa. Jeszcze tylko ostat
nie zakupy, troch<( zwiedzania, wymiana adres6w ... Pelni wrazen i 
juz troch<( sl<(sknieni za domem wsiadalismy na poklad samolotu. 

Dzis - po powrocie do Polski - mog<( z cal<t pewnosci'l, stwier
dzic, ze mielismy wspanialy wyjazd. Byla to moja pierwsza trasa 
koncertowa z ch6rem. Ani przez chwil<( nie nudzilo mi Si<( spiewa
nie. lm wi<(cej koncert6w bylo za nami, tym bardziej chcialam §pie
wac. Kazdy nasz wyst<(p byl milym wydarzeniem. Mile zdziwiona 
bylam tym, ze tak zgodnie Sp<(dziJismy W gronie ch6ralnym mie
SiC:lC dziel<tc ze sob<t kazdy dzien, koncerty, zabawy i ze wspaniale 
bylo nam razem. Podczas wyjazdu, mialam tez okazj<( nauczyc si<( 
niejednego od moich koleg6w ,po fachu". Na festiwalu natomiast 
zrozumialam ide<( takich spotkan. Opr6cz spiewania moglismy cos 
zobaczyc, poznac tamtejsz'l kultur<(, obcowac z ludzmi. Dzi<(ki ich 
uprzejmosci mielismy okazj<( zobaczyc miejsca, o kt6rych nam si<( 
nie snilo. Bardzo serdecznie im dzi<(kujemy, bo bez ich pomocy 
nasza podr6z nie doszlaby do skutku i nie bylaby r6wnie mila. Nie 
wiem, czy kiedykolwiek b<(dziemy mogli im si<( odwdzi<(czyc, ale 
kazdy z nich rna nieustaj<tce zaproszenie do Polski. Dzi<(ki nim tei: 
wzrosla moja wiara w ludzi, bo kazdy pomagal nam bezinteresow
nie, a dostalismy od nich wiele ciepla i serca. B<tdziemy pami((tac o 
goscinnosci i pogodzie ducha Amerykan6w. Jeszcze raz dzi<(kuje
my wszystkim, kt6rzy pomogli zrealizowac nasz<t podr6z i dzi<(ki 
kt6rym stala si<( niezapomnianym przezyciem, jakie na zawsze za
chowamy w sercach. Dzi<(kujemy tez panu Piotrowi, bo przeciez to 
on gromadzi nas kilka razy w tygodniu i zach<(ca do spiewania, 
kt6re stalo Si<( dJa nas ,furtk<t na Swiat". 

Weronika Stasiak 





Prof J.Mroczko i dr D. Wysoczwiski podc=as redagowania 
doktorskiej na Uniwersytecie w Rouen (- Panie Darku. tutaj ma 
Pan dobre warunki do pisania.) 

Dr G. Grehan, dr M. Czenl'inski i prof J. Mroczka podczas pobytu 
w Minneapolis USA . 

Podc=as International Congres. 
II' Yokohamie 
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